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Wierinckx, _ 	_ _ 	_ _. 

Inhoud
Nr. 12 Maandag 14 december 1992

Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 341

Begroting
Indiening en verwijzing, blz. 341

Begrotingsstuk
Indiening en verwijzing, blz. 341

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 341

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 341

Verslagen
Indiening, blz. 342

Tekst aangenomen door de commissies
Indiening, blz. 343

Meerjarenplan
Indiening en verwijzing, blz. 343

Besluiten van de Vlaamse Executieve
Indiening en verwijzing, blz. 343

Ministeriële besluiten
Indiening en verwijzing, blz. 344

Kennisgeving van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 344

.

Adviezen van de Vlaamse Mediaraad
Indiening en verwijzing, blz. 344

Adviezen van de MINA-raad
Indiening en verwijzing, blz. 344

Beslissing van de Geschillenraad
Indiening en verwijzing, blz. 344

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 344

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 345

Schriftelijke vragen
Indiening, blz. 345

Samenstelling van commissies
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 345

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

Omslag 2

- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking, blz. 345

Sprekers : de heer M. Didden, ver-
slaggever, de heren W. Seeuws, A.
Denys, E. Van Rompuy, S. Platteau,
F. Dewinter, L. Hancké, J. Geysels,
minister-president L. Van den Bran-
de, minister W. Demeester-De Meyer

Regeling van de werkzaamheden, blz. 371

Nr. 13 Maandag 14 december 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 373

Mededeling van de voorzitter, blz. 373

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting), blz.
373

Sprekers : de heren J. Geysels, A.
Denys, E. Van Rompuy, H. Schiltz,
F. Dewinter, J. Van Hauthem, S.
Platteau, W. De Vlieghere, minister-
president L. Van den Brande, minis-
ter W. Demeester-De Meyer

Buitenlandse en Europese aangelegenhe-
den, blz. 394

Sprekers : de heer H. Suykerbuyk,
verslaggever, de heren H. Coveliers,
J. Van Hauthem, R. Wierinckx? J.
Geysels, S. De Clerck, L. Van Nieu-
wenhuysen, D. Van der Maelen, H.
Coveliers, L. Dhoore, H. Candries, J.
Van Hauthem, minister J. Sauwens,
minister-president L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz. 410

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 414

Nr. 14 Dinsdag 15 december 1992
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 419

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
= 17-A (BZ 1992) - NR. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2



(+ 

decreet 

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landimichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Onderwijs, Vorming en Wetenschapsbe-
leid, blz. 419

Sprekers : de heer J. De Meyer, ver-
slaggever, de heer W. Taelman, me-
vrouw A. Leysen, de heren G. Anne-
mans, A. Schellens, J. Tavernier, L.
Appeltans, E. Van Rompuy, A. De-
nys, G. Vanleenhove, J. Eeman, mi-
nister-president L. Van den Brande,
minister L. Van den Bossche, minister
L. Detiège

Regeling van de werkzaamheden, blz. 443

Nr. 15 Dinsdag 15 december 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 445

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - NR. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landimichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van dekeet  houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)

Cultuur, blz. 445
Sprekers : de heer J. De Bremaeker,
verslaggever, de heren P. Dewael, A.
Denys, M. Van Peel, P. Van Grem-
bergen, F. De Man, L. Peeters, J.
Geysels, W. Seeuws, L. Hancké, H.
Lauwers, L. Dierickx, L. Pierco, L.
Martens, L. Monset, P. Hostekint, H.
Coveliers , mevrouw T. Merckx-Van
Goey, mevrouw A.-M. Neyts-Uytte-
broeck,  minister H. Weckx

Media, blz. 476
Sprekers : de heer F. Sarens, verslag-
gever, de heren A. Denys, D. Van
Mechelen, E. Van Rompuy, W.
Seeuws, H. Coveliers

Motie van orde
Verdaging van een agendapunt, blz. 479

Sprekers : de heren A. Denys, E. Van
Rompuy, P. Dewael, G. Annemans,
W. Seeuws, D. Van Mechelen, M.
Bartholomeeussen, m i n i s t e r  H .
Weckx

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- (Administratieve begrotin )

17-A (BZ 1992) - NR. 1 + Erratum)
(Verslag Rekenhof)

P

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Media (Voortzetting), blz. 483

Sprekers : de heer D. Van Mechelen,
mevrouw M. Dillen, de heren E. Van
Rompuy, F. Van den Eynde, J. Van
Hauthem, W. Seeuws, H. Coveliers,
minister H. Weckx

Regeling van de werkzaamheden, blz. 501

Nr. 16 Woensdag 16 december 1992
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 503

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Binnenlandse Aangelegenheden en Amb-
tenarenzaken, blz. 503

Sprekers : de heer P. Tant, verslagge-
ver, de heer R. Vanlerberghe, verslag-
gever, de heren L. Pierco, E, Van-
keirsbilck, J. Van Hauthem, P. Van
Grembergen, J. Tavernier, R. Van
Hooland, E. Van Vaerenbergh, G.
Cardoen, E. Beysen, A. Denys, E.
Van Rompuy, L. Hancké, mevrouw
M. Dillen, de heren M. Van der Poor-
ten, M. Van Peel, minister L. Van den
Bossche, minister T. Kelchtermans

Regeling van de werkzaamheden, blz. 532

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 533

Nr. 17 Woensdag 16 december 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 545

Omslag 3



Gemeenschap 
1993 

landinrichting 

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A tBZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992) - NR. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Openbare Werken en Vervoer, blz. 545

Sprekers : de heer F. Ghesquière, ver-
slaggever, de heren V. Vautmans, T.
Van Parys, J. Spinnewyn, J. De Mol,
M. Maertens, R. Van Hooland, E.
Beysen, H. Schiltz, J. De Seranno, M.
Bartholomeeussen, J. Ansoms, minis-
ter T. Kelchtermans, minister J. Sau-
wens

Huisvesting, Ruimtelijke Ordening en
Landinrichting, blz. 572

Sprekers : de heer J. De Mol, verslag-
gever, de heer J. Timmermans, ver-
slaggever, de heren F. Van den Eyn-
de, M. Van der Poorten, V. Vaut-
mans, J. De Seranno, P. Breyne, S.
Platteau, J. Vande Lanotte, mevrouw
M. Vogels, de heren J. Caudron, J.
Van Eetvelt, mevrouw M. Aelvoet,
de heren J. Van Hauthem, J. Eeman,
minister T. Kelchtermans, minister N.
De Batselier, minister-president L.
Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden, blz. 607

Nr. 18 Donderdag 17 december 1992
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 609

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
G&yenschap voor het begrotingsjaar

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - NR. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landimichting  en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Energie en Werkgelegenheid,
blz. 609

Sprekers : de heer E. Schuermans,
verslaggever, de heer H. Candries,
verslaggever, de heren P. Deprez, A.
Denys, mevrouw M. Aelvoet, de he-
ren M. Olivier, F. Dielens, E. Van
Rompuy, F. Wymeersch, P. Van
Grembergen, minister L. Detiège, mi-
nister-president L. Van den Brande

- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Economie, Energie en Werkgelegenheid
(Voortzetting), blz. 633

Sprekers : de heren J. Tavernier, E.
Schuermans, H. Olaerts, P. Van
Grembergen, E. Van Rompuy, A.
Denys, P. Tant, minister L. Detiège,
minister-president L. Van den Brande

Welzijn en Gezondheid, blz. 648
Sprekers : Mevrouw L. Maximus, ver-
slaggever, de heer A. Arts, verslagge-
ver, de heren A.Denys, G. Antheu-
nis, mevrouw T. Merckx-Van Goey,
de heren K. Van Overmeire, G. An-
nemans, F. Van den Eynde, J. Van
der Sande, M. Maertens, F. De Man,
B. Vandendriessche, E. Van Vaeren-
bergh, L. Goutry, G. Swennen, J.
Valkeniers, minister W. Demeester-
De Meyer, minister L. Detiège

Regeling van de werkzaamheden, blz. 677

Regeling van de werkzaamheden, blz. 631

Nr. 20 Vrijdag 18 december 1992
Morgenvergadering

Nr. 19 Donderdag 17 december 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 633

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

Berichten van verhindering, blz. 679

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)

Omslag 4



Loóy, 	
L. Capoen. 

de 

- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992) - NR. 1 (+ Erratum)
(Verslag Rekenhof)
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene bespreking (Voortzetting)
Leefmilieu en Natuurbehoud, blz. 679

Sprekers : de heer R. Landuyt, ver-
slaggever, de heer H. Brouns, verslag-
gever, de heren M. Verwilghen, J.
Geysels, E. Van Rompuy , J. Van
LoÓy, W. Verreycken, -L.- Barbé, J.
Timmermans. A. Denvs. M. Caooen.
F. Vergote, mevrouw V. ‘Dua, di heer
P. Van Grembergen, minister N. De
Batselier

Regeling van de werkzaamheden, blz. 707

Nr. 21 Vrijdag 18 december 1992
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 709

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1992-1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2
Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

Beleidsbrief Leefmilieu, natuurbehoud,
landinrichting en drinkwatervoorziening,
ingediend door de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Algemene  bespreking (Voortzetting)
Brussel, blz. 709

Sprekers : mevrouw S. Creyf, verslag-
gever, de heren J. Van Hauthem, V.
Anciaux, F. Dielens, S. Platteau, F.
De Man, W. De Vlieghere, H. Schiltz,
minister H. Weckx

Regeling van de werkzaamheden, blz. 722

Voorstel van motie van overeenstemming
van de heer E. Van Rompuy C.S. betref-
fende het besluit van de Vlaamse Execu-
tieve houdende herverdeling van basisal-
locaties binnen de programma’s 81,82 en
83 van de administratieve begroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1992
- 28(1992-1993)  - Nrs. 1 en 2
Bespreking, blz. 722

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Artikelsgewijze bespreking, blz. 723

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Artikelsgewijze bespreking, blz. 724

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Artikelsgewijze bespreking, Blz. 752

Autonome Raad voor het Gemeenschaps-
onderwijs
Voordracht van de door de Vlaamse rege-
ring te benoemen voorzitter, ondervoor-
zitters en ondervoorzitter-secretaris van
de centrale raad van de Autonome Raad
voor het Gemeenschapsonderwijs , blz.
768

Sprekers : de heren G. Annemans, J.
Tavernier

Motie van orde
Voorstel tot verdaging van een agenda-
punt, blz. 769

Sprekers : de heren A. Denys, F. Van
den Eynde, minister H. Weckx

Ontwerp van decreet houdende de midde-
lenbegroting van de Vlaamse Gemeen-
schap voor het begrotingsjaar 1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Hoofdelijke stemmingen, blz. 770

Ontwerp van decreet houdende de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993

13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijlagen)
tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3 (Admi-
nistratieve begroting)

17-A (BZ 1992)
(Verslag Rekenhof)

- Nr. 1 (+ Erratum)

Aangehouden stemmingen, blz. 771
Hoofdelijke stemming, blz. 782

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 784

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21
Aangehouden stemmingen, blz. 785
Hoofdelijke stemming, blz. 789

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1993-1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 790

Voorstel van motie van overeenstemming
van de heer E. Van Rompuy C.S. betref-
fende het besluit van de Vlaamse Execu-
tieve houdende herverdeling van basisal-
locaties binnen de programma’s 81,82 en
83 van de administratieve begroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1992
- 28(1992-1993)  - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 791

Voorstel van motie van overeenstemming
van de heer M. Olivier C.S. betreffende
de aangepaste administratieve begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992 met de inhoud en de
doelstellingen van het ontwerp van de-
creet houdende aanpassing van de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1992
- 20 (1992-1993) - Nr. 2
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 793

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992
- 19 (1992-1993) - Nr. 1
Algemene bespreking, blz. 793
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Artikelsgewijze bespreking, blz. 793
Hoofdelijke stemming, blz. 793

Voorstel van motie van overeenstemming
van de heer M. Olivier C.S. betreffende
de aangepaste administratieve begroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1992 met de inhoud en de
doelstellingen van het ontwerp van de-
creet houdende aanpassing van de alge-
mene uitgavenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1992
- 20 (1992-1993) - Nr. 2
Hoofdelijke stemming, blz. 795

Motie van aanbeveling van mevrouw V.
Dua tot besluit van de op 17 november
1992 door mevrouw V. Dua gehouden in-
terpellatie tot de heer N. De Batselier ,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting, en de heer T. Kelch-
termans,  Vlaamse minister van Openbare
Werken, Ruimtelijke Ordening en Bin-
nenlandse Aangelegenheden over de wa-
tervoorziening in Vlaanderen
- 243 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heer M.
Verwilghen tot besluit van de op 17 no-
vember 1992 door de heer M. Verwilghen
gehouden interpellatie tot de heer N. De
Batselier, minister vicepresident van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting, en de heer T.
Kelchtermans, Vlaamse minister van

Openbare Werken, Ruimtelijke Ordening
en Binnenlandse Aangelegenheden, over
de waterdistributie in Vlaanderen
- 244 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 796

Sprekers : mevrouw V. Dua, de heren
W. Verreycken, M. Verwilghen

Motie van aanbeveling van de heer F. Van
den Eynde tot besluit van de op 17 novem-
ber 1992 door de heer F. Van den Eynde
gehouden interpellatie tot de heer H.
Weckx, Vlaamse minister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden, over de ob-
jectiviteit van de BRTN-nieuwsdienst
- 245 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 798

Sprekers : de heren F. Van den Eyn-
de, H. Coveliers

Motie van aanbeveling van de heer J. Van
Hauthem tot besluit van de op 18 novem-
ber 1992 door de heer J. Van Hauthem
gehouden interpellatie tot de heer L. Van
den Brande , minister-president van de
Vlaamse regering , Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen, over
het Sint-Michielsakkoord
- 248 (1992-1993) - Nr. 1
Motie van aanbeveling van de heer A.
Denys tot besluit van de op 18 november
1992 door de heer A. Denys gehouden
interpellatie tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse re-
gering, Vlaamse minister van Economie,

KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de houding
van de Vlaamse regering tegenover de ge-
volgen van het Sint-Michielsakkoord
- 249 (1992-1993) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 800

Sprekers : de heren J. Van Hauthem,
A. Denys, V. Anciaux

Voorstel van resolutie van de heer W.
Verreycken C.S. betreffende de Europese
zetelverdeling
- 257 (1992-1993) - Nr. 1
Voorstel tot spoedbehandeling, blz. 803

Sprekers : de heer W. Verreycken,
mevrouw A.-M. Neyts-Uyttebroeck

Hulde aan de heer Luc Dhoore, blz. 804

Regeling van de werkzaamheden, blz. 805

Bijlagen
Bijlage 1 : Ontwerp van decreet houdende
de middelenbegroting van de Vlaamse
Gemeenschap voor het begrotingsjaar
1993 (Tabel), blz. 809
Bijlage II : Ontwerp van de decreet hou-
dende de algemene uit avenbegroting van

fide Vlaamse Gemeensc ap voor het begro-
tingsjaar 1993 (Tabel), blz. 819
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19e vergadering Donderdag 17 december 1992
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven
- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

De vergadering wordt geopend om-
14.03 uur.

- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 15-A (BZ 1992) - Nrs. 1 (+ Bijla-
gen) tot 10
- 16-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
(Administratieve begroting)
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erra-
turn) (Verslag Rekenhof)

ne) : Mijnheer de voorzitter, als ik
het economisch beleid beschouw, stel
ik vast dat de regering enerzijds een
sectorieel en anderzijds een regionaal
beleid wil voeren. Over dit laatste wil
ik het bondig - er is mij niet veel
tijd toegemeten - hebben.

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend. MEERJARENPLAN VAN DE

BRTN betreffende de periode 1992-
1996
- 167 (BZ 1992) - Nrs. 1 en 2

Ik wil vooral ingaan op het structure-
le en organisatorische aspect. Als
voorbeeld neem ik mijn streek, het
Meetjesland, het noordwesten van de
provincie Oost-Vlaanderen.

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

J. Laverge, F. Vermeiren : gezond-
heidsredenen ;

M. Eyskens : buitenslands ;

P. Berben, P. Hostekint : ambtsver-
plichtingen.

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1993
- 13-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Errata)
(Toelichtingen)
- 14-A (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 3
- 17-A (BZ 1992) - Nr. 1 (+ Erra-
tum) (Verslag Rekenhof)

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende de algemene uitgavenbegro-
ting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1993

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992

MEERJARENPLAN VAN DE
BRTN betreffende de periode 1993-
1997
- 254 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

BELEIDSBRIEF Leefmilieu, na-
tuurbehoud, landinrichting en drink-
watervoorziening, ingediend door de
heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting
- 236 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

ONTWERP VAN DECREET hou-
dende bepalingen tot begeleiding van
de begroting 1993
- 235 (BZ 1992) - Nrs. 1 tot 21

Algemene bespreking (Voortzetting)

ECONOMIE, E N E R G I E  E N
WERKGELEGENHEID (Voortzet-
ting)

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van het begrotingsdebat
met de materies Economie, Energie
en Werkgelegenheid.

De heer Tavernier heeft het woord.

De heer J. Tavernier (op de trìbu-

Berichten van verhindering
Begrotingen

Als ik als parlementslid en geïnteres-
seerde in mijn streek een overzicht
wil krijgen van de initiatieven voor
de economische ontwikkeling van
mijn streek, dan vind ik daarin mijn
weg niet.

Er zijn, ten eerste, de impulsgebie-
den. Ongeveer 48 miljoen frank
wordt besteed aan het impulsgebied
van het Meetjesland.

Er zijn, ten tweede, de initiatieven
van de Europese Gemeenschap voor
dit grensgebied met Nederland. Men
heeft, met Europese fondsen, in dit
gebied een Euregio-project opgezet,
dat Euregio Scheldemond wordt ge-
noemd. Tientallen miljoenen frank
worden in dit project gestopt.

Er zijn, ten derde, de initiatieven van
de provincie. Provincie en Vlaamse
regering hebben de Gewestelijke
Ontwikkelingsmaatschappij Oost-
Vlaanderen opgericht. Ook in dit
verband wordt er geregeld verga-
derd. De provincie, die middelen ter
beschikking stelt voor de financiering
van initiatieven, richt een Economi-
sche Raad voor Oost-Vlaanderen op.
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Tavemier

Ook die houdt zich bezig met het
Meetjesland.

Men is van oordeel dat er iets moet
worden gedaan voor achtergebleven
gebieden. Daarom wordt Timbo op-
gericht : tewerkstellingsinitiatief
Meetjesland.

Ook de VDAB is op de hoogte van
de problemen in dit gebied. Mede in
het kader van het impulsgebied wor-
den specifieke acties opgezet.

Ook de gemeenten zijn op de hoogte
van de problemen en hebben jaren
geleden een intercommunale opge-
richt.

Dan zijn er nog de organisaties die
zich bezighouden met een globale
ontwikkelingsstrategie, zoals Steun-
punt Opbouwwerk Meetjesland. De-
ze organisaties proberen alle subsi-
diepotjes aan te boren, zoals het Eu-
ropees Sociaal Fonds en bepaalde
VDAB-subsidies.

Zonder naar de sociale huisvestings-
maatschappijen te kijken, stelt men

vast dat een aantal organisaties zich
eigenlijk bezig houden met na te gaan
welke organisaties er bestaan en met
te onderzoeken op welke manier zij
aan subsidies kunnen geraken, al was
het maar om iemand te betalen die
de weg vindt in het labyrint. Het pro-
vincieraadslid stelt dan voor om voor
dat deel van Oost-Vlaanderen een
soort super-intercommunale op te
richten. Dat zal wellicht de oplossing
zijn voor de ontwikkeling van de
streek.

Ik heb een eerste opmerking. Als de-
ze regering een regionaal ontwikke-
lingsbeleid wil voeren, dan moet zij
de zaken een klein beetje structure-
ren. Een kat vindt er haar jongen niet
in terug, de politici vinden er mis-
schien een beetje hun weg in maar
de burger vindt er zich zeker niet in
terug.

Ik kom tot mijn tweede belangrijke
opmerking. Al die organisaties bekij-
k e n  d e  streekontwikkelingsproble-
matiek hoofdzakelijk vanuit econo-
misch oogpunt. U moet eerst een
streekvisie hebben en vanuit deze
streekvisie leidt u een economische

Minister L. Detìège (SP), in gesprek met SP-kamerlid J. Vande Lanotte, verdedig-
de bij de bespreking van de deelbegroting Werkgelegenheid de tewerkstellìngspro-
gramma’s  die de Vlaamse regering op touw zet

streekvisie af.  Wat nu door de
Vlaamse regering als streekvisie voor
het Meetjesland is goedgekeurd, is
opgesteld door iemand die als
streekmanager werd aangeduid en
dus duidelijk vanuit een economisch
standpunt. Wij zijn daar niet gelukkig
mee. Voor het overige wil ik op de
inhoud van de streekvisie niet in-
gaan, maar het is duidelijk dat ze
vanuit een bepaalde invalshoek is op-
gesteld. De vraag rijst of al dat lieve
geld niet beter wat meer gecoördi-
neerd had kunnen worden besteed.
Als er, in al die instellingen, een
streekvisie is, waar blijft dan het
overzicht en de democratische in-
spraak ?

Blijkbaar is de streekvisie de visie
van de streekmanager. Dat is voor
ons, maar ik denk dat dit voor u ook
het geval is, niet aanvaardbaar. Bij
de evaluatie van de impulsgebieden
zal dit een zeer belangrijk aandachts-
punt van het beleid moeten zijn.

De voorzitter : De
heeft het woord.

minister-president

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik heb het gevoel dat, als wij
uitwerken wat wij beogen, ik bij de
volgende gelegenheid uw steun zal
krijgen. Er rijst een probleem. Alles
gebeurt met goede bedoelingen. De
globale streekvisie is belangrijk en
moet ook democratisch kunnen wor-
den getoetst.

Ik zal u straks in mijn antwoord
verduidelijking geven.

meer

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Schuermans

De heer E. Schuermans (op de trìbu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, mevrouw
de minister, geachte collega’s, ik
wens mijn uiteenzetting te houden
onder de titel Van een tewerkstel-
lings- naar een werkgelegenheidsbe-
leid. Ik zal daarvoor vier thema’s
naar voren brengen. Een eerste the-
ma betreft het herstel van de renda-
biliteit van onze ondernemingen. Het
tweede thema betreft een evaluatie
van de Vlaamse tewerkstellingspro-
gramma’s. Het derde punt betreft de
relatie tussen de federale en de regio-
nale overheden inzake werkgelegen-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
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Schuermans

heidsbeleid. Een vierde punt betreft
de financiering van een werkgelegen-
heidsbeleid.

Duurzame en zinvolle werkgelegen-
heid moet, volgens onze fractie, in
een zo groot mogelijke mate, een af-
geleide zijn van het economisch ge-
beuren. Ik heb deze morgen begre-
pen dat wij fundamenteel afwijken
van wat door de Agalev-fractie werd
verwoord.

Wij weten nochtans dat de impact
van de overheid op de economische
conjunctuur en bijgevolg op de werk-
gelegenheid beperkt is.

De overheid kan er enkel voor zor-
gen dat het land, of de regio in dit
geval, optimaal kan meedrijven op de
golven van een eventuele economi-
sche hoogconjunctuur of, en dat is
vandaag zeker de uitdaging, de scha-
de kan beperken in periodes van
stagnerende economische groei. Me-
vrouw de minister, wij stellen vast dat
Vlaanderen vandaag naar een werk-
loosheidscijfer van nagenoeg 200.000
uitkeringsgerechtigde volledig werk-
lozen klimt. Dit is geen typisch
Vlaams fenomeen, dit is wereldwijd
het geval. Dit is voornamelijk het ge-
volg van een sputterende economi-
sche motor.

Onze evaluatie van en verwachtingen
naar een Vlaams werkgelegenheids-
beleid moeten dan ook gebeuren op
basis van de vraag wat de Vlaamse
overheid doet om de scherpe kanten
van deze negatieve internationale
context af te ronden. Wapent de
overheid, hoe bescheiden haar moge-
lijkheden ook, het bedrijfsleven in
haar strijd naar behoud en waar mo-
gelijk naar expansie van haar activi-
teiten ? Zorgt de overheid ervoor dat
de randvoorwaarden, de externe fac-
toren voor het zelfstandig onderne-
men, zo gunstig mogelijk zijn ?

Deze vragen moeten niet alleen in
een regionale, maar ook in een fede-
rale context worden beantwoord.

De antwoorden op deze vragen zul-
len aangeven of de overheid inzake
werkgelegenheid alle heil verwacht

van de particuliere sector, of dat de
overheid vooral voor zichzelf een rol
als werkverschaffer ziet weggelegd.

Uit evaluaties van bijvoorbeeld de
Centrale Raad voor het Bedrijfsle-
ven, blijkt dat de daling van de ver-
goeding van het eigen vermogen van
onze ondernemingen grotere afme-
tingen aanneemt dan bijvoorbeeld in
Duitsland, Frankrijk en Nederland.
Het is nochtans precies deze vergoe-
ding van het zogenoemde risico-kapi-
taal, in verhouding tot de risico-vrije
rente op overheidsobligaties, die be-
palend is voor meer investeringen,
die op hun beurt leiden tot meer
werkgelegenheid.

Deze negatieve factor is dus eigenlijk
niet alleen een conjunctureel maar
ook een structureel gegeven.

Met alle respect voor de sanering van
de overheidsfinanciën waartoe ook
het bedrijfsleven moet bijdragen,
moet men beseffen dat er ook op dit
vlak limieten zijn - en hier kom ik
terug tot mijn uitgangspunt - zeker
indien men werkgelegenheid als een
afgeleide van economische activiteit
beschouwt.

In die zin juichen wij in de onderha-
vige begrotingsvoorstellen bijvoor-
beeld de 600 miljoen frank toe, die
bestemd zijn voor nieuwe bedrijfster-
reinen. Hetzelfde geldt voor de drie
miljard frank die bestemd zijn voor
extra investeringsmogelijkheden, bij-
voorbeeld voor infrastructuurwer-
ken.

Ik wil het nu hebben over de Vlaam-
se werkgelegenheidsprogramma’s. In
1991 hebben met behulp van deze
programma’s ongeveer 55 .OOO werk-
lozen een betrekking gevonden. Dit
komt overeen met 39.000 full-time
banen. Dit betekende een budgettai-
re kost van 20 miljard frank, wat
neerkomt op een stijging van 12 per-
cent op een periode van twee jaar.
Samen met de steeds stijgende kosten
voor lokale besturen voor de geco-te-
werkstelling is dit een situatie die fi-
nancieel onhoudbaar is.

Daarbij komt dat het overgrote ge-
deelte van deze werknemers jaren-
lang in deze zogenoemde alternatieve
circuits werken. Dit kan niet de be-

doeling zijn : ofwel vervullen deze
mensen reguliere taken en moet men
daaruit de conclusies trekken, ofwel
dient er een grotere mobiliteit in de
programma’s te worden opgenomen.

Onze fractie meent dat dergelijke
programma’s een brugfunctie moeten
vervullen tussen werkloosheid en ar-
beidsmarkt. Ze zijn er niet om jaren-
lang overheidsdiensten of particulie-
re initiatieven draaiende te houden.

In verband met de relatie tussen de
federale en de regionale overheden
meen ik dat de kansen voor een effi-
ciënt werkgelegenheidsbeleid van-
daag erg worden gehypotheceerd
door de institutioneel onafgewerkte
verhouding tussen de federale en de
regionale overheden.

De regionalisering heeft mogelijkhe-
den gecreëerd om eigen accenten te
leggen. Dit mag echter niet beteke-
nen dat noch op het federale, noch
op het regionale niveau een voldoen-
de coherent pakket aan bevoegdhe-
den en middelen aanwezig is om te
kunnen besturen. Dat is vandaag wel
het geval. Sterker nog, vandaag is het
ene bestuursniveau als het ware de
gegijzelde van het andere. Ik zal en-
kele voorbeelden geven.

De uitvoering van het begeleidings-
plan voor werklozen, geconcipieerd
in een federale context, is afhankelijk
van de medewerking van de gewes-
ten. Ik heb niet de indruk - en ik
wik mijn woorden - dat niettegen-
staande alle mogelijke protocols  de
interpretatie van deze samenwerking
eenduidig is, niet in hoofde van de
onderschrijvende ministers en zeker
niet in hoofde van de leidende amb-
tenaren die met de concrete uitvoe-
ring te maken hebben.

De werkgelegenheidsprogramma’s
worden gefinancierd via trekkings-
rechten. De federale overheid stelt
per tewerkgestelde 203.000 frank ter
beschikking. Mevrouw de minister,
de stringente regels die hierbij wor-
den gehanteerd, geven u inderdaad
weinig of geen beleidsruimte.

Daarbij komt dat de verantwoording
van wat met deze trekkingsrechten
effectief gebeurt, mank loopt. De ge-
westen ontvangen deze trekkings-
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rechten in de vorm van trimestriële
voorschotten die achteraf met verant-
woordingsstukken w o r d e n  g e -
rechtvaardigd. Het moet worden er-
kend dat deze verantwoording zowel
voor het Brusselse, het Vlaamse als
het Waalse Gewest traag verloopt.

Uit deze informatie komen nochtans
verrassende resultaten naar voren.
Het Brusselse en het Vlaamse Ge-
west zouden, op basis van de geken-
de cijfers, vanaf 1989 elk 50 tot 60
miljoen frank te weinig hebben ont-
vangen. Het Waalse Gewest zou, ge-
cumuleerd over deze korte periode,
1 miljard frank te veel hebben gekre-
gen. Wij geven deze cijfers niet om
aan regionaal opbod te doen ; ik wil
alleen aantonen dat ook op dit vlak
een eigen financiële verantwoorde-
lijkheid noodzakelijk is. Het mag dan
ook niemand verbazen dat de vraag
naar het in één hand brengen van
uitkering, bemiddeling en beroeps-
opleiding opgang maakt.

Minister L. Detiège : Dus terug naar
het federale niveau !

De heer E. Schuermans : Volgens
bepaalde kringen is het uit elkaar
rukken van sommige bevoegdheden
niet altijd even efficiënt. Het over-
dragen van bevoegdheden op het ene
of op het andere niveau moet inder-
daad een betere samenwerking tus-
sen de diverse bestuursniveaus be-
trachten. Zoniet  ligt de conclusie
voor de hand.

Wat de financiering van een werkge-
legenheidsbeleid betreft, hebben wij
reeds de aandacht gevestigd op het
gebrekkig financieringssysteem van
het Vlaams tewerkstellingsbeleid via
de trekkingsrechten.

Mevrouw de minister, ik zal ook kort
ingaan op uw vraag naar meer midde-
len vanwege de federale overheid via
bijvoorbeeld de zogenaamde bonus
van het Sint-Michielsakkoord. Ik heb
daarbij enkele bedenkingen. Ten eer-
ste, de praktijk van de jongste jaren
toont aan dat de opvallende stijging
van de middelen niet noodzakelijk
aanleiding geeft tot merkbaar betere
resultaten. Zo loopt het aantal te-

werkstellingsprogramma’s door een
groeiend tekort terug en worden de
VDAB-opleidingsuren verminderd
ondanks een sterkere stijging van de
uitgaven ter zake.

Ten tweede, indien u bedoelt dat de
Vlaamse regering meer aandacht -
dat vertaalt zich dan in meer midde-
len - moet besteden aan het werkge-
legenheidsbeleid, dan is dit een totaal
andere discussie. Dan spreken wij
over investeringsgerichte beleids-
voorstellen die echte werkgelegen-
heid creëren.

Minister L. Detiège : Bent u dan ook
voorstander van werkgelegenheid in
de quartaire sector ?

De heer E. Schuermans : Wij zijn
niet tegen werkgelegenheid in die
sector. Wij zeggen - dat was ons
uitgangspunt - dat wij voor extra
werkgelegenheid de belangrijkste rol
weggelegd zien voor de privé-sector
en minder voor de overheid.

Minister L. Detiège : U kunt toch de
werkgelegenheidsprogramma’s die
55 .OOO mensen aan werk helpen, niet
vergelijken met de miljoenen ar-
beidsplaatsen in andere sectoren !

De heer E. Schuermans : Dat is zo.
Bij ons streven naar meer werkgele-
genheid - dat is toch onze doelstel-
ling - leggen wij echter de klemtoon
eerder op de particuliere sector. Wij
wensen - zonder dat ik hiermee iets
negatiefs bedoel - geen verdere aan-
groei van het overheidsoptreden ter
zake.

Minister L. Detiège : Dat heb ik ook
nergens voorgesteld !

De heer E. Schuermans : Ik vroeg
enkel of u van plan bent eventuele
kredieten te investeren in een werk-
gelegenheidsbeleid zoals ik daarnet
heb voorgesteld. Indien het ant-
woord positief is, dan is het voor mij
niet meer relevant of die middelen
uiteindelijk toevallig vandaag als bo-
nus werden verworven en dan kun-
nen wij met een dergelijke politiek
akkoord gaan. Als straks uit de be-
grotingscontrole blijkt dat de over-
heid de doelstellingen inzake de af-
bouw van de Vlaamse overheids-
schuld haalt en er bijgevolg ruimte is

voor zo’n werkgelegenheidsbeleid,
dan zal zij in ons een loyale partner
vinden. (Applaus bij de meerderheid)

De voorzitter : De heer Olaerts heeft
het woord.

De heer H. Olaerts (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mevrouw de
minister, collega’s, mijn korte uiteen-
zetting is gebaseerd op de slogan :
voor menselijke arbeid, tegen mee-
dogenloze werkloosheid.

Het WAV, Steunpunt Werkgelegen-
heid, Arbeid en Vorming, conclu-
deert ten eerste dat er ondanks de
massale financiële inspanningen van
de overheid, uit geen enkele evalua-
tie van het bestrijdingsbeleid van de
afgelopen 10 tot 15 jaar een echt
voelbaar effect in de poging om de
toenemende ondertewerkstelling in
te tomen, merkbaar is. Alle bewan-
delde wegen stuiten op geringe posi-
tieve of onverwacht tegengestelde ge-
volgen.

Ten tweede meent het dat zowel de
volledige werkloosheid in enge zin als
de globale ondertewerkstelling in rui-
me zin ontoelaatbare afmetingen
hebben aangenomen. Meer dan 1 op
5 van de beroepsbevolking geniet een
volledige of aanvullende werkloos-
heidsvergoeding of een vervangings-
inkomen uit de werkloosheid of uit
de kredieten van de tewerkstellings-
programma’s omdat zij niet volledig
op de arbeidsmarkt kunnen worden
ingezet.

Ten derde bestaat er een consensus
dat de demografische en economi-
sche vooruitzichten op halflange ter-
mijn zeker geen snelle ommekeer op
het gebied van werkgelegenheid en
werkloosheid laten verhopen.

Trouwens, in het specifieke arbeids-
marktbeleid ligt de klemtoon mo-
menteel op de stimulering van het
arbeidsaanbod voornamelijk via kwa-
litatieve maatregelen zoals opleidin-
gen, begeleiding en bemiddeling. Dat
beleid zou nochtans van spoor kun-
nen worden gewisseld door ten min-
ste het arbeidsaanbod een injectie
met kwantitatieve stimuli te geven.

u eenIk geef
versie.

ingekorte Volksunie-
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Ten eerste, ondanks de positieve eco-
nomische conjunctuur is de onderte-
werkstelling blijven groeien. Het cen-
traal probleem is het structurele one-
venwicht  tussen de arbeidsvraag en
het arbeidsaanbod. Dit onevenwicht
zou de eerstvolgende twintig jaar
nauwelijks wijzigen. Ik ben in het be-
zit van een tabel met de evolutie,
door het Planbureau weergegeven,
alsook met de cijfers bij een zwakke-
re conjunctuur en de aanpassingen
die eruit zullen volgen.

Ten tweede, de werkloosheid is een
probleem van iedereen, maar iets
meer van vrouwen dan van mannen,
iets meer van laaggeschoolden dan
van hooggeschoolden, iets meer van
Walen dan van Vlamingen. De lang-
durige werkloosheid blijft zeer hoog.

Ten derde, de werkloosheidsproble-
matiek is onlangs opnieuw ontdekt,
alhoewel het probleem in stilte is blij-
ven groeien. De reacties - zowel van
de overheid, de vakbonden als de
werkgevers - zijn essentieel korte
termijnvisies waarbij vooral het eigen
belang primeert en het conflictmodel
onafwendbaar is. Geenszins wordt er
veel nagedacht over de eventuele
grenzen aan de kwantitatieve groei
en aan het begrip arbeid in de eenen-
twintigste eeuw.

Ten vierde, het arbeidsbegrip in de
eenentwintigste eeuw zal een feno-
meen zijn dat onbevangen dient be-
studeerd en ontwikkeld te worden,
waarbij creatief verder moet worden
gekeken dan de eigen groep of de
eigen gemeenschap groot is. Men
moet zichzelf niet verliezen, maar de
herverdeling van de beschikbare ar-
beid zal hierbij waarschijnlijk een
cruciaal gegeven zijn.

Ten vijfde, het liberale credo dat een
economische expansie het tewerk-
stellingsprobleem automatisch op-
lost, is meer dan aan nuancering toe.
De overheid heeft voorlopig enkele
instrumenten in handen om op korte
termijn de vraag naar arbeid te stimu-
leren. Zo zijn een Maribelformule
voor KMO’s, het fiscaal stimuleren
van deeltijdse arbeid en een zekere
expansie van de gesubsidieerde sec-

tor aangewezen formules, op voor-
waarde dat ze precies op maat wor-
den aangepast. Op langere termijn
zijn een andere financiering van de
sociale zekerheid en een Europese
overeenkomst over de herverdeling
en herinrichting van de arbeid nood-
zakelijk.

Ten zesde, het arbeidsaanbod, dat in
de toekomst kwantitatief niet zal ver-
minderen, beter wapenen in de strijd
voor zinvol en creatief werk is een
belangrijke uitdaging. Voor mense-
lijk werk en tegen meedogenloze
werkloosheid.

Ten zevende, wij onderstrepen nog-
maals dat de maatschappelijke frau-
de, elk oneigenlijk gebruik, de discri-
minaties  en oneerlijke transfers die-
nen te worden uitgeroeid en dat
werken moet worden beloond.

Sta mij toe nog enkele opmerkingen
te maken bij de beleidsnota Bevorde-
ring van de arbeidsparticipatie van
mevrouw Detiège.

In zoverre de nota de arbeidsproble-
matiek opnieuw centraal stelt in het
sociaal-economisch beleid en de op-
dracht van de overheid vertaalt als
een geïntegreerd samenspel van di-
verse maatregelen - en dus de grote
plannen tot full employment opbergt
- is de nota positief.

Mevrouw Detiège sukkelde, zoals ve-
len, met de bevoegdheidsverdeling.
Diverse van haar voorstellen betref-
fen het federale niveau. Deze over-
lappingen zijn wellicht onvermijdelijk
wil men het over de arbeidsproble-
matiek hebben.

Ook de bevoegdheden die eigenlijk
tot het Vlaamse niveau behoren,
worden door het federale vlak inge-
vuld.

Zo kom ik tot het verhogen van de
arbeidsvraag. Degressieve tewerk-
stellingssubsidies voor de quartaire
sector en de sociale economie zijn ze-
ker te verdedigen. Het herzien van
de tewerkstellingsprogramma’s in de
richting van afbouw en beperking van
de doelstellingen eveneens.

Inzake het arbeidsaanbod is een goe-
de arbeidsbemiddeling en perso-

neelsbeleid uiteraard van groot be-
lang, hoewel de opportuniteit van
een netwerk van gedecentraliseerde
werk- en opleidingswinkels kan wor-
den betwijfeld. De  bes t aande
VDAB-kantoren moeten hiervoor
maximaal worden gebruikt.

Het doelgroepenbeleid dat men wil
voeren, staat haaks op het recent on-
dertekende begeleidingsplan van
Miet Smet, dat zich richt tot alle lang-
durig werklozen. Een verplichte
evenredige aanwezigheid van die
doelgroepen op elk echelon kan wel
op werkgeversbezwaren stuiten.

De formule van ingroeibanen is posi-
tief en eigenlijk te beschouwen als
een variante op de verlaging van de
sociale lasten. De verplichting van de
werkgever om de werknemer een
contract van onbepaalde duur aan te
bieden is ook noodzakelijk willen
misbruiken worden voorkomen.

Het onderwijs mag niet enkel worden
afgestemd op de tewerkstelling. Dit
is misschien wel meer het geval voor
het beroeps- en technisch onderwijs,
waar algemene culturele waarden en
basisvaardigheden om in de maat-
schappij te functioneren, moeten
worden aangeleerd.

Het werk moet genuanceerd worden
herverdeeld, worden herdacht en
heringericht volgens democratische
en controleerbare regels en moet aan
creativiteit herwinnen.

Wij leven al te vaak in een waanzin-
nige tijd van onnatuurlijkheid.

Tijdens het werk zijn wij niet zelden
opgedreven om louter procespreste-
rend de tijd te doden aan een hels
tempo om zelfs na de arbeid een zee
van leegte over te houden, doch druk
bevolkt door de eenzaamheid.

Afstompend werk verrichten en
doodop verdwazen. Leven achter de
welstandsprikkeldraad van de respec-
tieve moderne reservaten van werk
en vrije tijd. Wij worden betaald om
te mogen deelnemen aan de wedloop
steeple-lopen over het opgefokt plat
consumeren, naar aanleiding van de
vals geschapen aspiraties van mate-
rialistisch realiseren, de vunzige ver-
leidingen van kunstmatigheden
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die bedriegen, neutraliseren, im-
muun maken, elke authentieke weer-
baarheid verzachten en opheffen, die
de mensen in deze vervagende beel-
dencultuur laten tollen op de draai-
molen van het meer en meer en eens
vitaal uitgezwierd en doorgedraaid
laten aanbotsen tegen de conflicten
van ras, seksen, religie, cultuur, ik
en gij, alsof er geen vuil is aan hun
geluksknikker, in het niet aflatende
bingospel van het verdwaasde leven,
gedrogeerd door onechte illusies, dat
diepgang, taal en teken mist, geen
wetenschap en vormgeving nastreeft,
verpulpt, geen geest en geen ziel
meer heeft, geen respect, geen ver-
draagzaamheid, geen solidariteit.
Het menselijk leven wordt beperkt
tot een wegwerpartikel.

Elke herwaarderingsimpuls of elke
dimensie aan de arbeid zal ook de
vrije tijd meer perspectief en dyna-
miek geven.

De voorzitter : De minister-president
heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik dank alle le-
den die deelnamen aan dit debat dat
trouwens in het verlengde ligt van de
diepgaande besprekingen die wij
voerden tijdens de commissieverga-
dering.

Ik zal enkele elementen aanhalen die
in directe relatie staan tot de voorlig-
gende begroting en tot het program-
madecreet.

Mijnheer de voorzitter, met uw goed-
keuren heb ik sommige sprekers on-
derbroken om hun vragen recht-
streeks te beantwoorden.

Zoals vandaag vaak werd herhaald,
leven wij thans in een uiterst moeilij-
ke algemene economische toestand
die bovendien slecht evolueert. Ik
ben geen pessimist en ik meen dat er
veel optimisten in deze raad aanwe-
zig zijn. Toch dient te worden gezegd
dat alleen al voor het behoud van de
huidige werkgelegenheid een jaarlijk-
se groei van 2,3 percent is vereist. De
vooruitzichten voor 1993 liggen ver
onder deze norm :

1 percent voor de Europese Gemeen-
schap en 0,8  percent voor België. Op
basis van nuchter becijferde progno-
ses, zoals een stijging van de werk-
loosheid in Vlaanderen met 24.000
éénheden in 1993, moet ik zeggen dat
het zal getuigen van een bijzonder
ambitieus beleid om zelfs maar te
houden wat we nu hebben. Het
wordt een titanenwerk om de huidige
toestand te handhaven, het is bijna
uitgesloten om deze doelstelling te
bereiken.

Vandaar moeten de middelen zorg-
zaam en selectief worden ingezet.
Defaitisme is geen goede raadgever.
De vaststelling dat alles slechts Euro-
pees of wereldwijd kan worden opge-
lost moet niet worden veralgemeend,
Vlaanderen moet zelf een aantal in-
strumenten inzetten. Recente Euro-
pese beslissingen moeten ook voor
ons richtinggevend zijn. Daarmee
antwoord ik meteen op enkele van
uw vragen, collega’s.

De Europese Raad nodigt de lidsta-
ten uit om in gemeenschappelijk
overleg economische relancemaatre-
gelen te nemen. De heer Candries
heeft dit bijzonder beklemtoond. De
lidstaten zouden hiertoe alle beschik-
bare budgettaire ruimte moeten ge-
bruiken en bij de publieke uitgaven
prioriteit geven aan investeringen in
infrastructuur, andere uitrustingsgoe-
deren, belangrijke groeiuitgaven. Dit
zijn de richtsnoeren die in Edinburgh
werden vastgelegd.

De privé-investeringen moeten wor-
den aangemoedigd omdat, zoals de
economische beleidsbrief vermeldt,
de economische werkgelegenheid de
drager is van de werkgelegenheid in
de toekomst. Vandaar onze bijzonde-
re aandacht voor de KMO’s.

Alle maatregelen moeten worden ge-
nomen ter bevordering van een effi-
ciënte werking van onze economieën,
bijvoorbeeld door subsidies af te bou-
wen, wat de Vlaamse overheid doet,
en de concurrentie te versterken. In-
spanningen moeten worden gedaan
om te komen tot een matiging van de
ambtenarenwedden. Gezonde open-
bare financiën, een lage inflatie en

loonmatiging moeten leiden tot ver-
mindering van de interestlasten. De-
ze richtsnoeren vallen natuurlijk sa-
men met de doelstellingen van het
economisch beleid van de lidstaten
en moeten coherent zijn met de doel-
stellingen van het verdrag van Maas-
tricht : een open markteconomie,
een duurzame groei met respect voor
leefmilieu, stabiele prijzen, gezonde
openbare financiën en monetaire
voorwaarden, en een stabiele beta-
lingsbalans. Dit is een synthese van
de Europese afspraken.

Wanneer een beroep wordt gedaan
op de lidstaten en de regio’s, die de
kern van het economisch en indus-
trieel beleid dragen, zoals in ons land
het geval is, is voorzien in comple-
mentaire actie op Europees niveau.
De Europese Raad is van oordeel dat
de efficiëntie van de nationale acties
kan worden verbeterd door een com-
munautaire inspanning. Private en
publieke investeringen van meer dan
30 miljard ECU worden in het voor-
uitzicht gesteld. De raden worden
uitgenodigd om aangepaste instru-
menten in het leven te roepen. Som-
mige bedragen werden reeds be-
paald. Er zal 5 miljard ECU worden
uitgetrokken voor tijdelijke lenings-
faciliteiten en 2 miljard ECU als ka-
pitaal voor een Europees Investe-
ringsfonds.

De heroriëntering van het beleid
krijgt vorm met de oprichting van het
nieuwe cohesiefonds op 1 januari
1994. Er wordt bijzondere aandacht
besteed aan Research & Develop-
ment.

In alle bescheidenheid ben ik van me-
ning dat het beleid van de Vlaamse
regering volledig coherent is uitge-
werkt met wat op Europees niveau
wordt voorgesteld.

Wij bevinden ons dus in goed vaar-
water.

Verschillende sprekers hebben er al
op gewezen dat de Vlaamse regering
grote inspanningen heeft gedaan in
verband met de omgevingsfactoren
die de economie moeten versterken.
Ik vermeld meer bepaald de 3 miljard
frank transfers naar infrastructuur,
het optrekken met 12 percent van de
middelen voor wetenschapsbeleid,
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een aantal punctuele maatregelen
voor de KMO’s, allemaal impulsen
die onze economie weerbaarder moe-
ten maken.

Natuurlijk is het belangrijk dat de in-
spanningen van de Vlaamse regering
voor een omgevingsbeleid, gesteund
worden door het beleid van de fede-
rale overheid. Het lijkt mij essentieel
dat in de komende jaren de federale
maatregelen inzake fiscaliteit en pa-
ra-fiscaliteit eveneens instrumenten
worden voor het economisch indus-
trieel beleid voor Vlaanderen. Het is
meer bepaald de taak van de federale
regering om de loonkostcompetitivi-
teit van onze economie te garande-
ren. Het terugschroeven van de Ma-
ribel-operatie  is op zijn minst - en
ik druk mij genuanceerd uit - voor
discussie vatbaar. Bovendien zullen
de federale beleidsverantwoordelij-
ken onder ogen moeten durven zien
dat in de toekomst allicht minder po-
pulaire maatregelen nodig zullen zijn
om de loonkostcompetitiviteit te her-
stellen. Zo heeft de studiedienst van
de Kredietbank - en ik merk dit ter-
loops op - gezegd dat een index-
sprong of andere maatregelen zullen
moeten worden overwogen om de
loonkostcompetitiviteit te herstellen.

Loonkost  is natuurlijk niet het enige
zaligmakende middel. De competiti-
viteit van onze economie wordt ook
bepaald door de kwaliteit van onze
produkten en onze produktieproces-
sen. Op dit terrein heeft de Vlaamse
regering zelf meer armslag gekregen.
Zoals uit deze begroting blijkt, heb-
ben we niet nagelaten een aantal
kwaliteitsversterkende maatregelen
te nemen.

De Vlaamse en de federale begroting
lijken mij steeds meer van karakter
te verschillen. Dat heeft natuurlijk te
maken met de bevoegdheidsherver-
deling tussen de verschillende be-
leidsniveaus, maar ook met het druk-
kende schuldprobleem en naar onze
mening ook met een verschil in be-
stuursstijl. De federale financiën lij-
ken wel op een ontmoedigende ver-
zameling van schulden, leningen, be-
zoldigingen van ambtenaren, tege-
moetkomingen en begrotingen voor

enkele gezagsdepartementen. Daar
tegenover staat dat de Vlaamse be-
groting op verschillende essentiële
punten zeer direct ons economisch
weefsel versterkt en een eigen dyna-
miek inhoudt die de ondersteuning
moet krijgen van het federale niveau.
Dit is des te merkwaardiger als men
weet dat de federale begroting vier
keer meer bedraagt dan de Vlaamse
begroting. De federale begroting be-
draagt namelijk 1.700 miljard frank,
verdeeld als volgt : 700 miljard frank
rentelasten, 550 miljard frank voor
de sociale zekerheid en de sociale
omkadering, 100 miljard frank voor
defensie, 100 miljard frank voor toe-
lagen aan overheidsbedrijven en 250
miljard frank voor ambtenarenwed-
den en werkingskosten. Toch beïn-
vloedt dit uitgavenpatroon de econo-
mische dynamiek heel weinig. Vanuit
deze logica zal men moeten aanvaar-
den dat een voor Vlaanderen rele-
vant beleid in de eerste plaats in
Vlaanderen zelf wordt gevoerd.
Structuren en strategieën die de
Vlaamse economie vanuit een fede-
rale invalshoek menen te moeten stu-
ren, zijn dan ook definitief achter-
haald.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de minister-president, ik grijp
even terug naar wat u enkele minuten
geleden heeft gezegd in verband met
de arbeidskosten. Volgens u zouden
wij deze factor zelf mede kunnen
beïnvloeden. Wij moeten er echter
rekening mee houden dat de arbeids-
kosten gedeeltelijk mede worden be-
paald door de bijdragen aan de
RMZ, die deel uitmaakt van de fede-
rale structuur.

De gehele discussie met betrekking
tot de sociale zekerheid, die zich mo-
menteel toespitst op de transfers en
op een vorm van jaloezie van het ene
staatsdeel ten opzichte van het ande-
re, moet eveneens worden gevoerd
in het licht van een eventuele vermin-
dering van de arbeidskosten. Deze
factor is immers bepalend voor de
werkgelegenheid. Het positieve in-
vesteringsbeleid dat sedert  1982
wordt gevoerd, heeft in belangrijke
mate bijgedragen tot een gedeeltelij-
ke toename van de werkgelegenheid.
Het heeft echter hoofdzakelijk de

modernisering van de bedrijven in de
hand gewerkt en heeft ten gevolge
van de hoge arbeidskosten ook eni-
germate arbeidsafstotend gewerkt. l

De discussie over de arbeidskosten in
Vlaanderen zou veel fundamenteler
kunnen worden gevoerd dan in de
context van het Belgische staatsver-
band. Naast de onrechtvaardige
transfers, waarbij ik echter de solida-
riteit niet wil uitsluiten, is dit voor
mij een essentieel gegeven in de dis-
cussie rond de sociale zekerheid.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Van Grembergen, ik
ben het ermee eens dat de door u
aangehaalde problemen meer en
meer tot de kern van het probleem
gaan behoren.

Wanneer het economisch industrieel
beleid bij de gewesten wordt gelegd,
wanneer er een niet-overlegde inter-
ferentie is in de fiscaliteit of para-fis-
caliteit,  wanneer een aantal maatre-
gelen openlijk worden besproken
met betrekking tot de toekomstige
strategie, heb ik geen enkel zinnig
antwoord voor ondernemers, KMO’s
en andere bedrijven. Ik ontken niet
dat hetgeen u heeft aangehaald mede
tot de essentie behoort van de toe-
komstige discussie, die wij binnen
een loyaal confederaal verband zul-
len moeten voeren. Daarom heb ik
gezegd dat wanneer op bepaalde eco-
nomische domeinen de belangen van
Vlaanderen zouden worden geschaad
door maatregelen van de federale
overheid, wij moeten voorzien in
normale overlegprocedures die nu
reeds bestaan in een aantal andere,
minder belangrijke domeinen maar
die nog niet bestaan in het vitale do-
mein van de economie met invloed
op het sociale aspect.

In het licht van de diverse uiteenzet-
tingen, wil ik spreken over het zoge-
naamde cluster-beleid, waarvoor tot
nu toe nog geen goed Nederlands
woord is gevonden. Het cluster-be-
leid is een voorbeeld van wat wij stra-
tegisch en termijngericht kunnen uit-
werken. Ik hoef niet meer te herha-
len dat wij op een zeer concrete ma-
nier de beuk hebben gezet in de li-
neaire expansiesteun. De voorbeel-
den die de heer Denys heeft aange-
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haald, golden voor 1992. Er zal nog
altijd een expansiesteun moeten blij-
ven bestaan. Ik heb echter de vaste
bedoeling om deze expansiesteun,
met het oog op de begroting van
1994, verder te verminderen en hem
tot het niveau van het strikt noodza-
kelijke te brengen. In de brede waai-
er van de economische maatregelen
zal hij nog een plaats blijven inne-
men, zij het dan dat deze zeer be-
perkt zal zijn. Op 10 maanden tijd,
in twee begrotingen, hebben wij de
expansiesteun lineair afgebouwd van
14 naar 9 miljard frank. Ik wens deze
trend verder te zetten.

Om de economie verder te onder-
steunen, hebben wij deze middelen
niet zonder meer bij de algemene
middelen verrekend, wij hebben con-
crete maatregelen genomen op het
vlak van bedrijfsterreinen, van am-
bachtelijke zones, van herallocatie
om milieuredenen en natuurlijk ook
op het vlak van de infrastructuur. U
vindt in de beleidsbrief een uitvoeri-
ge beschrijving van wat wij bedoelen
met de cluster-ondersteuning, die
strategisch, innovatief en kwalitatief
hoogstaand moet zijn. Buiten de om-
gevingsfactoren gaat het om de op de
toekomst gerichte hefboomfactoren.

Met betrekking tot het verankerings-
debat heb ik met grote zorg kennis
genomen van wat nog gisteren in een
bepaalde krant werd gepubliceerd.
Daaruit blijkt dat de tot de kern be-
horende ondernemers, degenen die
actief begaan zijn met het econo-
misch beleid, zich grote zorgen be-
ginnen te maken over de strategie in
de toekomst. Ik weet dat er bepaalde
misverstanden in het leven worden
gehouden. Het is een zeer genuan-
ceerd debat. Als minister verant-
woordelijk voor de economie heb ik
de plicht het debat aan te trekken.

Samengevat kan men zeggen dat er
vier gangbare standpunten zijn. Ten
eerste, de voorstanders van de Bel-
gische verankering. Ten tweede, de
liberale benadering, waarvan u voor-
stander bent, mijnheer Denys - ik
heb daar respect voor - die zegt dat
de vrije markt integraal ook op het
microvlak moet spelen. Ten derde,

de progressieven die geen tijd of aan-
dacht willen schenken aan dit debat.
Ten vierde, woordvoerders van de
Vlaamse verankering.

De Belgische verankering is voor een
groot stuk ingebed in de traditionele
economische, financiële en beleg-
gingsstructuren van het land. Ik wil
er de aandacht op vestigen dat de
drie federale ministers die verant-
woordelijk zijn voor de versteviging
van het economisch leven francofo-
nen zijn. Dit geldt voor de minister
van Financiën die de privatiseringscel
leidt, de minister van Justitie en Eco-
nomie die de wettelijke maatregelen
mee invoert en de minister verant-
woordelijk voor de openbare bedrij-
ven die Belgacom, Sabena en de
luchthaven onder zijn voogdij heeft.
Ik doe daarover geen uitspraak. Wij
moeten ons er echter goed van be-
wust zijn dat een Belgische veranke-
ring niet perse in de toekomst de eco-
nomische belangen van Vlaanderen
zal dienen. Ik heb de verantwoorde-
lijkheid om hierop de aandacht te
vestigen.

De voorzitter : De heer Van Grem-
bergen heeft het woord.

De heer P. Van Grembergen : Mijn-
heer de voorzitter, het werd in de
Raad misschien al opgemerkt maar
het is toch vreemd dat wanneer som-
mige bedrijven, waaronder Sabena,
trachten om met Nederland een
alliantie aan te gaan, dat niet gaat.
Wanneer de Generale Bankmaat-
schappij door bepaalde omstandighe-
den in een bepaalde evolutie dreigt
te komen, kan dat niet. Het gaat ech-
ter telkens wel als die evoluties in
verband staan met de economische
situaties in of met financiële stromen
uit Frankrijk. Ik stel daar toch wel
vragen bij. Het zou eens goed zijn
daarvan de achterliggende gegevens
te kennen en te onderzoeken. Het is
in elk geval politiek vreemd.

De heer E. Van Rompuy : In een
bericht van de Kredietbank in ver-
band met de overnames staat dat op
de eerste plaats Nederland, op de
tweede plaats Duitsland en op de
derde plaats Frankrijk komt.

Minister-president L. Van den Bran-

de : Ik meen dat de heer Van Rom-
puy gelijk heeft. Er is echter één ver-
schil namelijk dat de Franse benade-
ring zich uitsluitend richt op de ge-
opolitieke en de geostrategische acti-
viteiten te lande. Dat is een onder-
scheid vergeleken met Nederlandse
en Duitse overnames.

Ik wil nog enige woorden zeggen
over degenen  die onverkort de vrije
markt zijn toegedaan. Bij de opvat-
ting dat verankering overbodig is en
dat een goed competitief klimaat vol-
staat zijn toch enkele bedenkingen te
maken.

De VBO-nota heeft kennelijk nog-
maals duidelijk gemaakt dat onze
buurlanden inderdaad een aantal ver-
ankeringsstrategiën opzetten die uit-
eindelijk veraf liggen van wat men
een normale Europese benadering
zou kunnen noemen.

Ten tweede, op binnenlands vlak
hebben we in Wallonië voor 40 per-
cent een beschermde economie waar
er vanzelfsprekend een verweven-
heid bestaat in een aantal Belgisch-
Franse groepen.

Op de derde plaats, mijnheer Denys,
u en leden van uw partij hebben een
aantal verklaringen gedaan waarin
dit allemaal een staats-insluipende
operatie wordt genoemd. Ik heb nog
nooit een liberale analyse gehoord
over de private monopolievorming in
sectoren als water, telefoon, energie
en milieu. Dit thema obsedeert mij
niet maar ik wens wel klaarheid voor
de micro-economische industriële
versteviging van Vlaanderen. Onze
Vlaamse ondernemers en academici,
die de plicht hebben een economi-
sche strategie uit te tekenen voor de
komende jaren, hebben de verant-
woordelijkheid om hierover na te
denken, in alle openheid en Euro-
pees gericht. Men moet - zonder
coërcitieve of defensieve maatrege-
len - in een offensieve strategie pro-
beren na te gaan wat de mogelijkheid
is die we hebben om onze economie
te verstevigen, rekening houdend
met onze schaal. Terzelfdertijd mag
men echter ook niet blind zijn voor
een aantal mechanismen die zich
voor onze ogen afspelen.
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De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de mi-
nister-president, om elke verwarring
te vermijden, zeg ik hier heel duide-
lijk dat wij net zo huiverachtig staan
ten opzichte van een privaat mono-
polie als ten opzichte van een staats-
monopolie.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Dat is nieuw !

De heer A. Denys : Nee, dat is niet
nieuw.

Wij pleiten voor privatisering maar
terzelfder tijd voor de monopolise-
ring. Dit ligt vooral het moeilijkst op
het vlak van de concessies van over-
heidsopdrachten. Ik heb u deze mor-
gen het voorbeeld gegeven van de
waterzuiveringsmaatschappij Aqua-
fin. Op dat punt pleiten wij voor ech-
te privatisering waarbij de concessies
in openbare aanbesteding gebeuren
en er dus prijsvergelijking mogelijk
is. Trouwens, dit is toepasbaar op
veel meer terreinen waar vandaag
een monopolie bestaat. Ik kan u het
voorbeeld geven van De Lijn. De
helft van de lijnbussen zijn uitbesteed
aan de particuliere sector zonder
prijsvergelij king , zonder aanbeste-
ding. Wij willen dat systeem afschaf-
fen dat staat in onze beginselverkla-
ring.

Ten tweede, wij zijn wel voorstander
van een stimulering van het slapend
Vlaamse kapitaal naar risicodragend
kapitaal binnen het kader van een
zuivere vrije markteconomie. Maat-
regelen zoals wij ze hebben verwe-
zenlijkt tussen 1982 en 1985, denk
m a a r  a a n  d e  w e t  Cooreman-De-
clercq. Wij pleiten er ook voor gelijk-
schakeling van de roerende voorhef-
fing op de dividenden gelijk te stellen
met de roerende voorheffing op obli-
gaties, dus een verlaging van 25 naar
20 procent. Wij zijn voorstander van
een strategisch plan waarbij we het
risicodragend kapitaal opnieuw meer
willen aantrekken.

Ten slotte, als wij in Vlaanderen een
van de meest competitieve streken
zijn in heel Europa, heeft dat ook te
maken met de open politiek die wij
steeds hebben gevoerd. Als wij ons
zouden beginnen afsluiten of via de

GIMV gaan verstaatsen, dan vrees ik
-dat wij die competitiviteit zullen ver-
liezen.

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Collega Denys, ik stel met ge-
noegen vast dat u het gedeeltelijk
met mij eens bent. Dit staat in grote
tegenstelling tot wat uw collega, de
heer De Grauwe, bij herhaling heeft
gezegd. Ik weet ongeveer hoe de tek-
sten en verklaringen er de laatste we-
ken hebben uitgezien en ik vind het
een positieve evolutie. U hebt waar-
schijnlijk uit een aantal contacten
kunnen opmaken dat de zaken toch
niet helemaal liggen zoals in het be-
gin schematisch werd gesteld.

Wat deze volledig op de vrije markt
gestoelde benadering betreft, ver-
klaart u dat de beste verankering en-
kel binnen een puur competitief kli-
maat alle garanties zou bieden. Ik ge-
loof dat we deze verklaring moeten
nuanceren. We mogen niet afgaan op
de hier en daar verschenen artikels
die eerder onvolledig zijn en nogal
gemakkelijk slecht onderbouwde the-
ses stellen. Uit onderzoek blijkt ech-
ter dat landen waar monopolies do-
mineren en landen waar geen eigen
grote bedrijven bestaan, een slechter
economisch beleid kennen. Verder
bieden deze landen geen afdoend
klankbord om de overheid sturend en
omkaderend naar een strategisch-
economische onderbouw toe te laten
werken. Sommige progressieven vin-
den het niet nodig zich hiermee bezig
te houden en stellen andere prioritei-
ten. Als de evolutie van de werkgele-
genheid echter onze grote zorg is,
zijn een aantal staats- en privé-mono-
polies vanuit sociaal en democratisch
oogpunt af te wijzen. De afwezigheid
van eigen beslissingscentra leidt im-
mers onvermijdelijk tot een satelliet-
economie. Ik zeg dit niet lichtvaar-
dig, want ik heb deze thematiek door
een aantal industriële economen la-
ten uitdiepen.

Over de Vlaamse verankering zal ik
kort zijn. Collega Denys, onze opvat-
ting hierover druist zeker niet regel-
recht in tegen het open klimaat voor
de buitenlandse investeerders dat wij

altijd hebben willen scheppen. Voor
ons zijn zowel Fransen, Duitsers, Ne-
derlanders als Italianen welkom. Als
u de beleidsbrief aandachtig leest, zal
u aan de begrotingscijfers zien dat wij
bijkomende initiatieven hebben ge-
nomen om Vlaanderen aantrekkelij-
ker te maken voor buitenlandse in-
vesteerders. Wij willen middelen en
mensen inzetten om ervoor te zorgen
dat dit op een beter samenhangende
manier gebeurt dan in het verleden
het geval was. Ik heb een hele orga-
nisatie voorbereid om in de eerste
helft van 1993 op de acht belangrijk-
ste punten in de wereld een realis-
tisch beeld van onze troeven en ge-
breken te geven. Ik denk daarbij on-
der meer aan onze strategische lig-
ging in Europa. Bovendien geloof ik
dat ik sterk wordt gesteund door
mensen die dagelijks in het onderne-
mingsleven staan. Ik citeer even de
voorzitter van het Vlaams Econo-
misch Verbond. Tijdens een inter-
view in Le Figaro zei hij : Les inves-
tissements français sont trop politi-
ques, en : Les secteurs stratégiques
doivent rester dans nos mains. Ik kan
u een aantal citaten geven van niet-
politici die weten hoe de zaken er
voorstaan en zich de afgelopen perio-
de concreet met deze problematiek
hebben beziggehouden.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Ik wil u graag
nog één keer kort onderbreken.
Daarna zal ik u niet meer in de rede
vallen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik heb daar geen problemen
mee.

De heer A. Denys : Ik wou het nog
even hebben over een zeer concreet
dossier, namelijk de discussie privati-
sering versus Vlaamse verankering.
Collega Colla heeft in het nationaal
parlement gezegd dat het privatise-
ringsdossier op nationaal vlak zeer
binnenkort zijn beslag zal krijgen. Hij
is er voorstander van dat een aantal
bedrijven met NIM-participaties ge-
regionaliseerd zouden worden naar
de GIMV. Een federale verstaatsing
zou door een regionale verstaatsing
worden overgenomen. Vindt u dat
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juist of zal u voorstellen deze instel-
lingen te privatiseren en hun aande-
len op de beurs te brengen ? Zijn
daar onderhandelingen over of niet ?
Men staat hier voor de keuze de
GIMV opnieuw te laten investeren,
waardoor de verstaatsing weer zou
toeslaan, of om de aandelen op de
beurs te brengen.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Collega Denys, dit is heel een-
voudig. Inzake het mobiliseren van
privé-kapitaal zitten wij zeker op de-
zelfde golflengte. Willen wij iets doen
op korte termijn, dan stelt zich een
groot probleem.

Vanuit de ondernemingswereld zelf
zegt men mij dat er wellicht combina-
ties nodig zijn van privé-kapitaal en
middelen die wij nu elders totaal ver-
spreid inzetten. Ik loop nu niet op de
zaken vooruit, dit is geen standpunt
van de Vlaamse regering. Concreet
zal dit pas duidelijk worden op het
ogenblik dat zij wel tot dit standpunt
heeft besloten. Wij hebben de instru-
menten GIMV, Gimvindus, KS en
andere. Het is verstandig om deze
zeer geconcentreerd en strategisch in
te zetten. Als objectief zullen wij ech-
ter niet de participatie van de over-
heid nemen. Ik wil een en ander
slechts doen samen met wie privé-ka-
pitaal kan aanbrengen.

Op termijn blijf ik voorstander van
het tot stand brengen van pensioen-
fondsen, al is dit geen oplossing voor
de korte termijn. Dit zou bijvoor-
beeld kunnen gelden voor de nieuwe
ambtenaren die in de toekomst door
de Vlaamse administratie zullen wor-
den aangeworven. Ik stel bijvoor-
beeld vast dat men in Nederland be-
schikt over pensioenfondsen voor
een bedrag van duizend vijfhonderd
miljard frank. Met deze pensioen-
fondsen heeft men een dubbel doel.
Ik denk hierover zeer genuanceerd,
want voor de sociale zekerheid blij-
ven mijn uitgangspunten de solidari-
teit en het verzekeringsprincipe. Wij
moeten echter aan formules denken
waarbij wat voor de toekomst toch
zeker gedeeltelijk wordt gereser-
veerd voor pensioenuitkeringen, on-
dertussen ook economisch kan wor-

Tevens moeten er door Vlaanderen
politieke instrumenten worden ge-
creëerd om in te werken op de fisca-
liteit en de para-fiscaliteit, die zelf
het economisch Vlaams beleid beïn-
vloeden.

De heer E. Van Rompuy : Ik heb net
een cijfer gekregen dat de heer De-
nys kan interesseren. Mijnheer De-
nys, u spreekt over de gimvisering
van onze economie. Het Vlaams re-
gionaal BNP bedraagt vierduizend
vijfhonderd miljard frank. Hoeveel
bedraagt volgens u de globale gecon-
solideerde balans van de GIMV ?
Twintig miljard frank. Als u de gimv-
isering noemt als aanvulling van de
economie, mijnheer Denys, gaat het
over minder dan 0,5  percent van ons
Vlaams regionaal produkt. Dit zijn
slogans, met dergelijke dooddoeners
probeert u een heel idee belachelijk
te maken.

De heer A. Denys : Het is natuurlijk
wel iets meer dan alleen maar dit cij-
fer in verhouding tot het BNP. U
moet ook rekening houden met de
macht die ontstaat door het creëren
van een aantal taken die normaliter
zuiver door de privé-sector worden
vervuld in plaats van door de over-
heid.

In de waterzuiveringssector bij voor-
beeld gaat dit over een overheidsop-
dracht van vijf miljard frank. Over
een vastgestelde periode van dertig
jaar betekent dit honderdvijftig mil-
jard frank, waarmee de GIMV een
bevoorrechte positie krijgt. Hetzelf-
de gebeurt door de oprichting van
Domus  Flandria in de huisvestings-
sector. Ook daar krijgt de GIMV een
enorme invloed toegewezen. Dit zal
straks met de waterdistributie gebeu-
ren, waarvoor men soortgelijke plan-
nen heeft. Dat is aardig wat meer dan
de twintig miljard frank die u noemt.

De heer P. Van Grembergen : Dat
is dus inderdaad het verschil tussen
de ik-maatschappij van het kapitaal
en de wij-maatschappij waar de ge-
meenschap zelf nog bepaalde beslis-
singen in handen wenst te houden.

De heer A. Denys : Als u met de

wij-maatschappij bedoelt dat de staat
de economie moet leiden, dan ben ik
inderdaad voor een ik-maatschappij.

Nfinister-president L. Van den Bran-
de : Collega Denys, ik denk dat dit
een duidelijke uitspraak is. Dit is niet
mijn model van samenleving. Ik ben
ervan overtuigd, en naar ik meen
heel velen met mij, dat een samenle-
ving slechts redelijk kan worden op-
gebouwd en het beste tot een per-
soonlijke geluksvervulling kan leiden
indien persoonlijke verlangens ge-
paard worden aan wat er leeft in de
omgeving, in het gezin, de wijk, op
nog andere plaatsen. Dit is bediscus-
sieerbaar, maar dat debat zou ons nu
te ver leiden.

Ik ben blij met de interruptie van col-
lega Van Rompuy . Ik hecht immers
belang aan het samen nadenken over
de dingen. Ik zeg dus niet dat ik de
sleutel tot alle problemen heb, ik
vind het goed dat de fractieleider van
mijn fractie en anderen daaruit mee
een aantal inzichten aanbrengen.

Mijnheer Denys, wij spreken over
ongeveer 20 miljard frank die kan
worden ingezet. Dit doet mij denken
aan een mooi boek dat ik in mijn
jeugd heb gelezen : Spoken op de ru-
we heide. Ik denk dat u soms spoken
op de blauwe heide ziet. U moet de
zaken in een juiste context plaatsen.

De Vlaamse economie is geen eiland.
Wij wensen open te staan naar Euro-
pa en de wereld, maar wij zijn even-
min een superbazar waar alles per-
manent in uitverkoop kan worden ge-
steld zonder na te denken over onze
toekomstige economische strategie.

Mijnheer Deprez, u pleit terecht voor
een integrale benadering van de eco-
nomie van alle ministers, elk in hun
domein, onder meer in milieu, ruim-
telijke ordening, economie, openba-
re werken, verkeer, werkgelegen-
heidsbeleid en infrastructuur.

Het ITCB zal tot 31 maart worden
voortgezet. Via het Centrum voor
Kwaliteitszorg, de administratie, de
VDBH en een aantal SERV-benade-
ringen kunnen wij de positieve zaken
van het ITCB overnemen.

Er werden verschillende vragen ge-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992 Begrotingen 642



landbouw- 
	 Bran- 

4,4 

GATT-ak- 

Sint-Michielsak- 

Van den Brande

steld over landbouw. Wij bereiden de
overheveling voor van de landbouw-
bevoegdheid. Ik ben voor de princi-
piële overdracht, maar de praktische
overdracht moet van meet af aan
goed worden omkaderd. Bovendien
moet het passen in het economisch
beleid, landbouw is immers belang-
rijk voor de economie.

Het vrijmaken van de wereldhandel
is van buitengewoon groot belang
voor een open en kwaliteitsgerichte
economie als de onze.

Bij gebrek aan elementaire duidelijk-
heid over het braakleggen van 4,4
miljoen dan wel 12 miljoen hectaren
landbouwgrond en vooral inzake het
toetsen van het nieuw Europees land-
bouwbeleid versus het GATT-ak-
koord is onze beoordeling tot nader
order negatief.

Mevrouw Aelvoet, de duurzame ont-
wikkeling is een waardevol idee. Er
moet daarvoor geen nieuw instituut
worden opgericht, er zijn immers
reeds te veel instellingen in Vlaande-
ren.

De basis van een samenwerkingsak-
koord met de andere gewesten is de-
ze houding, waar wij geen millimeter
van afwijken. Ik moet dat niet herha-
len, dat is heel duidelijk.

De voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant : Mijnheer de minis-
ter-president, ik hoor u met genoe-
gen het economische nut onderstre-
pen van de schaarser wordende,
maar nog altijd belangrijke, land-
bouwactiviteit.

Ik maak van deze gelegenheid ge-
bruik om te informeren naar uw
zienswijze nopens een eventuele her-
groepering van een aantal bevoegd-
heden, die betrekking hebben op de
landbouw. In deze sector is de trans-
fer van bevoegdheden stukje bij
beetje gebeurd. Straks worden nog
enkele pakketten overgeheveld.

Naar mijn mening zijn we hoognodig
toe aan een zekere hergroepering,
niet alleen van bevoegdheden, maar
ook van de administratieve onder-
bouwing ervan.

Kan u uw opvatting ter zake uiteen-
zetten ?

Minister-president L. Van Den Bran-
de : Mijnheer Tant, in algemene zin
kan ik mijn mening daarover ver-
woorden en als u het vraagt zeker.

Ik ben voorstander van een gecoördi-
neerde en meer geïntegreerde orga-
nisatie. U bent beter geplaatst en
deskundig genoeg om te weten dat
één van de vragen is : Gaan we een
idee invullen van een Food and Drug
Administration, zoals het in sommige
landen het geval is ? Met andere
woorden, gaan we een meer organie-
ke band tot stand brengen tussen het
land- en tuinbouwprodukt en het
meteen koppelen aan de consument
die het verbruikt of verwerkt. Ik
denk dat die idee het overwegen
waard is.

De idee die nu eerder naar voren
komt is de economie, de landbouw
en de tuinbouw organisatorisch in
een gecoördineerd geheel te plaat-
sen.

Een andere optie is deze die ik heb
aangehaald. Ik weet niet wat er zal
gebeuren  na  he t  Sint-Michielsak-
koord. Indien na de normering en
ook na de Europese normgeving een
aantal bevoegdheden federaal zullen
blijven, meen ik te weten dat sommi-
gen denken aan een hergroepering
van de land- en tuinbouwproduktie,
met als grondgedachte de zorg voor
de kwaliteit van het produkt ten be-
hoeve van de consument. Maar, wij
moeten de zaak in principe als een
geïntegreerd geheel bekijken. Wij
zullen de kans hebben om daarover
in de commissie van gedachten te
wisselen na de goedkeuring van het
Sint-Michielsakkoord. Ik zal ter zake
uw raad vragen om uit te zoeken wat
een goede formule zou zijn. Ik sta
open voor alle goede suggesties.

Mijnheer Dielens, u heeft terecht de
aandacht gevestigd op het belang van
het energiebeleid. Ik kan u zeggen
dat het Vlaams Energieoverleg, het
VLEO, in januari-februari 1993 van
start zal gaan met het oog op een
rationeel energieverbruik. Het over-
leg gebeurt tussen de volgende part-
ners : de overheid, het bedrijfsleven,
de distributiemaatschappijen, de ste-
den en de gemeenten.

Uw grondbekommernis is waar-

schijnlijk het voeren van een geactua-
liseerd energiedebat in deze Raad. Ik
engageer mij om dit debat te houden
in de maand februari. Tijdens de
voorbereidingstijd wensen wij ons
ook te steunen op een aantal nota’s
en ideeën van mijn voorganger om-
dat wij een zekere continuïteit nastre-
ven.

U hebt een vraag gesteld in verband
met het voorstel van Electrabel om
de gemeenten toegang te verschaffen
tot het kapitaal van Electrabel. Dit
voorstel is ons niet onbekend. Wij
moeten het kritisch onderzoeken om-
dat het verstrekkende gevolgen zou
kunnen hebben. Ik kan wel zeggen
dat ik niet meteen mijn goedkeuring
zal hechten aan een pakket dat alleen
met de gemeenten is besproken.

Inzake het VLIET-programma kan
ik u meedelen dat het IWT drie
maanden geleden opdracht heeft ge-
kregen om binnen de zes maanden
een evaluatie van het programma te
maken. Wij zijn daar nu mee bezig.
De behoeften van het bedrijfsleven
moeten hier primeren en wij moeten
proberen een evenwicht te vinden
tussen het zuiver universitaire onder-
zoek en de behoeften van de particu-
liere bedrijven. Ik geef u die drie
voorbeelden om aan te tonen dat we
intern met een aantal dingen bezig
zijn ten einde in de loop van februari
het door u gevraagde debat te kun-
nen voeren.

Mijnheer de voorzitter, de heer Can-
dries heeft een aantal vragen gesteld
waarop ik reeds heb geantwoord. Hij
vroeg wat we zelf kunnen doen. Ik
heb hem aangetoond wat de stand
van zaken is op Europees vlak. Ik
heb natuurlijk reeds contact geno-
men met de federale collega om dit
in het kader van de interministeriële
conferentie Buitenlandse Aangele-
genheden samen te overleggen. Hij
heeft een aantal suggesties gedaan in
verband met de creativiteit, het inno-
vatievermogen in Vlaanderen. Ik
hecht groot belang aan de samenhan-
gende analyse van het fiscale en para-
fiscale beslag zoals ik dat noem, dat
wordt opgelegd door alle mogelijke
overheden.

Hij had ook een concrete vraag over
de GIMV. Op 5 januari, en ik vind
het zelf spijtig dat het niet vlugger
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kan hoewel ik erop aangedrongen
had, zal de raad van bestuur een be-
slissing nemen met haar visie over de
mission statement van de GIMV.

Mijnheer Tavernier, ik heb u zoëven
al spontaan gezegd dat er voor alle
goed opgezette en goed bedoelde ini-
tiatieven enkele kernwoorden zijn.
Er moet meer samenhang zijn. Als
basis moet er een algemene streekvi-
sie zijn en dit niet alleen voor de im-
pulsgebieden. Ik ben van oordeel, en
ik heb dat ook in de commissie ge-
zegd, dat ook de gebieden die buiten
de impulsgebieden liggen bepaalde
streekvisies als basis moeten krijgen.
Er moet natuurlijk ook een democra-
tische controle zijn.

De vragen van de heren Schuermans
en Olaerts hebben veeleer betrek-
king op de werkgelegenheid. Ik heb
dan van de heer Wymeersch nog een
aantal vragen gekregen over het
landbouwbeleid. Ik heb daarop reeds
geantwoord. Hij vroeg speciale aan-
dacht voor de textielsector en de al-
gemene toestand van de economie.
Ik heb gezegd dat ik vandaag niets
kan en wil zeggen over de Boelwerf
omdat ik alle kansen die daar nog
bestaan, wens open te houden. Het
zou een grove vergissing zijn hier een
en ander te komen verklaren.

Over de complementariteit van de
havens met betrekking tot de infra-
structuur deel ik uw mening, mijn-
heer Wymeersch. U zal vaststellen
dat in het fysische prioritaire pro-
gramma dat is uitgewerkt tussen eco-
nomie en infrastructuur grote aan-
dacht is besteed aan het hele haven-
gebied. Wij zullen onderzoeken wel-
ke prioritaire werken er voor de toe-
komst nog op punt kunnen worden
gesteld.

Mijnheer de voorzitter, ik heb gepro-
beerd aan te geven welke onze in-
zichten zijn. Ik zal afronden met een
beeld. Realiteitszin moet onze basis-
ingesteldheid zijn. Onze ambitie, met
alle respect voor degenen die op dat
vlak op zaterdag of zondag actief
zijn, moet zijn dat Vlaanderen tussen
nu en 2002 niet in een provinciale
afdeling gaat spelen, maar wel in een

eredivisie. Wij wensen aan het Euro-
pese voetbal mee te doen. Dat is on-
ze ware ambitie.

Ik kan mij niet voorstellen dat er een
fractie is in deze Raad, of ze nu be-
hoort tot de meerderheid of tot de
minderheid, die het daar moeilijk zou
mee hebben. Daarom durf ik sugge-
ren om in Vlaanderen een nieuwe po-
litieke cultuur in te bouwen - die er
ook was in de vroegere goede perio-
de van de Belgische politiek - waar-
bij enkele essentiële thema’s in het
beleid, zoals het economische beleid
of de werkgelegenheidspolitiek, cen-
traal staan.

Deze twee voorbeelden tonen aan
dat wij zonder ideologisch onder-
scheid, maar met andere benaderin-
gen, over alle fracties heen in alle
openheid een nieuwe beleidscultuur
nastreven, ten einde het hoofd te bie-
den aan de moeilijkheden van van-
daag en ter voorbereiding op de toe-
stand van morgen. Dit standpunt
wordt door de Vlaamse regering vol-
ledig bijgetreden.

Mijnheer de voorzitter, collega De
Seranno heeft gisteren een concrete
vraag gesteld op het ogenblik dat de
punten ruimtelijke ordening, infra-
structuur en Vlabinvest werden be-
sproken. Het is mij thans mogelijk
collega De Seranno een antwoord te
geven. Indien u het daarmee eens is,
kan ik dat antwoord nu geven of in-
dien u dat wenst, kan dat ook op een
ander ogenblik gebeuren.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, de voorzitter van de
Vlaamse regering zou dat antwoord
dienen te geven op het ogenblik dat
de heer De Seranno aanwezig is.

De voorzitter : Mijnheer de voorzit-
ter van de Vlaamse regering, ik stel
voor dat u dit antwoord geeft bij de
artikelsgewijze bespreking, zodanig
dat de heer De Seranno daarop kan
reageren.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, het
spreekt vanzelf dat ik met uw sugges-
tie akkoord ga.

In het kader van onze parlementaire
werkzaamheden dient het volgens

mij mogelijk te zijn dat de Vlaamse
regering een antwoord geeft wanneer
in een debat een vraag wordt gesteld.

In essentie wens ik er nu reeds op
wijze dat de Vlaamse regering bereid
is in te spelen op de idee van een
sociaal grondbeleid.

De Vlaamse regering was dan ook de
mening toegedaan dat het nuttig zou
zijn in Vlaams-Brabant een piloot-
project op te zetten, aangezien daar
de grootste problemen rijzen.

In het kader van Vlabinvest zullen
wij een rollend fonds tot stand bren-
gen en tegelijk het pilootproject ont-
wikkelen vooral voor de gemeenten
Tervuren, Hoeilaart en Overijse -
en misschien ook voor enkele andere
gemeenten - waarvoor wij een be-
drag van 100 miljoen frank hebben
voorzien. Wij zullen later de gevol-
gen ervan evalueren.

Wij beogen in de eerste plaats het
sociaal grondbeleid een concrete
kans te bieden en vervolgens zullen
wij nagaan in welke streek de nood
het hoogst is, om aldus bij te dragen
tot een gerichte politiek in Vlaams-
Brabant.

Het spreekt vanzelf dat ik bereid ben
ter zake meer details te verstrekken
bij de artikelsgewijze bespreking.

De voorzitter : Mijnheer de voorzit-
ter van de regering, in dat geval be-
grijp ik niet goed waarom u die ver-
klaring aflegt op een ogenblik dat de
bespreking aan de gang is van een
deel van de begroting waarin totaal
andere zaken aan bod komen.

Ik begrijp evenmin dat u zulks doet
op een ogenblik dat de vragensteller,
die daarmee reeds meer dan tien jaar
bezig is, niet aanwezig is.

Bijgevolg zou ik het op prijs hebben
gesteld indien u mijn suggestie zou
hebben aanvaard en u uw antwoord
morgen bij de artikelsgewijze bespre-
king zou hebben gegeven. (Algemeen
applaus)

Mevrouw Detiège heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Inzake de tewerkstelling hebben een
aantal leden vragen gesteld in ver-
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Detiège ke arbeidsbemiddeling, de creatie
van ingroeibanen, een veralgemeend

menwerking effectief tot een efficiënt
bestuur zal leiden. Ter zake zijn wij
vandaag vragende partij.band met punten die ook in

missie ter sprake kwamen.
de com-

Voor de tewerkstellingsprogramma’s
verwijs ik naar bladzijde 159 van het
verslag. In het besluit in verband met
de optie voor de tewerkstellingspro-
gramma’s hebben wij erop gewezen
dat de Vlaamse overheid vandaag en
morgen voor een dubbel moeilijke
opdracht staat, namelijk een beleid
voeren, gericht op de maximale ar-
beidscreatie en -stimulatie, omdat
een te lage arbeidsparticipatie niet al-
leen het draagvlak van de sociale ze-
kerheid hypothekeert, maar ook de
doelmatigheid van elk opleidings- en
tewerkstellingsbeleid ondergraaft.

Bijgevolg menen wij dat het in de
hand werken van individuele desinte-
gratie de kansarmoede doet toene-
men. De Vlaamse overheid heeft ook
de taak erover te waken dat alle groe-
pen, ook de moeilijke doelgroepen,
op een evenredige wijze aan het ar-
beidsmarktgebeuren kunnen partici-
peren. Dat houdt op de eerste plaats
in dat jobs voor laaggeschoolde werk-
nemers moeten worden gecreëerd en
gestimuleerd.

Wij hebben eveneens de aandacht ge-
vestigd op de tewerkstellingsconfe-
rentie, waar een aantal opties inzake
arbeidscreatie ter overweging aan de
sociale partners zullen worden voor-
gelegd, met een tewerkstellingsinjec-
tie in de quartaire sector, uitbouw
van de sociale economie, maar niet
de sociale economie zoals deze och-
tend door de heer Denys bedoeld,
voornamelijk inzake het overlegap-
paraat tussen vakbonden en werkge-
vers. Hij pleitte immers voor het af-
schaffen van de Centrale Raad voor
het Bedrijfsleven, van de Nationale
Arbeidsraad, van de SERV en derge-
lijke.

In verband met de heroriëntering van
de tewerkstellingsprogramma’s ver-
wijs ik naar de maatregelen in ver-
band met de herverdeling van de be-
schikbare arbeid met een collectieve
en/of individuele draagkracht.

Inzake de arbeidsallocatie wordt er
een geactiveerd beleid gepland inza-

human resources management, een
betere afstemming van arbeid en on-
derwijs.

Mijnheer Schuermans, ik heb ter za-
ke eveneens gewezen op de proble-
men die u hebt aangehaald inzake de
wisselwerking tussen de nationale en
gewestelijke bevoegdheden. Gezien
de verdeling van de bevoegdheden,
heb ik duidelijk gezegd dat vandaag
de nationale overheid bij een tewerk-
stellingsbeleid moet worden betrok-
ken.

De nationale overheid blijft bevoegd
voor de RSZ-vrijstellingen, voor de
fiscale stimuli aan de bedrijven,
werkloosheidsverzekering, stage van
de jongeren, tewerkstellingsfondsen,
loopbaanonderbreking, immigratie-
beleid, plaatselijke werkgelegen-
heidsagentschappen en brugpensioe-
nen.

Minister L. Detiège : Mijnheer
Schuermans, inzake de verdeling van
de bevoegdheden is het zo dat wij
thans werken binnen de bestaande
structuren en dat wij samenwerking
in de hand werken. Straks zal ik er
meer gedetailleerd op ingaan.

Ik maak van de gelegenheid gebruik
om u te danken voor het verslag dat
u vanmorgen naar voren hebt ge-
bracht.

Inzake de tewerkstellingsconferentie
hadden in de voorbije weken van de
maand december een aantal hearings
plaats in verband met arbeidsmarkt-
onderzoek. Hier kwamen de univer-
sitaire equipes en de SERV aan bod
om de arbeidsontwikkeling in Vlaan-
deren na te gaan. Daarover beschik-
ken wij slechts over karige gegevens.

De gewesten zijn bevoegd voor ar-
beidsbemiddeling sensu lato, tewerk-
stellingsprogramma’s, tewerkstel-
lingspremies en de organisatie van de
arbeidsmarkt.

De gemeenschappen organiseren be-
roepsopleiding, sociale promotie,
post- en parascolaire vorming.

Op het vlak van de arbeidsbemidde-
ling werd onderzocht, in casu voor
de VDAB, welke precies de bemid-
deling is en hoe ze kan worden aan-
gepast, hoe de gewone plaatsing en
de plaatsing van langdurig werklozen
gebeurt, de verhouding tussen de pu-
blieke- en de privé-sector inzake out-
placement, selectie en dergelijke.

Wanneer u spreekt over het terug in
één hand brengen van een aantal be-
voegdheden, meen ik dat voorzich-
tigheid in de benadering is aangewe-
zen. Inderdaad, wanneer u de te-
werkstelling of de beroepsopleiding
opnieuw naar de nationale overheid
wenst over te hevelen, moet u ook
alles wat met economie, fiscaliteit en
dergelijke te maken heeft, naar het
nationale niveau overbrengen. Op
die manier brengt u de hele structuur
van onze staat in het gedrang.

De heer E. Schuermans : Mevrouw
de minister, wanneer ik sprak over
het eventueel terug in één hand bren-
gen van deze materies, werd geen op-
tie in de ene of de andere zin voorop-
gesteld. Alleen werd het probleem -
dat u ook onderkent - gesteld, dat
vandaag de bevoegdheidsopdeling
gedeeltelijk verlammend werkt en
dat wij dienen na te gaan of de sa-

Wat de opleiding betreft : onder-
zoek, zoals daarnet werd gevraagd
door mevrouw Aelvoet, in verband
met onderwijs en vorming, algemene
vaardigheid, leerplicht en vorming
van volwassenen.

Wat het doelgroepenbeleid betreft
waarover eveneens vragen zijn ge-
steld : de generatie-armen, de cate-
gorieën van gehandicapten, migran-
ten, vrouwen, probleemgroepen op
de arbeidsmarkt. Er is in dit verband
ook gesproken over VFIK waar 500
bijkomende arbeidsplaatsen - Ges-
co’s - ter beschikking worden ge-
steld voor de kansarme groepen.

In januari zal de tewerkstellingscon-
ferentie worden afgerond.

Wat het sectorieel beleid betreft, zijn
eveneens vragen gesteld. Er is onder
andere gesproken over de textielsec-
tor. Daar zullen op economisch vlak
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maatregelen worden genomen. Op
het ogenblik sturen we de opleiding
Textiel en Confectie van de VDAB
bij, maar vooraf wordt advies ge-
vraagd aan de sector.

Er bestaan in die sector nu reeds sa-
menwerking, opleiding en vorming in
het kader van 0-18 en 0-25. We pro-
beren echter te verbeteren en te per-
fectioneren.

Wat de scheepvaart betreft en zonder
te kunnen ingaan op de economische
aspecten van deze sector, vestig ik er
de aandacht op dat Renaval begin
volgend jaar in samenwerking met de
VDAB een opleidingscentrum zal
oprichten in de streek van de Boel-
werf. Gespecialiseerde opleidingen
zullen worden gegeven, zoals lastech-
nieken, magazijnbediende en vracht-
wagenchauffeur waar grote vraag
naar is onder meer in de haven van
Antwerpen. Hierdoor zouden een
aantal knelpunten uit de weg kunnen
worden geruimd.

Er werd gesuggereerd om gemeen-
schapsdiensten in te richten voor
werklozen. Het is volgens mij nuttig
bondig verslag uit te brengen van de
resultaten van de onderzoeksequi-
pes.

Uit een sociologisch onderzoek naar
de samenstelling van de werkzoeken-
de populatie blijkt dat er in ons land
in feite weinig werkzoekenden zijn
die geen werk zoeken en die liever
geen werk vinden. Slechts 1,9  per-
cent werklozen - en u kent het to-
taal aantal werklozen - zoeken geen
werk.

In de studie werd de aandacht geves-
tigd op het belang van een preventie-
ve beleidsaanpak en de steeds groter
wordende groep van moeilijk inscha-
kelbare werklozen. Deze hebben de
moed verloren of hebben zich ge-
dwongen neergelegd bij de werkloos-
heid.

De actie Vijf voor Twaalf, die door
mijn voorganger Roger Dewulf is op-
gezet, biedt een oplossing voor de
kortdurig werklozen. Deze actie is
opgenomen in het begeleidingsplan,
dat vandaag al ter sprake is gekomen,

omdat ze in zekere mate aansluit op
onze tewerkstellingsprogramma’s in
Vlaanderen.

Er is de breuklijn Sollicitatiegedrag
na zes Maanden waarmee we probe-
ren de jongeren en de kortdurige
werklozen op te vangen. In het bege-
leidingsplan gaat het echter over an-
dere categorieën van werklozen.

We hebben de mogelijkheid om out-
placement en ontslagbegeleiding
voort te zetten. In de categorie van
langdurig werklozen wordt een dui-
delijk onderscheid gemaakt tussen
wat men noemt de optimisten, de
wanhopige zoekers, de ontmoedig-
den, de aangepasten en de terugge-
trokkenen.

De wanhopige zoekers zijn betrok-
ken in de weerwerkactie. We weten
vooraf dat de voorbereiding op de
arbeidsmarkt van deze langdurige
werklozen meer inspanningen en
kosten zal vergen dan van iemand die
de school net heeft verlaten en
slechts twee à drie maanden werkloos
is.

We moeten hiermee rekening hou-
den. Wij weten wel dat 43 percent
van de weerwerk-Gesco’s terug te
vinden zijn op de arbeidsmarkt. 30
percent daarvan komen terecht in op-
leidingen.

Ik meen dus dat de inspanningen die
daar worden geleverd zeker niet te
onderschatten zijn. Een ander punt
is het probleem van de kinderop-
vang. Voor een aantal werklozen
moet in die richting worden gewerkt.
Ook daar worden inspanningen ge-
daan. In het nationaal akkoord staat
trouwens dat wij van de werkgevers
middelen ter beschikking zullen krij-
gen om, in de tewerkstelling, een
aantal aspecten van die kinderopvang
te benaderen.

Dat wenste ik te zeggen in verband
met de studie en met de speciale im-
pulsen die gegeven worden en waar-
aan de nationale regering, via extra-
stimulansen voor de KMO’s, zal
meewerken.

Mevrouw Aelvoet heeft de aandacht
gevestigd op de studies van Heylen
en Van Gompel en op het probleem

economie-tewerkstelling. Ik meen
dat minister Van den Brande daarop
is ingegaan. Het ene kan natuurlijk
niet zonder het andere. Intussen is
echter ook bewezen dat het niet is
omdat men in een bepaalde sector
investeert er automatisch meer werk
wordt gecreëerd. Het ene kan niet
zonder het andere maar het is niet
automatisch een investering die bij-
komende tewerkstelling creëert. Wij
weten dat. Er zijn rationalisatie-in-
vesteringen maar er zijn nog andere
zaken. Volgens de vooruitzichten van
het Planbureau zouden er per jaar
maximaal 4.500 werkplaatsen wor-
den bijgecreëerd. Dit is te weinig om
de werkloosheid die wij vandaag ken-
nen te kunnen opvangen. (Onderbre-
king door de heer Denys)

Mijnheer Denys, wij zullen zien wat
de gevolgen zijn van de tewerkstel-
lingsconferentie. Wij zullen ook zien
of de bepaalde vrijstellingen die er,
volgens de KMO’s, ten gunste van de
tewerkstelling zullen komen, effect
hebben. Vanaf 1 januari 1993 wordt
dit, via het begeleidingsplan, van
kracht. Wij zullen dan in concreto
zien of daarin waarheid schuilt.

Er werd ook naar mijn mening ge-
vraagd over de studie van de Koning
Boudewijnstichting in verband met
de generatie-armen. Ik meen dat die
studie zeer belangrijk is en bepaalde
categorieën op de arbeidsmarkt be-
reikt. Deze categorieën horen echter
niet allemaal thuis in mijn sector, met
name tewerkstelling. De beschutte
werkplaatsen behoren tot de be-
voegdheid van collega Demeester.
Een aantal van die mensen moeten
op een andere manier worden bena-
derd dan de manier waarop wij de
Weerwerkklanten of een andere ca-
tegorie van langdurig werklozen aan-
pakken.

Er zijn ook langdurige werklozen die
een bepaalde opleiding hebben geno-
ten maar een aantal jaren van de ar-
beidsmarkt verdwenen zijn. Zij heb-
ben een vorming nodig.

Wat de sociale leerwerkplaatsen be-
treft, daar gaat het meer om arbeids-
zorg, specifiek over het creëren van
werkgelegenheid, terwijl wanneer wij
over sociale economie spreken, wij
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dit misschien op een andere manier
doen dan in andere delen van het
land. Immers, er bestaat daar een an-
dere traditie. Het gaat specifiek over
kleinere projecten waar men in een
overgangsperiode streeft naar be-
paalde managementhulp enzovoort,
waar wij toch een degressief systeem
voorstellen en waar men denkt aan
100, 70 en 30 percent en waar het
vanaf het derde jaar zelfbedruipend
zou moeten zijn. De werkgevers spe-
len daarop in in een bepaalde vorm.
Zij vragen of in dit systeem de in-
groeibanen niet zouden kunnen wor-
den opgenomen. Dat moet ook in de
tewerkstellingsconferentie worden
besproken. Op bepaalde ogenblik-
ken zouden mensen ter beschikking
kunnen worden gesteld, die in een
eerste fase een bijpassing van het
loon krijgen tot het is aangepast, zo-
danig dat het voor de KMO’s of an-
dere bedrijven mogelijk moet zijn die
mensen vooruit te helpen, zodat ze
na een eerste aanpassingsfase in het
normale arbeidscircuit worden opge-
nomen.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Er werd ge-
vraagd een vergelijking te maken tus-
sen de kostprijs van de beroepsoplei-
ding, de sociaal-economische peda-
gogische vormingsinstituten, de vor-
mingsinstituten van de Middenstand
en de VDAB. Men zegt mij dat de
kostprijs voor die beroepsopleiding
stukken hoger ligt bij de VDAB dan
bij de sociaal-pedagogische vor-
mingsinstituten. Is dat juist ?

Minister L. Detiège : Ik heb u reeds
gezegd dat dit niet helemaal correct
is. Het hangt immers af van de vorm
van beroepsopleiding, van de bereke-
ningswijze die men hanteert en van
de wisselwerking. Zo organiseert de
VDAB een aantal beroepsopleidin-
gen in samenwerking met de particu-
liere sector, opleiding waarvoor de
VDAB trouwens wordt betaald. In
dit geval zijn de kosten relatief klein.
Wanneer bijvoorbeeld langdurig
werklozen worden begeleid of wan-
neer deze een bijkomende vergoe-
ding krijgen, liggen de kosten uiter-
aard hoger. Dit heeft echter niets te

maken met het onderwijssysteem op
zich. Volgens ruwe schattingen komt
dit voor de VDAB neer op 350 frank,
voor andere vormen binnen VIZO
bedraagt dit soms 2000 frank. De
precieze gegevens zal ik u echter toe-
sturen.

Het is dus onmogelijk een uniforme
conclusie te trekken : veel hangt im-
mers af van de rendabiliteit van een
bepaalde sector. Als een bepaalde
onderwijssector bij voorbeeld maar
één of twee leerlingen telt, zullen de
kosten erg hoog liggen ; bij een volle-
dige klas daarentegen zal het cijfer er
heel anders uitzien.

Een vergelijking maken is dus erg
moeilijk. De samenwerking tussen
VDAB, onderwijs, VIZO en land-
bouwscholing is precies één van de
materies die binnen de Vlaamse rege-
ring onmiddellijk na nieuwjaar wordt
besproken. Ook in de regerings-
verklaring is vermeld dat er zowel
coördinatie moet komen als betere
afstemming op de arbeidsmarkt. Spe-
cifiek voor volwassenenvorming
moet er een betere afstemming ko-
men op de arbeidsmarkt. Op andere
gebieden zoekt ook de VDAB naar
samenwerkingsakkoorden, ik denk
bijvoorbeeld aan de problematiek in
verband met het Nautisch Instituut
waarbij akkoorden met het onderwijs
worden gesloten om dubbel gebruik
te vermijden. Men tracht ook meer
en meer met de particuliere sector
samen te werken.

Mijnheer Candries, over de resulta-
ten van de top van Edinburgh hebt
u van de minister-president de nodige
informatie gekregen. Ik denk dat wij
in verband met deze materie duide-
lijk op dezelfde lijn zitten als de Eu-
ropese Gemeenschap.

Over de urgentieprogramma’s voor
sociale huisvesting werd door de stu-
diecommissie-Maris  verslag uitge-
bracht. Deze problematiek werd uit-
drukkelijk in de commissie voor Eco-
nomie en Werkgelegenheid behan-
deld en hierover zijn ook een aantal
vragen gesteld.

Wij gaan ervan uit dat het urgentie-
plan, gespreid over een periode van
drie jaar, ongeveer 10.000 bijkomen-

de woningen zal opleveren. Dit komt
overeen met 9.000 arbeidsplaatsen,
gespreid over drie jaar, of ieder jaar
3.000 arbeidsplaatsen. Indien er een
inzinking zou komen op de arbeids-
markt zal er dank zij het urgentiepro-
gramma geen daling optreden van de
werkgelegenheid. We zullen in feite
de put vullen door impulsen te geven
via dit programma van sociale huis-
vesting.

Ook in deze sector rijzen er echter
problemen. De reden hiervan is dat
scholen zich niet meer toeleggen op
ruwbouwberoepen. Hier zijn de te-
korten dan ook het grootst. Bij de
voltooiingsberoepen bestaat er een
behoefte aan tegelzetters, vloerders
en stucadoors.  Voor deze opleidin-
gen moet de sector een beroep doen
op de VDAB. Immers, via de scho-
len komen er te weinig mensen te-
recht in deze sector. Het is dus nood-
zakelijk dat dergelijke vormingen
worden gepromoot. In een aantal
subsectoren zijn er dus duidelijk kan-
sen op tewerkstelling, bij voorbeeld
als lasser,  technicus-elektriciteit, me-
canicien-hersteller, grondwerker-
bouwmachines.

Instroom uit het onderwijs schiet hier
in zekere mate tekort. De VDAB
doet hier evenwel een inspanning.
Ook voor 1993 houden wij rekening
met de tewerkstellingsimpact van het
urgentieprogramma, een uitbreiding
van de opleidingscapaciteit voor de
bouw die trouwens gedeeltelijk door
de bouwsector wordt gefinancierd.
Op deze manier moeten wij uiteinde-
lijk resultaten boeken en zullen wij
voorbereid zijn op de impuls die ter
zake wordt gegeven op de arbeids-
markt, waardoor bijkomende werk-
gelegenheid wordt gecreëerd.

Ik meen dat zulks positief is. Dit sluit
trouwens aan bij de bekommeringen
van de heer Schuermans.

De Sint-Michielsbonus, zoals hij wel
eens wordt genoemd, geeft aanlei-
ding tot verschillende overwegingen.
Met mevrouw Demeester, minister
van Welzijn en Gezin, hier in het
halfrond aanwezig, zou ik zeker geen
beslag durven leggen op de 10 miljard
frank voortkomend uit dit akkoord.
Dat is ook mijn bedoeling niet.
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Op het ogenblik dat wij de tewerk-
stellingsprogramma’s evalueren en
vaststellen dat een aantal sectoren
niet tot doorstroming op de arbeids-
markt leiden - ik denk bij voorbeeld
aan een aantal DAC-projecten waar
mensen gedurende tien jaar of meer
in een bepaalde sector zijn onderge-
bracht die ondertussen ook is geëvo-
lueerd - moeten wij onderzoeken of
deze mensen in die sector moeten
blijven ofwel of zij eventueel samen,
de nodige fondsen moeten worden
overgeheveld.

In feite gaat het dan niet meer om
een impuls voor tewerkstelling maar
het is een vaste tewerkstelling gewor-
den die in een andere sector thuis-
hoort.

Binnen de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap moeten wij zelf een
aantal impulsen geven. Bij voorbeeld
inzake sociale huisvesting zullen mid-
delen ter beschikking worden gesteld
die onmiddellijke effecten op de te-
werkstelling zullen hebben.

Wat milieuinvesteringen betreft,
kunnen wij twee aspecten benaderen,
namelijk werkgelegenheid en tegelij-
kerheid de bekommering om het mi-
lieu.

Ook inzake infrastructuur is het ze-
ker niet de bedoeling zaken te creë-
ren waarvoor de nodige gelden niet
beschikbaar zijn, maar wel middelen
ter beschikking te stellen voor ar-
beidsintensieve projecten.

Er  kunnen  ook  verschu iv ingen
plaatsvinden, bij voorbeeld kleinere
projecten in verband met sociale eco-
nomie waarvoor ongeveer 100 mil-
joen frank ter beschikking is gesteld.
Het is weliswaar een klein bedrag in
het geheel, maar toch kunnen hierin
misschien moeilijk te plaatsen groe-
pen terechtkomen.

Zoals in de regeringsverklaring is
vermeld, zijn er inderdaad budgettai-
re bekommeringen. Wij mogen even-
wel niet vergeten dat werkgelegen-
heid zowel economie als tewerkstel-
ling betekent.

Waar ik de nadruk op wil leggen, is
he t  vo lgende .  Wi j  mogen  met
200.000 uitkeringsgerechtigde werk-
lozen en met een industrie die op dit
ogenblik jaarlijks slechts 4.500 ar-
beidsplaatsen kan creëren, niet bij de
pakken blijven zitten, wat alleen
maar gevaarlijk zou zijn voor de
maatschappij. Vandaar dat er midde-
len voor de werkgelegenheid moeten
worden vrijgemaakt. (Applaus bij de
meerderheid)

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

WELZIJN EN GEZONDHEID

De voorzitter : Wij behandelen thans
de materies waarvoor de ministers
Demeester-De Meyer en Detiège be-
voegd zijn, met name Welzijn en Ge-
zondheid .

Mevrouw Maximus,
heeft het woord.

verslaggever,

Mevrouw L. Maximus, verslaggever
(op de tribune) : mijnheer de voorzit-
ter, dames ministers, collega’s, de
commissie voor Welzijn en Gezond-
heid heeft een vruchtbare bespreking
besteed aan de documenten die het
beleid van de ministers Detiège en
Demeester schragen en heeft mij de
opmaak van de verslaggeving over de
materie onder de bevoegdheid van de
Vlaamse minister van Tewerkstelling
en Sociale Aangelegenheden toever-
trouwd.

Het gaat om een beleidsdomein dat
nog aan belang heeft gewonnen in
het kader van het sociaal urgentie-
programma. Het moet een antwoord
bieden aan de problemen van de
scherper wordende tweedeling in on-
ze maatschappij die gekenmerkt
wordt door concentraties van langdu-
rig werklozen en bestaansminimum-
trekkers in verpauperde wijken waar
de verloederde woonomgeving een
vruchtbare voedingsbodem wordt
voor verslavingen en kleine criminali-
teit. Daar is het begrip kansarmoede
ontstaan. Het beleid staat voor d e
uitdaging de spiraal van de margina-
lisering in die wijken te doorbreken.

De overheid heeft duidelijk gekozen

voor het aanpakken van de oorzaken
van deze marginalisering en niet voor
een politiek die, zoals in het verle-
den, gericht is op het verzachten van
de symptomen. Een dergelijk beleid
vraagt om een systematische aanpak
in de diepte. Er moest dan ook een
keuze worden gemaakt tussen de ge-
meenten die volgens objectieve para-
meters prioritair aan bod moesten
komen. Deze gemeenten moesten
bovendien blijk geven van hun be-
reidheid om in permanent contact
met de overheid projecten ter bestrij-
ding van de kansarmoede op het ge-
touw te zetten.

Het debat heeft zich in de commissie
bijna als vanzelfsprekend toegespitst
op deze problematiek. Waarom wor-
den de middelen geconcentreerd in
VFIK-gemeenten ? Is de lijst ter zake
niet aan herziening toe ? Is er geen
overlapping tussen gemeentelijke
projecten en initiatieven van hun
OCMW’s ? Wordt de besteding van
de gelden ernstig gecontroleerd ? Dit
waren vragen die mochten worden
verwacht bij de eerste beoordeling
van de projecten die pas goed uit de
startblokken komen en die krachtens
het regeerakkoord moeten worden
geëvalueerd en eventueel bijge-
stuurd.

Uit het antwoord van mevrouw De-
tiège op deze vragen blijkt dat de
evaluatie ervan volop aan de gang is.
Een nieuwe strategie, namelijk het
sluiten van convenanten, wordt ge-
volgd. Deze moet het mogelijk ma-
ken zeer gericht bepaalde deelaspec-
ten van de kansarmoede, zoals de ge-
zondheidszorg, de problematiek van
de kansarme jongeren, de sociaal-
culturele participatie enzovoort, aan
te pakken.

Hierbij werd duidelijk dat structurele
banden tussen de beleidsdomeinen
noodzakelijk zijn omdat deelaspecten
van de kansarmoedebestrijding, te-
werkstelling, onderwijs, welzijn,
huisvesting, gezondheidszorg, cul-
tuur en sport tot de bevoegdheid van
verschillende ministers behoren.

Er bestaat dus duidelijk een visie op
de aanpak van het probleem van de
sociale achterstelling en de commis-
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sieleden zien dan ook met belangstel-
ling de deelrapporten tegemoet even-
als een grote evaluatie, op weten-
schappelijke basis, van de resultaten
van de VFIK-projecten op het ter-
rein, waarvoor middelen op de be-
groting werden ingeschreven. Intus-
sen wordt de regering verzocht de
continuïteit van het beleid in de
VFIK-gemeenten te verzekeren door
de lijst van de in aanmerking komen-
de gemeenten voor de duur van 1 jaar
vast te leggen.

Een ander onderwerp dat in de be-
spreking ruim aan bod kwam, betreft
het preventief gezondheidsbeleid.
Het zal niemand verwonderen dat
veel aandacht ging naar de nieuwe
vastberaden aanpak van de AIDS- en
drugsproblematiek die in overleg met
de sector wordt georganiseerd op een
wijze waaraan sommigen nog moeten
wennen, maar die minder vrijblijvend
is dan de traditionele, brave informa-
tiecampagnes die weinig effect res-
sorteerden.

Ook de gezondheidsvoorlichting en
-opvoeding en de rol die het Vlaams
Instituut voor de Gezondheidspro-
motie ter zake kan spelen, werd lang-
durig besproken. Alle leden uitten
hun bezorgdheid aangaande de stij-
ging van de gezondheidsrisico’s in on-
ze samenleving en de slechte fysieke
conditie van onze jeugd en pleitten
voor een gecoördineerde interdepar-
tementale aanpak van de preventie,
met de klemtoon op de rol van het
onderwijs in de noodzakelijke wijzi-
ging van de gedragspatronen van de
betrokkenen. Er worden dus aan-
zienlijke kredieten geïnvesteerd in
het medisch schooltoezicht, dat in
1985 nieuwe taken toegewezen
kreeg. De helft van de beschikbare
tijd moet worden besteed aan leer-
linggebonden activiteiten, contact
met de school en ouders, relatiebe-
kwaamheid en seksualiteit. Wij vin-
den sommige middelen voor de PMS-
centra ook terug op de begroting van
Onderwijs. Het is niet mogelijk de
kosten vergeleken met de baten inza-
ke gezondheidspromotie juist in te
schatten.

De piste van de PMS-centra en de

school verdient evenwel verder te
worden uitgediept, hoewel niet alle
commissieleden het er roerend over
eens waren dat de school het ideale
terrein is om vanuit psychologisch
oogpunt bij jongeren gezondheids-
bevorderende attitudes aan te kwe-
ken. De toekomst zal uitwijzen of de
sceptici het al dan niet bij het rechte
eind hebben.

Hoe dan ook, het Gezonde Scholen-
project in Vlaanderen, - dat kadert
in een breed Europees verband -,
dat werd opgezet binnen de structuur
van het Vlaams Instituut voor Ge-
zondheidspromotie, heeft een massa
gegevens verschaft over de algemene
gezondheidstoestand en het gezond-
heidsgedrag van de schoolgaande
jeugd. Het biedt dan ook een be-
trouwbare basis om het preventiebe-
leid naar jongeren toe verder uit te
bouwen.

Daarmee zijn wij beland bij de scree-
ning en de monitoring. De commissie
verklaarde zich akkoord met het
standpunt van de bevoegde minister,
dat in overleg met de nationaal geor-
ganiseerde gezondheidszorg werk
moet worden gemaakt van het ver-
vangen van de zinloze wilde scree-
ning door een gestructureerde en
doelgerichte opsporing van sociale
kwalen die de overlevingskansen in
aanzienlijke mate kunnen doen toe-
nemen. In Vlaanderen sterven, on-
danks onze kwalitatief zeer goede en
zeer toegankelijke gezondheidsvoor-
zieningen jammer genoeg nog te veel
mensen op een te jonge leeftijd, wat
had kunnen worden voorkomen.

De commissie heeft dan ook met vol-
doening kennis genomen van de ini-
tiatieven die worden genomen om de
diverse organismen die zich met regi-
stratie bezighouden, niet alleen ver-
der te ondersteunen, maar ook en
vooral dat dit op een methodologisch
verantwoorde wijze zal gebeuren en
in samenwerking met de huisartsen,
wier rol in de preventie op die wijze
wordt bevestigd. De schaarse midde-
len voor preventie optimaal aanwen-
den, wordt aanvaard als voorlopig de
enige oplossing zolang de curatieve
zorgen zo goed als alle beschikbare
middelen op nationaal vlak blijven
opslorpen en er dus geen mogelijk-

heid is voor overheveling
de gewesten.

ervan naar

Het blijft de unanieme wens van de
commissieleden dat in de toekomst
meer geld vrijkomt voor een voorko-
mingsbeleid op het vlak van de ge-
meenschappen. Vermits de indicatie-
ve stemming betrekking had op het
geheel van de ingediende materie
verwijs ik ter zake, mijnheer de voor-
zitter, naar het deelverslag van de
heer Arts.

De voorzitter : De heer Arts,
slaggever, heeft het woord.

ver-

De heer A. Arts, verslaggever (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, da-
mes ministers, geachte collega’s, niet
uit gewoontemisdrijf, maar uit over-
tuiging dank ik de diensten van de
Raad die het mogelijk hebben ge-
maakt het verslag dat mijn naam
draagt aan u voor te leggen. De dis-
cussie zoals mevrouw Maximus heeft
vermeld, was over dit tienpercenten-
programma - wij praten over tien
percent van de Vlaamse begroting -
bijzonder levendig en legde getuige-
nis af vanuit de realiteit, vermits de
meeste aanwezige commissieleden -
de afwezigheid van een fractie werd
betreurd - vanuit hun eigen bekom-
mernis in hun eigen regio getuigenis
konden afleggen van wat zij beleef-
den en daardoor aan deze commissie-
discussies een interessant en levendig
cachet gaven. In het tienpercenten-
programma werden niet minder dan
tien hoofdstukken behandeld. Alleen
al die opsomming geeft ze een idee
over de omvang waarover wij gepraat
hebben. Het ging over bijzondere
jeugdzorg, gezins-  en bejaardenhulp,
kindzorg, bejaardenzorg, gehandi-
captenzorg , samenlevingsopbouw,
algemene welzijnszorg, vrijwilligers-
werk, migranten, gezondheidszorg
en op het laatst - men was het bijna
vergeten - als een van de belangrijk-
ste onderdelen, de OCMW’s. Daar-
over moet ik binnen een tijdsbestek
van tien minuten verslag geven.

Mij lijkt het dan ook beter enkele
rode draden uit de discussie naar vo-
ren te brengen, in tegenstelling tot
de gedetailleerde verslaggeving die u
uiteraard zelf in het rapport kan le-
zen. Wat waren naar mijn overtui-
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ging de rode draden doorheen deze
discussie en de aanbreng van de mi-
nister ?

Ten eerste en niet onbelangrijk, nie-
mand heeft zeer expliciet gevraagd
naar subsidiëring of reglementering
van een nieuw initiatief, uitzondering
werd gemaakt voor twee punten, niet
zonder te minimaliseren, maar om de
omvang ervan niet tot de andere ini-
tiatieven op te trekken. Er werd ge-
vraagd naar nieuwe initiatieven voor
autisme en een traumacentrum.

Uiteindelijk kondigde de minister
zelf aan eventueel een nieuw initia-
tief te zullen nemen in verband met
het basisdecreet aangaande het vrij-
willigerswerk. Voor het overige
vroeg niemand naar belangrijke nieú-
we initiatieven.

De tweede rode draad is de steeds
terugkerende bekommernis van alle
intervenianten of het geld wel goed
werd besteed. Het gaat hier om een
belangrijk element. Dat bewijst dat
blijk werd gegeven van verantwoor-
delijkheidszin en tevens dat werd in-
gegaan op een suggestie van de mi-
nister om na te gaan of ter zake alles
bij het oude mag blijven.

Na een periode tijdens dewelke  on-
middellijk initiatieven moesten wor-
den genomen om meteen te beant-
woorden aan de gestelde noden
breekt de tijd aan dat men zich rustig
begint af te vragen of al wat op het
terrein aanwezig is, wel essentieel is.
In dat verband werden de bejaarden-
helpsters te Maaseik aangehaald die
ik uiteraard allen verdedigde. Hier-
mee treed ik wel even uit mijn rol
van verslaggever. Een detail kan ik
u echter niet onthouden omdat het
kenmerkend was voor deze rode
draad, met name de opmerking dat
de diensten de mensen uitstekend
kennen, maar dat de vraag rijst of de
mensen de diensten wel kennen.

Ten derde rezen er vragen in verband
met al de tegenstellingen die in de
loop van de tijd groeiden, zoals tus-
sen de thuisverzorging en de instellin-
genzorg  of tussen de algemene dien-
sten en hulpverlening, en de gespe-
cialiseerde hulpverlening. Een ande-

re tegenstelling ligt in de vraag of er
al dan niet een eenvormig perso-
neelsstatuut moet bestaan voor alle
gesubsidieerde diensten, al dan niet
in samenhang met het personeelssta-
tuut van de Vlaamse Gemeenschap.
In dat verband refereer ik naar op-
merkingen met betrekking tot de
centra voor geestelijke gezondheids-
zorg. Men vroeg zich ook af of er nog
een verschil bestond tussen de wel-
zijnsdiensten en de gezondheidszorg.
Dienaangaande zei de minister dat
eventueel initiatieven zullen worden
genomen. Persoonlijk meen ik dat de
minister ter zake misschien een
beetje te snel haar beide bevoegdhe-
den - Welzijn en Gezondheid - wil
verenigen in één geheel. Inderdaad,
alle welzijns- en gezondheidsinitiatie-
ven kunnen nooit in één en dezelfde
situatie worden verenigd. Ik denk
meer bepaald aan de centra voor
geestelijke gezondheidszorg die spe-
cifiek in de gezondheidssector actief
zijn en waarvan moeten worden be-
klemtoond dat zij toch niet direct in
een algemeen welzijnsdienst kunnen
worden opgenomen. Mevrouw de
minister, hiermee wou ik enkel een
waarschuwingslichtje laten flikkeren.

Een volgende rode draad die ik
meende te zien is de nog steeds han-
gende problematiek in de verhouding
tussen federale en gemeenschapsbe-
voegdheid, die aanleiding geeft tot
moeilijkheden die op een oplossing
wachten. Ik zal ze even op een rijtje
zetten.

Ten eerste, de OCMW-wetgeving. In
de Kamer werd een nieuwe wet in
verband met de OCMW’s goedge-
keurd. Morgen zal over deze wet in
de Senaat worden gestemd. Deze wet
grijpt regelrecht in op de feitelijke
situatie van het welzijnsbeleid ter
plaatse.

Ik verwijs naar de gezondheidszorg.
Hoewel het debat me nauw aan het
hart ligt, zal ik het nu niet openen.

Ik verwijs ook naar de kinderopvang.
In antwoord op de betrokken vragen
heeft de minister, met de initiatieven
van de nieuwe nationale CAO voor
ogen, de tegenstelling aangetoond
tussen het federale en het regionale
niveau en zelfs tussen kindgerichte en
tewerkstellingsgerichte initiatieven.

Ik denk ook aan de problematiek van
de gehandicapten. Het fonds van
1981 werd wel genormaliseerd, maar
de gehandicaptenzorg werd ook fede-
raal ingeschakeld in het RIZIV.

Al deze problematieken spelen ons
in onze kinderlijke groei naar een
volwassen federale staat nog steeds
parten.

De heer A. Denys : Mijnheer Arts,
wie kan daar als buitenstaander nog
aan uit ?

De heer A. Arts : Mijnheer Denys,
ik ben slechts verslaggever. Ik wil
daarover best op een ander ogenblik
discussiëren. Ik kan er nog aan uit.
Het is niet omdat er moeilijkheden
zijn dat het onoplosbaar is.

De heer A. Denys : Ik twijfel er niet
aan, mijnheer Arts, maar wat moeten
de mensen daarvan denken ?

De heer A. Arts : Mijnheer Denys,
pleit u voor radicale oplossingen ?
Voor mij niet gelaten !

In onze commissie werd bijna een
amendement aanvaard. Maar het
lukte niet omdat de minister een hei-
lige belofte heeft afgelegd aan de
voorstanders van het amendement
waarop het amendement onmiddel-
lijk weer werd ingetrokken. Het be-
treft de volwaardige personeelssubsi-
diëring voor de autonome centra, die
stilaan de 90 percent subsidiëring zul-
len bekomen.

Mevrouw de minister, aangezien u
ook minster van Begroting bent, is
het voor ons geen zorg te weten waar
u het geld hiervoor vandaan zult ha-
len.

De voorzitter : De heer Anthuenis
heeft het woord.

De heer G. Anthuenis (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames
ministers, collega’s, ik hou eraan na-
mens de VLD-fractie de verslagge-
vers te feliciteren met het volledig en
objectief verslag van onze commissie-
werkzaamheden. Het belangrijkste
wat ik uit de commissievergaderingen
heb onthouden, is de uitspraak van
mevrouw de minister over de nood-
zaak om de rol van alle werkvormen

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992 Begrotingen 650



wel- 	 De- 

OCMW's 

bejaarden- 

Merckx- 

begro- 

Anthuenis

in het welzijnswerk te bevragen en te
onderzoeken welke functies ze in de
toekomst moeten vervullen.

De VLD-fractie kan deze stelling on-
dersteunen omdat we van mening
zijn dat de hulpzoekende burger in
vele gevallen niet kan uitmaken wel-
ke werkvorm of voorziening de meest
geschikte is om zijn of haar proble-
men te helpen oplossen. Hierbij denk
ik aan de onduidelijkheden ten aan-
zien van de Centra voor Geestelijke
Gezondheidszorg, de openbare of
minder openbare Centra voor Maat-
schappelijk Welzijn, de Centra voor
Levens- en Gezinsvragen enzovoort.

Ik vrees dat wij op het punt zijn be-
land dat de bevolking door het bos
de bomen niet meer ziet. Het wel-
zijnsveld wordt gekenmerkt door een
verregaande overlapping en versnip-
pering van de middelen. Collega Van
Wambeke stelt in dit verband regel-
matig het benadelen van de OCMW’s
aan de kaak. Zelf ontvangen wij als
lid van de commissie voor Welzijn en
Gezondheid ook talloze brieven
waarin de ongelijke behandeling van
de diverse werkvormen steeds wordt
gesignaleerd. Een ernstige evaluatie
waaruit de passende conclusies wor-
den getrokken lijkt me dan ook on-
ontkoombaar.

Tot slot wil ik wijzen op de optie die
de Vlaamse liberalen destijds samen
met de Volksunie hadden genomen
bij de opstelling van het zogenaamde
tienpuntenprogramma voor de om-
vorming van de OCMW’s tot plura-
listische eerstelijnswelzijnsbureaus.

De Vlaamse liberalen en democraten
wordt vaak verweten dat zij in hun
strijd tegen de verzuiling ernaar stre-
ven alle initiatieven die uitgaan van
het maatschappelijke middenveld uit
te schakelen. Bij deze gelegenheid
wil ik deze insinuaties ontzenuwen en
duidelijk maken wat de Vlaamse libe-
ralen en democraten precies willen.

De VLD-fractie is van oordeel dat de
verzuiling kan worden aangepakt
door de rechtstreekse subsidiëring
van organisaties te vervangen door
een rechtstreekse subsidiëring van de

burgers. Als de burger vandaag zijn
weg niet meer vindt in de doolhof
van voorzieningen en instellingen,
dan heeft dat te maken met het feit
dat de politiek en de overheid te veel
aandacht hebben besteed aan de tus-
sen de overheid en de burger gesi-
tueerde structuren en organisaties,
terwijl de burger zelf verwaarloosd
werd. Dit heeft geleid tot een on-
voorstelbare kostenverhoging en ik
zal dit aantonen met het voorbeeld
van de pararegionale instelling Kind
en Gezin.

In de bijlage bij het verslag wordt een
overzicht gegeven van de kostprijs
van de dagopvang. De gegevens zijn
gebaseerd op het jongste jaarverslag
van Kind en Gezin. Voor elk kind
dat in Vlaanderen in het gesubsi-
dieerde circuit wordt opgevangen via
Kind en Gezin, betaalt de overheid
474 frank subsidie, bovenop de bij-
drage van 356 frank van de ouders,
in totaal dus 830 frank. Privé-ont-
haalmoeders of privé-kinderdagver-
blijven vragen zelden meer dan 600
frank per dag. Een artikel versche-
nen in De Standaard van 3 oktober
bevestigt dat de gemiddelde prijs
voor opvang in kinderdagverblijven
in de grote steden meestal rond de
600 frank schommelt. Met andere
woorden, tussen privé-sector en ge-
subsidieerde sector ligt er een ver-
schil van 200 frank. En waarom ei-
genlijk ? Is de opvang in het gesubsi-
dieerde circuit zoveel beter dan in het
niet-gesubsidieerde circuit ? Ik meen
van niet. Verschil in prijs is volgens
ons alleen te wijten aan het feit dat
er zich tussen overheid en burger
structuren bevinden die een kostprijs
hebben, maar die geen bijkomende
diestverlening betekenen. De Vlaam-
se liberalen en democraten willen de-
ze situatie veranderen door het finan-
cieringsmechanisme te herdenken.

Na deze vaststelling kunt u begrijpen
dat de VLD-fractie geenszins ak-
koord kan gaan met de beslissing van
de Vlaamse regering om van 1 janua-
ri af de ouderbijdragen te verhogen
met 6 percent. Met het voorbeeld dat
ik zoëven aangehaald heb, meen ik
voldoende te hebben aangetoond dat
het niet nodig was de ouderbijdrage
te verhogen om ruimte te creëren
voor bijkomende kinderopvang.

De toelating om een kind meer per
opvanggezin op te nemen, is een goe-
de beslissing die een einde zal maken
aan een onlogische situatie.

Vroeger kon een onthaalgezin dat
niet bij een dienst was aangesloten
immers een kind meer opnemen dan
een gezin dat wel bij een dienst was
aangesloten. Nochtans ging het in
beide gevallen om dezelfde onthaal-
moeder, om dezelfde ruimte en om-
geving.

Dit concrete geval is kenmerkend
voor de overregulering in deze sec-
tor. Het gevolg hiervan is dat vele
geïnteresseerden er ook nu nog van
afzien om te investeren in een kinder-
dagverblijf.

Mijnheer de voorzitter, ik ben mijn
uiteenzetting begonnen met een be-
langrijke uitspraak van mevrouw De-
meester. Ik wil hieraan nog een twee-
de uitspraak toevoegen, waarvan wij
hopen dat ze weldra door de minister
zal worden geconcretiseerd. Het be-
treft het bejaardenbeleid, meer in het
bijzonder de discriminatie ten aan-
zien van de commerciële sector. In
het verleden hebben wij hierop reeds
herhaaldelijk gewezen.

Vanuit haar dubbele bevoegdheid als
minister van Welzijn en Gezin en van
Financiën en Begroting heeft me-
vrouw Demeester in de commissie
onomwonden verklaard dat de com-
merciële uitbating in de bejaarden-
sector niet langer meer mag worden
tegengewerkt.

Ik vraag mij dan ook af wanneer de
discriminatie inzake subsidiëring, in-
specties en erkenningen zal worden
opgeheven.

Mevrouw de minister, ik vrees dat u
over enkele jaren niet graag aan deze
uitspraak zal worden herinnerd om-
dat u dan zal vaststellen dat de partij
waartoe u behoort een dergelijke uit-
spraak niet positief onthaalt. (Ap-
plaus bij de VLD)

De voorzitter : Mevrouw Merckx-
Van Goey heeft het woord.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
in het geheel van de Vlaamse begro-
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ting neemt, zoals de verslaggevers
uitstekend hebben verwoord, het be-
leid inzake welzijn, gezin en gezond-
heid een belangrijke plaats in.

De Vlaamse Gemeenschap levert
aanzienlijke inspanningen om het
welzijn en de emancipatie van alle
bevolkingsgroepen te bevorderen.

Ook in de toekomst moet de inzet
van de noodzakelijke financiële mid-
delen worden volgehouden. De
CVP-fractie onderschrijft met nadruk
de intentieverklaring van de Vlaamse
regering en zal er nauwgezet op toe-
zien dat deze opties in de begroting
worden geconcretiseerd en hardge-
maakt.

Ik verwijs naar de krachtlijnen van
de CVP-fractie, die ik bij de bespre-
king van de begroting 1992 in juni
laatstleden heb uiteengezet. Ik wil er
echter op wijzen dat de minister in
de commissie de discussie op gang
heeft gebracht met betrekking tot de
rol van de overheid in de welzijnssec-
tor.

Het beleid inzake de welzijnszorg is
vertakt in de verschillende sectoren.
De discussie hierover is nog aan de
gang maar het staat vast dat het be-
leid gestalte moet krijgen en dat het
gebaseerd moet zijn op een goede sa-
menwerking tussen overheid en
privé-initiatief.

Het welzijnsbeleid streeft ernaar alle
initiatieven in en van de samenleving
in ieders bereik te brengen. De geno-
men initiatieven moeten tegemoetko-
men aan de behoeften van de maat-
schappij en alle betrokkenen moeten
de mogelijkheid hebben beroep te
doen op de geboden faciliteiten.

In de begroting 1993 blijven de socia-
le verworvenheden van onze zorgza-
me samenleving gevrijwaard. Priori-
taire aandacht gaat uit naar de zwak-
ste en meest kwetsbare groepen. Van
de beperkte ruimte wordt gebruik ge-
maakt om de nieuwe uitdagingen zo
concreet mogelijk te beantwoorden.

De CVP-fractie steunt het beleid van
de Vlaamse regering.

Ik verwijs naar de talrijke uiteenzet-

tingen die in dit verband door de
CVP-fractieleden in de commissie
werden gehouden.

De uiteenzettingen in de plenaire
vergadering van de heren Vanden-
driessche en Goutry en van mijzelf
spitsen zich daarom eerder toe op en-
kele deelsectoren, waarover wij nog
vragen hebben of waarop wij op een
kritische en constructieve manier on-
ze aandacht wensen te richten.

Zes maanden geleden bracht ik de
kinderopvang ter sprake. Wij hebben
toen vastgesteld dat de Vlaamse re-
gering maatregelen nam om de kin-
deropvang verder te ondersteunen.
Ook vandaag stellen wij vast dat er
in de begroting 1993 in bijkomende
middelen wordt voorzien voor betere
opvang. De uitbreiding van die plaat-
sen, de stijging van het toelaatbare
maximum aantal kinderen opgevan-
gen door de onthaalgezinnen, een
verhoging van de kostenvergoeding
van de onthaalmoeders en de kinder-
dagverblijven en een koppeling aan
de index worden hierdoor mogelijk.
Dat voor de uitbreiding met 1.500
plaatsen ook in een cofinanciering
van de ouders van 6 percent wordt
voorzien, evalueren wij kritisch,
vooral omdat de ouders hierdoor
meer moeten bijdragen dan op het
eerste gezicht duidelijk is. Zoals u
weet, is er in een fiscale aftrek van
80 percent op de ouderbijdrage voor
kinderen onder de drie jaar voorzien.
Maar het plafond van maximum 354
frank wordt niet aangepast. Dat is
weer een raakpunt met de federale
bevoegdheid. Voor een grote groep
van ouders is dat nu nog geen pro-
bleem maar het mag zeker geen me-
chanisme worden.

Mevrouw de minister, in uw algeme-
ne toelichting stelt u dat de volledige
uitbouw van twee sporen in de bui-
tenschoolse kinderopvang budget-
tair, volgens de ronde-tafelconferen-
tie één miljard frank niet haalbaar is,
en u voegde eraan toe, ook niet ge-
wenst is. Onze fractie kan u hierin
volgen, maar niets toekennen, is
hieraan volkomen tegengesteld.

Onze fractie vraagt een voldoende in-
jectie om de bestaande initiatieven te
velde te coördineren opdat in de tijd

tussen school en jeugdwerk, tussen
jeugdwerk en muziekschool, tussen
sport en terug naar huis gaan, kinde-
ren van 6 tot 12 jaar kunnen worden
opgevangen. Maar als er in de
Vlaamse regering nog geen coördina-
tie mogelijk is tussen de ministers van
Onderwijs, Tewerkstelling, Welzijn
en Gezin en Cultuur, hoe kunnen wij
dan verlangen dat op het lokale vlak
groepen en initiatieven elkaar zou-
den vinden ? Voor onze fractie kan
een beslissing niet langer uitblijven.

Verder is het voor ons klaar en dui-
delijk dat de kwaliteit primeert.
Daarom ook stellen wij voor dat de
tewerkstellingsinitiatieven in deze
sector worden gecoördineerd door de
verantwoordelijke minister bevoegd
voor de buitenschoolse kinderop-
vang. In elk geval wijzen wij een pa-
rallel circuit af.

In verband met de gehandicapten wil
ik het volgende zeggen. De algemene
gedragslijn van de Vlaamse regering
waarbij wordt gesteld dat de echte
budgettaire marges zich beperken tot
het inflatieritme is niet altijd navolg-
baar in de gehandicaptensector. Er is
immers niet alleen een stijgende
vraag naar duurdere zorg bij volwas-
sen gehandicapten maar de vraag
naar hulpverlening en zorg wordt
steeds groter. Het is een vrij jonge
en groeiende sector. De impact van
de groeiende anciënniteit omwille
van de wijziging van de personeels
-1eeftijdspyramide  is niet onaanzien-
lijk en drukt hier meer op de verde-
ling der middelen dan elders. Andere
parameters dan het inflatieritme zijn
nodig. Er is trouwens geen ruimte
meer voor een verschuiving binnen
de sector van de minderjarigenzorg
naar de volwassenenzorg. Op tien
jaar tijd is de minderjarigenzorg voor
de helft teruggelopen ten voordele
van de volwassenenzorg. De kritische
grens is er bereikt. Hier moet men
het dus niet meer zoeken tenzij er
snel werk wordt gemaakt van het de
facto invullen van de vele openstaan-
de plaatsen door het uitputten van de
normen. Meer dienstverlening dan
nu met hetzelfde personeelsbestand
lijkt niet mogelijk.

Mevrouw de minister, wij waarderen
dat via een inhaaloperatie alle achter-
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stallen uit het verleden van het
Fonds-81 zullen worden vereffend.
De trekkingsrechten zijn evenwel ge-
conditioneerd. Het Vlaams Fonds
dient aan te tonen dat alle nodige
maatregelen worden getroffen om
nieuwe achterstallen te vermijden.

Het principe is lovenswaardig, voor
zover het gaat over de terreinen die
de achterstallen deden ontstaan. Is
het immers niet zo dat voor het
Vlaams Fonds de vertraging vooral
te wijten was aan de vertraging in de
berekening van de dagprijs ? Het kan
niet dat de sector moet afbouwen of
afzien van de voorziening in bestaan-
de noden. Het lijkt mij moeilijk de
toekomst zo te vrijwaren. Welke cri-
teria zullen worden gehanteerd om
de voorgestelde structurele maatre-
gelen te beoordelen ? Volgens mij
veronderstellen deze maatregelen
toch wel een sprong voorwaarts.

Vanaf 1 januari 1993 zal het gehandi-
captenbeleid dan ook in zijn geheel
worden uitgevoerd door het Vlaams
Fonds. Het uitgangspunt is dat nie-
mand in de kou zal komen te staan
en dat er niets zal worden afgebouwd
zo lang er geen alternatief kan wor-
den geboden. Deze nieuwe structu-
ren werden bij decreet voorzien en
er werd vooral een nieuwe toegangs-
poort gecreëerd. Tot vandaag blijven
er vragen over de administratieve
richtlijnen die de autonomie beper-
ken van de multidisciplinair samen-
gestelde provinciale evaluatiecom-
missies. Zij moeten de zorgaanvraag
inderdaad evalueren en dit moet in
alle sereniteit kunnen gebeuren. Te-
veel bureaucratie mag niet leiden tot
een administratieve afhandeling van
de zorgaanvraag. Integendeel, het
moet een toegangspoort op mensen-
maat zijn.

Mevrouw de minister, een op drie
aanvragen wordt geweigerd. Deze
aanvragen concentreren zich vooral
in de sociale gevallen, zoals voor de
elfjarige Kelly. Voor haar was er ner-
gens plaats. Zij is een van de vele
jongeren die ingevolge de betwiste
omzendbrief niet genoeg gehandicapt
is voor een MPI en blijkbaar te zwaar
karaktergestoord voor de bijzondere

jeugdzorg. Ik las in de krant dat uw
kabinet een oplossing zoekt, er zijn
echter anderen die in beroep zijn ge-
gaan.

In januari start de beroepscommissie.
Hoe lang zal de behandeling duren
en wat gebeurt er ondertussen met
de betrokkene ? Heeft u voorstellen
voor bewarende maatregelen ten
voordele van de betrokkene en de
persoon of instelling die hulp verleent
en of opvangt ? Sedert mijn interpel-
latie op 9 juli heeft u inderdaad heel
wat beslissingen genomen en andere
worden vooruitgeschoven. Graag een
laatste stand van zaken want 1 janua-
ri 1993 is vlakbij. De start moet vlek-
keloos kunnen verlopen, voor u,
voor het Vlaams Fonds, voor de
hulpverleners en vooral voor de zorg-
vragers.

Ten slotte, de sector bijzondere
jeugdzorg. Ook in deze sector mani-
festeren zich een aantal belangrijke
ontwikkelingen. Er is een intensive-
ring van de zorg, de plaatsingsduur
wordt steeds korter en wordt aange-
vuld met een meer geïntegreerde en
geïndividualiseerde hulpverlening.
Dit is een gunstige evolutie. De eisen
en verwachtingen ten aanzien van de
hulpverleners zijn daardoor echter
veel groter geworden. Er is de toene-
mende complexiteit van de hulpaan-
vragen. De afschaffing van de dubbe-
le erkenningen heeft gevolgen voor
de bijzondere jeugdzorg. De toegan-
kelijkheid van de voorzieningen in
het Vlaams Fonds is voor jongeren
uit de bijzondere jeugdzorg erg moei-
lijk geworden, wat in de praktijk het
verlies betekent van een soms erg ge-
specialiseerd aanbod met betrekking
tot gedragsgestoorde jongeren.

Een betere scholing van de hulpver-
leners en de hulpverleningsorganisa-
ties heeft hun feitelijke draagkracht
verhoogd. De vraag blijft echter wel-
ke de grenzen zijn van de menselijke
draagkracht die daarvoor toch is ver-
eist. Even belangrijk is de discussie
die thans in de Kamercommissie voor
Justitie wordt gevoerd over een wets-
ontwerp tot wijziging van de wet van
1965. Het is toe te juichen dat precies
door het invoeren van de noodzake-
lijke procedureregels ons Vlaams de-
creet op de bijzondere jeugdbijstand

wordt voltooid. Er is hierover met de
Vlaamse Gemeenschap overleg ge-
pleegd. Tegelijkertijd is op nationaal
niveau een werkgroep-Cornelis gron-
dig bezig met een globaal herdenken
van de wet van 1965 op de jeugdbe-
scherming.  Ik dring erop aan dat ook
op Vlaams niveau een gesprek over
de bijzondere jeugdzorg met alle be-
trokkenen en deze Raad wordt ge-
voerd.

Ik besluit met de hulpverlening aan
jong-volwassenen. Deze problema-
tiek zit zowel binnen de bijzondere
jeugdzorg als in het algemeen wel-
zijnswerk.

Door het decreet van 28 maart 1990
tot wijziging van het decreet van juni
1985 inzake bijzondere jeugdbijstand
dat weliswaar eindigt op 31 december
1992, werd andermaal een volledig
apart circuit voor de jongvolwasse-
nen opgestart. Het decreet over het
algemeen welzijnswerk zou in de uit-
voering voor de verdere opvolging
dienen te zorgen. Uiteraard kan deze
overstap van de bijzondere jeugdzorg
naar het algemeen welzijnswerk al-
leen worden gemaakt als dezelfde
personeelsomkadering en dezelfde
middelen gegarandeerd worden in de
erkenningsbesluiten. De zorgvraag
en de omkadering dient er even gron-
dig te worden ondersteund, aange-
zien de moeilijkste meerderjarige
jongvolwassenen niet in de verlen-
ging van de bijzondere jeugdzorg te-
rechtkomen, maar in het toekomstige
algemeen welzijnswerk.

Mevrouw de minister, ik denk dat het
overleg met de sectoren en de evalua-
tie van het decreet nog niet rond zijn.
Overweegt u dit artikel uit het de-
creet dat eindigt in december 1992,
te verlengen ? Dat zou ons toelaten
een tweede heet hangijzer op te los-
sen, namelijk de combineerbaarheid
van het begeleid zelfstandig wonen
binnen het algemeen welzijnswerk en
de thuisbegeleiding binnen de bijzon-
dere jeugdzorg. Kan dat worden on-
derzocht ? Omwille van de organisa-
torische en inhoudelijke kansen die
dit biedt, zou die dubbele erkenning
best blijvend worden voorzien.

Voor de CVP moet de heroriëntering
van kredieten en tewerkstelling naar
de welzijnssector verder gaan. Het
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succes van het welzijnsbeleid hangt
af van de personen die het moeten
waarmaken. Mevrouw de minister,
de CVP vindt in deze begroting heel
wat constructieve en boeiende pun-
ten terug. Wij willen graag met u sa-
menwerken om die te realiseren. Wij
hopen dat er in de Vlaamse Raad een
ruim en opbouwend overleg tot stand
zal komen over de specifieke punten
die ik heb genoemd en dat wij een
consensus kunnen bereiken. Zo kan
het Vlaams parlement ten volle de
rol spelen die het toekomt.

De voorzitter : De heer Van Over-
meire heeft het woord.

De heer K. Van Overmeire (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, da-
mes en heren van de regering, colle-
ga’s, deze uiteenzetting behandelt,
zoals u wellicht kon vermoeden, het
vreemdelingenbeleid van de rege-
ring. U noemt het misschien het mi-
‘grantenbeleid of, ruimer, het kansar-
moedebeleid. Ik zal mijn tussen-
komst kort houden. Ik heb de teksten
van de begroting gelezen en op een
punt of een komma na is er geen
opmerkelijk verschil met de vorige
begroting. Het beleid blijft in grote
lijnen hetzelfde. U blijft dat beleid
natuurlijk vastberaden verdedigen,
wat uw goed recht is. Het is echter
ons goed recht om dat beleid even
vastberaden te blijven afwijzen.

De heer G. Annemans : Dat laatste
is nog niet zo zeker.

De heer K. Van Overmeire : Ik zal
dan ook de uiteenzetting niet over-
doen die ik zes maanden geleden bij
het vorige begrotingsdebat hield.
Mevrouw de minister, ik zal mij be-
perken tot een aantal randbemerkin-
gen. Bij het vorige begrotingsdebat
heb ik de vergelijking gemaakt tussen
de Star Trek-avonturen van het ruim-
teschip USS Enterprise met zijn mul-
tinationale bemanning en het multi-
culturele avontuur dat u voor onze
samenleving in petto hebt. Met de
USS Enterprise gaat het nog altijd
goed, we kunnen de boeiende avon-
turen van het ruimteschip elk week-
end op de televisie meebeleven. Met
de andere schepen van een multicul-
turele bemanning gaat het minder

goed. De USS Bosnië is ontploft en
in drie stukken gebroken. Op de USS
India vielen onlangs honderden do-
den en de USS Duitsland staat in
brand. Men meldt mij dat er sinds
enkele dagen opnieuw problemen
zijn met het beroemde USS Los An-
geles.

Ook bij ons gaat het niet goed, dat
hebben we op 24 november jongstle-
den nog kunnen vaststellen. Dames
ministers, ik hoop dat u toen even
erg geschrokken bent van de verniel-
zucht van uw objectieve bondgenoten
als de rest van de bevolking. Die ge-
beurtenissen kwamen nochtans niet
onverwacht. Al ruim een jaar flikke-
ren op uw instrumentenpaneel zeven-
tien oranje, in uw ogen waarschijnlijk
bruine, knipperlichtjes.

Die geven aan dat er iets ernstigs aan
de hand is, dat er iets fundamenteel
mis loopt, dat de zaak op springen
staat. Helaas, die signalen worden
door u genegeerd.

Professor Gerlo heeft een bijzonder
interessant artikel in Gazet van Ant-
werpen van heden geschreven. Ik
meen samen met hem dat, ik citeer :
. . . het hele multiculturele gedoe in
strijd is met de wezenheid, de doel-
stellingen en de verworvenheden van
de Vlaamse Beweging en ook nog
dat, ik citeer : . . . het multiculturalis-
me een nieuwe heilsleer is, zoals des-
tijds ook het communisme er een ge-
weest is, een surrogaat voor de gau-
chisten.  Einde citaat. Alhoewel u
zichzelf en uw fractie waarschijnlijk
beschouwt als een pijler van de parle-
mentaire democratie en de onze ten
onrechte ervaart als een bedreiging
daarvan, kleeft er aan uw integratie-
beleid een totalitair reukje, net zoals
er aan elke heilsleer een totalitair
reukje kleeft.

De heer F. Van den Eynde : Zeer
juist !

De heer K. Van Overmeire : Ik merk
trouwens op dat u het integratiebe-
leid verdedigt op een manier die fun-
damenteel verschilt van de manier
waarop u andere dossiers verdedigt.

In het oostblok kon men te pas en te
onpas horen dat men in een socia-

listisch land leefde, dat men bouwde
aan het socialisme en dat men op weg
was naar de ideale, klassenloze maat-
schappij. Hier kan men te pas en te
onpas horen dat wij in een multicultu-
reel land leven, dat wij ook hier nog
moeten bouwen aan de multiculture-
le maatschappij en dat wij met zijn
allen op weg zijn naar de ideale, ras-
senloze maatschappij. Typisch voor
een heilsleer met een niet te realise-
ren doel, vertelden de leiders in het
oostblok aan hun onderdanen dat de
weg nog lang was en dat er nog grote
inspanningen moesten worden gele-
verd. Ook hier vertellen de leiders
aan hun onderdanen dat de weg nog
lang is en dat er nog grote inspannin-
gen moeten worden geleverd.

In het oostblok bestond vrijheid van
meningsuiting, zolang men maar
geen kritiek had op het socialisme.
Ook hier bestaat er vrijheid van me-
ningsuiting, zolang men maar geen
kritiek heeft op het multiculturele be-
leid. Net als in het oostblok worden
de tegenstanders van de officiële
staatsideologie hard aangepakt. Net
als in het oostblok, waar het socialis-
me een utopie is gebleven, blijft de

VB-kamerlid K. Van Overmeire
kaartte het migrantenbeleid van de re-
gering aan tijdens de bespreking van
de deelbegroting Welzijn
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multiculturele maatschappij een illu-
sie, alle inspanningen en miljoenen
frank ten spijt. Van de harmonieuze
samenleving komt niets terecht, inte-
gendeel ; u kan mij geen concrete re-
sultaten voorleggen. Na al die jaren
van integratiebeleid kan u ons alleen
om nog meer geduld vragen.

Men moet blind zijn om de polarisa-
tie niet te zien, men moet blind zijn
om de escalatie niet te zien. De pola-
risatie gebeurt niet alleen tussen Vla-
mingen en vreemdelingen, maar ook
tussen vreemdelingen onderling en
tussen Vlamingen onderling, tussen
de voorstanders van de multiculture-
le maatschappij en wie vasthouden
aan de eigen Vlaamse identiteit. De
grote stappen die de regering in de
richting van de vreemdelingen zet,
steken schril af tegen de botte weige-
ring om ook maar het kleinste pasje
te doen in de richting van het Vlaams
Blok. Zelfs indien vreemdelingen u
zouden komen smeken om alstublieft
terug te mogen keren, dan nog zou
u ze hier houden, al was het maar
om te bewijzen dat het Vlaams Blok
ongelijk heeft. (Applaus bij het VB)

De knipperlichtjes irriteren u, dus
stelt u de kwaliteit van de knipper-
lichtjes in vraag. U kan de knipper-
lichtjes ook gewoon uitdraaien, dat
zal niet beletten dat straks de machi-
nekamer ontploft. Mevrouw de mi-
nister, het artikel waarmee u in de
discussie over, of liever, ten tijde van
de veroordeling van het zeventigpun-
tenplan van het Vlaams Blok uitpak-
te, ging over de Vlaamse immigran-
ten in Wallonië in het begin van deze
eeuw. Het beschreef hoe zij hun loon
kregen uitbetaald, zich gingen bezat-
ten en dan met elkaar op de vuist
gingen. Dit maakte de verwarring al-
leen maar groter. Als u met een der-
gelijk artikel tracht te bewijzen dat
ontworteling wel degelijk tot een ver-
hoging van de criminaliteit leidt, dan
zit u inderdaad volledig op onze lijn.
Met dergelijk artikel kan u echter uw
integratiebeleid niet onderbouwen.

Wij zijn het er hier hopelijk allemaal
over eens dat de Vlamingen veel min-
der verschillen van de Walen dan

Turken, Arabieren en Afrikanen ver-
schillen van Europeanen. De Vla-
mingen die naar Wallonië trokken,
werden er ook nooit geïntegreerd.
Zij werden er geassimileerd, met ver-
lies van hun taal, met verlies van hun
identiteit, zonder dat de overheid
ooit een groot beleid heeft moeten
op punt stellen, zonder dat er ooit
miljoenen en miljoenen franken voor
moesten worden uitgetrokken. Voor
de assimilatie van de Vlamingen in
Wallonië, voor de assimilatie van de
Italianen en de Polen in Limburg,
was er geen beleid en geen geld no-
dig.

Het was een natuurlijk proces dat
trouwens de homogeniteit van Wallo-
nië - respectievelijk Vlaanderen -
niet op de helling zette.

Mevrouw de minister, wat u voor-
stelt, is geen assimilatie, maar inte-
gratie, niet van verwante volkeren,
maar van mensen uit een heel andere
wereld met als einddoel de multicul-
turele maatschappij en het opgeven
van de Vlaamse identiteit ,  van
Vlaanderen.

Over de gespendeerde miljoenen
frank valt trouwens nog heel wat te
zeggen. Ik ontving zojuist een dossier
van collega Van den Eynde waaruit
blijkt dat niet alle middelen even
goed worden besteed. Van de 120
miljoen frank die vorig jaar aan Gent
werden toegekend in het kader van
het Vlaams Fonds voor de Integratie
van Achtergestelden werden niet
minder dan 20 miljoen frank, dus een
zesde van de middelen, op een ter-
mijnrekening belegd, blijkbaar om-
dat ze niet op een zinnige manier
konden worden besteed.

Dit alles neemt echter niet weg dat
Gent in 1993 in het kader van de
VFIK-projecten nog eens 6,6  miljoen
frank meer zal krijgen dan vorig jaar.
Ik vraag mij af of dat extra geld, bij
gebrek aan zinnige projecten, ook zal
worden belegd.

Uw beleid zal het vreemdelingenpro-
bleem niet oplossen of zal de opmars
van het Vlaams Blok niet stoppen,
want daar is het uiteindelijk allemaal
om te doen.

Als het gevraagde geld dan nog op

termijnrekeningen wordt
wordt het helemaal te gek.

belegd,

Mevrouw de minister, uw beleid,
voor zover u een beleid heeft want
ik krijg steeds de indruk dat u de
feiten gewoon achterna loopt, is het-
zelfde gebleven. Ook de wollige wel-
zijnswerkersterminologie waarin uw
beleid is opgesteld, is dezelfde geble-
ven. De jongste zes maanden is ei-
genlijk alles hetzelfde gebleven, be-
halve de hetze tegen de tegenstan-
ders van de officiële staatsideologie
en de problemen die wij aanklagen,
die groter zijn geworden.

Het Vlaams Blok zal uw beleid dan
ook bestrijden binnen het kader van
de parlementaire democratie, zolang
ons daartoe nog de mogelijkheden
worden geboden.

De aandachtige toehoorders zullen
hebben vastgesteld dat ik hier de
vreemdelingen niet heb aangevallen,
zij zijn immers evenzeer het slachtof-
fer van de multiculturele staatsideo-
logie. Ik val hier enkel de beleids-
mensen aan die willens nillens hun
heilsleer aan de Vlamingen en aan de
vreemdelingen willen opdringen.
(APPLAUS)

De voorzitter : De heer Van der San-
de heeft het woord.

De heer J. Van der Sande (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mevrouw de minister, geachte colle-
ga’s, ik zal mijn uiteenzetting beper-
ken tot twee concrete punten in ver-
band met de gezinsaangelegenheden.

Twee punten die ik bij vorige gele-
genheid, zowel in de commissiever-
gaderingen als in de plenaire verga-
dering van de Vlaamse Raad, reeds
naar voren heb gebracht, maar waar-
in ik, ondanks mijn goed bedoelde
pogingen, geen verandering zie ko-
men.

Het eerste punt betreft de gezinsop-
voedende activiteiten, waarvoor nu
reeds 56,4  miljoen frank in de begro-
ting staat ingeschreven.

In de commissie werd door een lid
gesteld dat voor dit krediet nooit een
goede verantwoording werd gegeven
en dat dit een post is die als voor-
beeld kan worden gesteld voor beste-
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ding aan diensten uit de wildgroei.
Hierop hebt u geantwoord, mevrouw
de minister, dat deze bedragen wor-
den besteed aan S W, KAV en ande-
re, waarvan u denkt dat er zinvolle
diensten verstrekt worden.

U hebt bovendien beloofd, mevrouw
de minister, dat u de juiste cijfers van
de omslag van dit krediet over de
verschillende organisaties bij het ver-
slag zou laten voegen, maar ik heb
hiervan in het verslag niets terugge-
vonden.

Waarschijnlijk moet ik hieruit de con-
clusie trekken dat deze omslag niet
erg evenwichtig is gespreid.

Dit maakt het mij in feite gemakkelij-
ker om, zonder iemand als gulzigste
opeter  van dit budget in het gedrang
te moeten brengen, nogmaals te vra-
gen het in de toekomst te schrappen
op basis van twee gegevens, namelijk
het oneigenlijk gebruik van deze sub-
sidies en het feit dat de organiserende
verenigingen uit twee subsidiepotten
eten.

Wat het eerste gegeven betreft, weet
iedereen dat niet alle gesubsidieerde
activiteiten, hoewel waardevol op
zichzelf, aan de nagestreefde doelein-
den beantwoorden. Ik moet zeggen
dat hierin reeds verbetering is geko-
men sinds ik daarop heb aangedron-
gen bij gewezen minister Lenssens.
Voordrachten over cosmeticapro-
dukten en kookdemonstraties wer-
den omwille van hun commercieel
karakter geweerd.

Het tweede gegeven is in feite van
meer doorslaggevende aard om mijn
vraag kracht bij te zetten. Ik vraag
ter zake de toepassing van het princi-
pe non bis in idem, want bepaalde
organisaties eten met ons medeweten
uit twee ruiven. Al deze verenigingen
worden immers reeds als sociaal-cul-
turele organisatie gesubsidieerd op
de begroting van Cultuur. Het valt
dan ook niet te rechtvaardigen dat ze
nog een tweede maal per activiteit
worden gesubsidieerd vanuit uw be-
groting. (Applaus door de heer De-
nys) Dit is niet rechtvaardig en deze
gelden kunnen beter op een andere
wijze worden aangewend, onder

meer om bij te dragen tot het herstel-
len van een onrechtvaardigheid in de
gezins- en bejaardenhulp, die ik
reeds herhaaldelijk heb aangeklaagd,
maar waarvoor ik aan dovemansdeu-
ren blijf aankloppen. Ik denk er dan
ook sterk over na of ik, om de
spreekwoordelijke lat gelijk te laten
leggen en rechtvaardigheid te laten
heersen, niet best een voorstel van
decreet zou indienen.

Hoewel het probleem voldoende ge-
kend is, wil ik hier de situatie nog
eens uittekenen, want er zijn natuur-
lijk geen harder doven dan degenen
die niet willen horen. De subsidiëring
van de gezins-  en bejaardenhulp ge-
beurt op een onrechtvaardige, discri-
minerende wijze. De situatie ziet er
als volgt uit : de reëel gepresteerde
uren worden door de overheid voor
ongeveer 70 percent gesubsidieerd.
De cliënten betalen ongeveer 10 per-
cent. De instellingen betalen onge-
veer 20 percent van de gepresteerde
uren, vermeerderd met de gelijkge-
stelde dagen, zoals arbeidsongeval,
klein verlet, verlof enzovoort.

De onrechtvaardigheid in de subsi-
diëring van de instellingen zit in het
feit dat elke dienst een forfaitaire
uurtoelage ontvangt, waarbij geen re-
kening wordt gehouden met de an-
ciënniteit van de helpster en evenmin
met de inbreng van de cliënten. Dit
betekent dat een dienst met enerzijds
ervaren personeel met veel dienstja-
ren en dus hogere wedden en ander-
zijds een zwak inkomenscliënteel en
bijgevolg lagere inkomsten, door de
overheid wordt gestraft. Dit kan toch
niet stroken met een beleid waarbij
men oog zou moeten hebben voor de
mensen met een laag inkomen en
minder kansen.

Mevrouw de minister, mijn vraag
komt erop neer dat u, naar analogie
met wat gangbaar is bij de kinderdag-
verblijven, een personeelstoelage van
100 percent zou geven. Van deze in-
tegrale personeelskosten zou men
dan de cliëntbijdragen in mindering
kunnen brengen. Verder zou in de
subsidiëring van de gelijkgestelde da-
gen moeten worden voorzien. Om
het aantal helpsters op de arbeids-
markt op peil te houden en verder te
verhogen, dienen de arbeidsvoor-

waarden voor alle helpsters verder te
worden verbeterd. Dit houdt onder
meer in dat de overheid een volwaar-
dige dertiende maand subsidieert en
niet slechts een getrouwheidspremie.
Pas dan zou de lat gelijk gelegd zijn
en kan men aan iedereen de beste
garanties voor een degelijke kwali-
teitsverzorging bieden.

Mevrouw de minister, wij willen
evenwel geen onbeheerste stijging
van de uitgaven in de hand werken.
Om dit subsidiëringssysteem haal-
baar te maken, kunnen wij ons ak-
koord verklaren met het voornemen
dat u bij de bespreking van de begro-
ting 1992 kenbaar maakte, namelijk
om de bijdrage van de cliënt in de
bejaardenhulp te herzien. Er zijn in-
derdaad bemiddelde bejaarden, die
meer zouden kunnen betalen. U stel-
de terecht dat bejaard zijn geen crite-
rium is voor financieel onvermogen.
De verhoging van de kosten zou trou-
wens gedeeltelijk kunnen worden op-
gevangen door de ziekte- en invalidi-
teitsverzekering, die door een tussen-
komst in de thuisverzorging de uitga-
ven voor de personeelssubsidie in het
RVT-forfait kan drukken.

Een degelijke uitbouw van de thuis-
verzorging zou tal van bejaarden, die
dit doorgaans zelf wensen, in de gele-
genheid stellen langer in de eigen
omgeving te blijven wonen, waar-
door ze minder vlug naar een instel-
ling moeten gaan, wat de RVT-kos-
ten voor het Riziv zou drukken.

Mevrouw de minister, ik weet wel dat
uitgaven van de ziekte- en invalidi-
teitsverzekering tot de nationale ma-
teries behoren, maar ik meen dat
hiervoor het bestaande systeem van
de trekkingsrechten kan worden aan-
gewend.

Ziedaar mijn voorstel. U kan niet
ontkennen dat ik oog heb gehad voor
het vinden van de nodige middelen
om het haalbaar te maken.

De voorzitter : De heer Maertens
heeft het woord.

De heer M. Maertens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minster,  ik dank eerst en
vooral de verslaggevers voor hun bij-
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zonder fundamentele uiteenzettin-
gen.

Ik richt mij meteen tot de minister
om de grote bezorgdheid van Agalev
uit te drukken over de gevolgen van
de economische crisis op de welzijns-
zorg. Agalev maakt zich vooral zor-
gen over de mentaliteit van het beleid
ten opzichte van onze medemensen,
die door de welzijnszorg worden op-
gevangen. Ik gebruik met opzet het
woord opgevangen. Hoe langer hoe
meer hoor ik spreken over het groter
worden van de mazen van het sociale
opvangnet. Ook de minister sprak in
haar toelichting bij de rol van de
overheid in de welzijnszorg over, ik
citeer : de sociale zekerheid kan als
breedmazig financieel opvangsys-
teem.. . De welzijnszorg bestendigt
derhalve een systeem waarbij mensen
die uit de boot vallen of door de ma-
zen glijden alleen maar opgevangen
worden en bevordert dus de hele
duale samenleving. Einde citaat. De
minister zei zelf, ik citeer het weer :
dit welzijnswerk groeide in de scha-
duw van het grote sociale beleid. Ein-
de citaat. Het is dus verborgen voor
onze luxewereld, in de schaduw . . .
Volgens Agalev is enkel het gewaar-
borgd inkomen voor iedereen de op-
lossing voor het afbouwen van deze
duale maatschappij.

Om die mensen in de schaduw nog
mens te laten zijn besteedde de
Vlaamse Gemeenschap 38,174 mil-
jard frank aan de welzijnszorg in 1992
en 45,944 miljard frank in 1993. Toch
betekent dit nauwelijks 1 percent van
het BNP of het dubbele van wat we
besteden aan ontwikkelingssamen-
werking. Dat is weliswaar een gevoe-
lige verhoging, mevrouw de minister,
maar toch nog onvoldoende. Wij we-
ten immers dat u de welzijnszorg bij-
zonder ter harte neemt en er zeer
goed van op de hoogte bent. Waar
moet het op die wijze echter naar-
toe ?

U verklaart trouwens dat de budget-
taire marges waarover u beschikt zich
beperken tot het inflatieritme, dat in
de sociale sector de bestemming van
het grootste deel van de fondsen door
vroegere beleidsopties is gehypothe-

keerd en dat moet worden gerespec-
teerd wat spontaan groeit bij de be-
volking. U zegt dat de overheid de
draagkracht van de individuen en de
gezinnen moet verhogen en niet alles
mag vervangen door een eng kader
van gereglementeerde diensten en ta-
ken. Iedere partij kan daar achter
staan, ook Agalev. Het gaat hier jam-
mer genoeg slechts om algemeenhe-
den.

De vraag die wij moeten stellen is
waar de nieuwe modellen zijn om
met de middelen waarover wij be-
schikken meer kwaliteit te bieden.
Agalev is en blijft immers van oor-
deel dat iedere burger, jong of oud,
recht heeft op een individueel basis-
inkomen, een socio-vitaal minimum.
Dit concrete basisrecht moet zó wor-
den uitgewerkt, dat ook de zwakke-
ren er effectief kunnen op rekenen.
Agalev eist dan het loskoppelen van
arbeid en inkomen voor de sociaal
zwaksten, waarbij wij dan weer niet
zeggen dat ze onproduktief moeten
zijn. Dit kan en moet eerst gebeuren
in de sector van de welzijnszorg. Er
zijn ter zake trouwens voorstellen
voor de sector van de beschutte
werkplaatsen. Dát is het uitgangs-
punt waarop heel deze begroting
moet steunen. Dát is een nieuw mo-
del, waarvan in deze begroting helaas
niets merkbaar is.

De duale maatschappij wordt door
het beleid nog verstevigd. Dat begint
al in de sector van de bijzondere
jeugdzorg. Mevrouw Merckx heeft
daarover al vragen gesteld, die wij
grotendeels kunnen steunen. In het
laatste advies van de erkenningscom-
missie over het ontwerpbesluit inzake
de erkenningsvoorwaarden voor sub-
sidiëringsnormen voor de voorzienin-
gen in de bijzondere jeugdzorg kun-
nen wij lezen, dat één van de eerste
opmerkingen, op pagina 2, is, dat de
investeringen in de kansarmoedebe-
strijding en in het algemeen maat-
schappelijk werk noodzakelijk zijn,
maar niet mogen worden gereali-
seerd door vermindering of blokke-
ring van de middelen in de bijzondere
jeugdzorg.

In de praktijk gebeurt dit toch. De
commissie stelt ten eerste zeer duide-
lijk dat zij het moeilijk heeft met de

ministeriële optie dat het nieuw er-
kennings- en subsidiëringssysteem
budgettair neutraal moet zijn en ten
tweede, dat deze neutraliteit een
zware inlevering kan betekenen. Dat
staat letterlijk in het verslag en laat
niet aan duidelijkheid te wensen
over.

Zelfs indien u daarvoor niet verant-
woordelijk bent, wijst de commissie
er toch op dat in de vorige legislatuur
door de bevoegde minister een aantal
initiatieven werden erkend, hoewel
de commissie van oordeel was dat er
onvoldoende waarborgen voor een
kwalitatieve werking aanwezig wa-
ren. Kan u ons garanderen dat derge-
lijke zaken zich niet meer zullen her-
halen ?

Verder wijst de commissie erop dat
de erkennings- en subsidiëringsvoor-
waarden sinds het besluit van de Exe-
cutieve van 20 december 1989 reeds
zes maal - zes maal in een tijdspan-
ne van vier jaren, wat getuigt van een
korte termijnpolitiek - en vaak op
ingrijpende wijze werden gewijzigd,
terwijl de laatste regeling van 22 mei
1991 - dus reeds anderhalf jaar gele-
den - alweer op de helling staat.

Mevrouw de minister, moeten wij de
kanker niet zoeken in het feit dat er
constant aan symptoombestrijding
wordt gedaan en er in deze sector
geen langetermijnvisie bestaat ?

Het huidige beleid - dat is niet
nieuw - wordt nog steeds geken-
merkt door een versnippering en een
tijdelijkheid, wat Agalev tot verve-
lens toe steeds heeft aangeklaagd,
maar wat door het gewaarborgd so-
cie-vitaal minimum voor de zwaksten
grotendeels zou worden opgelost.

De dotatie aan het Fonds voor Bij-
zondere Jeugdzorg stijgt dit jaar in-
derdaad met 103 miljoen frank, met
de bedoeling een hoger gekwalifi-
ceerde zorg toe te laten. Niettemin
vallen de hervormingsplannen van de
minister bij de betrokken sector  niet
in goede aarde, wat merkwaardig is
wanneer er 100 miljoen frank meer
wordt voorzien.

Wanneer we nagaan uit welke hoek
deze kritiek komt, merken we dat
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men vooral bij de niet-residentiële
opvang van jongeren problemen ver-
wacht, omdat uw hervormingsplan-
nen onder meer via samenwerkings-
verbanden en het nieuwe subsidië-
ringssysteem op basis van forfaits, in-
grijpende besparingen zouden ople-
veren. Ook het Platform voor Bijzon-
dere Jeugdzorg verwerpt uw plan,
niet omdat de kwaliteit van de hulp-
verlening zal toenemen, want dat is
goed, maar omdat de werkdruk  aan-
zienlij k zal worden verhoogd.

In verband met dit punt wil ik u even
herinneren aan de zogenaamde witte
woede, waarmee u eergisteren nog
werd geconfronteerd. In de gehandi-
captenzorg en in de bijzondere jeugd-
zorg rezen voor het personeel de
grootste problemen, en het is precies
in die sectoren dat de regering een
aantal verbintenissen heeft aange-
gaan om zowel het financieel statuut
als de arbeidsdruk en de tewerkstel-
ling te normaliseren.

Ten eerste, wat de barema’s betreft
was er een verbintenis van de rege-
ring om in 1992 een programmatie
vast te leggen ter verdere realisering
van de streekbarema’s. Ter zake
werd nochtans op de begroting niets
voorzien, zelfs niet de loonsverho-
ging van 2 percent op 1 november
1993, waarvoor toch afspraken be-
stonden.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Maertens, sta mij toe dit te
weerleggen omdat daarover vaak
veel leugens worden verteld.

De Vlaamse regering heeft de verde-
ling van deze 2 percent voor 1992 in
het kader van de provisionele kredie-
ten op de begroting gepland. Zoals
dat trouwens altijd het geval is, wor-
den zij op het ogenblik dat de verho-
ging effectief intreedt over de ver-
schillende sectoren verdeeld. Trou-
wens, u zal daar alle sectoren van het
welzijnswerk in terugvinden.

Ik heb u onderbroken om erop te
wijzen dat ter zake fundamentele leu-
gens worden verspreid, die ik wens
tegen te spreken.

De heer M. Maertens : Deze berich-
ten worden door de sector verspreid.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Het is jammer dat de sector deze ge-
ruchten verspreidt. Via de kranten
heb ik het correct laten vermelden en
mag men niet beweren dat het om
een welles-nietes-spelletje gaat. Im-
mers, wij hebben klare taal gespro-
ken en met de opvoeders wordt geen
enkele andere discussie gevoerd dan
deze over de streefbarema’s, die door
mijn voorganger op lange termijn
werden bepaald, waarbij nooit van
één jaar sprake was. Ik hou mij ter
zake eveneens aan een lange termijn.

Al het andere dat men vertelt is on-
juist, aangezien er geen afbouw is van
jobs en er geen bedreigingen werden
geuit. Integendeel, de afspraken wor-
den gehonoreerd en daaromtrent be-
staat er geen enkel meningsverschil.

De heer M. Maertens :
minister, ik noteer dit.

Mevrouw de

Ook voor de sectoren Kind en Gezin
en het residentiële werk, voor jonge-
ren en volwassenen, wens ik te verne-
men welke initiatieven u zal nemen
om de huidige discriminatie op perso-
neelsvlak weg te werken.

Naar aanleiding van de wijzigings-
woede, namelijk van de erkennings-
en subsidievoorwaarden, vastgesteld
door uw departement en het nieuwe
decreet, wees ik al op de problemen
in de sector van de bijzondere jeugd-
zorg.

Kan u ons aan de hand van cijferma-
teriaal, namelijk met de werkgele-
genheidscijfers, bewijzen dat er geen
afbouw zal zijn ? Het komt steeds op
hetzelfde neer : de mensen zijn niet
voldoende geïnformeerd. Trouwens,
de genoemde erkenningscommissie
blijkt niet zo zeker van haar stuk te
zijn, hoewel zij beschikt over de cij-
fergegevens.

De pedagogische begeleiding van de
sociaal gehandicapte jongeren is door
de verlaagde meerderjarigheid zeer
duidelijk toegenomen. Die begelei-
ding kan enkel optimaal worden ge-
waarborgd door een voldoende per-
soneelsomkadering. Deze is er voor-
lopig nog niet.

Kan u ons ter zake waarborgen dat
de omkadering voldoende zal zijn ?

Ook in de sector van de gehandicap-
tenzorg  is men er niet zeker van dat
het Vlaams fonds over voldoende
middelen beschikt om de grote struc-
turele veranderingen te kunnen op-
vangen. De personeelsstop is nog
steeds van kracht, met als gevolg de
al eerder genoemde grote arbeids-
druk. Bijgevolg zijn aanpassingen
een dringende noodzaak.

Zij zullen vooreerst de levensvreugde
van de gehandicapten zelf verhogen.
Hierbij denk ik vooral aan de week-
eindomkadering, bijvoorbeeld in de
nursingtehuizen en de bezigheidste-
huizen, alsook aan de opvang van de
licht mentaal gehandicapten in de in-
ternaten en de semi-internaten.

De opvang van al deze jongeren -
en dááromtrent ben ik bezorgd -
moet optimaal worden verzekerd,
want ook hier worden de mazen van
het net steeds maar groter. Kan u ons
ter zake zekerheid verschaffen ?

Einde oktober hebt u op de WP-dag
te Helchteren geprobeerd uitvoerig
te antwoorden op de vragen van de
pleeggezinnen zelf.

U hebt toch gemerkt dat uw ontwerp-
besluit slechts zeer gedeeltelijk aan
de vragen van deze sector tegemoet-
komt. Het is duidelijk dat het vervan-
gen van de papierwinkel door een
forfaitaire formule slechts een doekje
voor het bloeden blijkt, dat het pro-
bleem ingevolge de verlaagde meer-
derjarigheid wel juridisch oplosbaar
blijft, maar dat het in de feiten en op
pedagogisch vlak niet zó is.

Pleegkinderen worden op 20-jarige
leeftijd - sommigen al op 18 jaar -
in de vereenzaming geduwd, vaak op
het ogenblik dat zij pas hun structuur
kunnen opbouwen. Zelfs met de bes-
te bedoelingen kan een pleeggezin
nooit bijvoorbeeld een pleegkind ho-
gere studies laten doen, eventueel
een kot huren en in huis opnemen,
onder dezelfde materiële voorwaar-
den als de eigen kinderen ; hun inzet
kan in die gevallen geen vruchten af-
werpen. Daar gaat het precies om.
Ik kan zo voortgaan over het statuut
van het pleeggezin - een hele oude
eis - over de erkenning van de ge-
zinnen als praktij  kdeskundigen, de
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nazorg bij plaatsing of de terugkeer
naar het natuurlijke milieu, wat ook
een zeer grote nazorg vereist. Het
gaat over 2.122 pleegkinderen. Dit is
misschien een ietwat te klein getal
om door te wegen. Maar, als de mi-
nister deze kinderen morgen residen-
tieel moet opvangen - de pleegge-
zinnen geraken immers stilaan gede-
motiveerd - dan zou uw begroting
met minstens een half miljard frank
stijgen. Of zal u dan eens te meer
een hervorming doorvoeren om de
enveloppe binnen de budgettaire
ruimte te houden ? U zal op dat
ogenblik met een nieuwe stijging van
circa 103 miljoen frank niet ver ko-
men.

Daarom vragen wij inzake pleegzorg
een preventieve aanpak door te luis-
teren naar de sector zelf en hun voor-
stellen ernstig te nemen. Residentiële
zorg is immers zeer duur en voor ve-
len niet aangewezen.

De groter wordende mazen van het
vangnet komen nog in grotere mate
voor in de sector van de beschutte
werkplaatsen. Daar móeten inkomen
en arbeid van elkaar worden losge-
koppeld .

Tenminste indien er niets veranderd
vallen zeer binnenkort in deze sector
een paar duizend anders-valide werk-
nemers - meestal de minst produk-
tieven  - ten laste van dagcentra en
van de sociale zekerheid. Het kan
toch niet de bedoeling zijn er zoveel
als mogelijk naar het federale budget
over te hevelen.

Bij de beschutte werkplaatsen stellen
zich zéér grote problemen. Eerst en
vooral is er het onbegrip van een deel
van de bedrijfswereld die de beschut-
te werkplaatsen als concurrentiever-
valsers beschouwt, terwijl anderen de
anders-validen in hun zaak beschou-
wen als storende of klantenveront-
rustende elementen.

Bouwen we aan een nieuw soort ra-
cisme ten opzichte van de andersvali-
den ? Evolueren we misschien naar
het Duitse model waar bedrijven
kunnen betalen om geen andersvali-
den te moeten opnemen ? Of bou-
wen we een bedrijfswereld op waar

andersvaliden een gewone plaats tus-
sen de andere werknemers kunnen
innemen, eventueel via ernstige en
goedgecontroleerde loonsubsidies of
in combinatie met een sociaal-vitaal
minimum ?

Vele andersvaliden kunnen enkel in
beschutte werkplaatsen functione-
ren. Evenveel anderen kunnen in ge-
wone werkmilieus terecht.

Alleen moet men een campagne star-
ten om bij velen in het bedrijfsleven
een ernstige mentaliteitsomschake-
ling te bekomen. De verantwoorde-
lijkheid van het bedrijfsleven ten op-
zichte van andersvaliden is heel
groot, want er zijn nogal wat mensen
die door arbeidsongevallen in het be-
drijfsleven in de beschutte werkplaat-
sen terecht zijn gekomen. Dat ver-
geet men zo vaak.

Er is veel meer met deze beschutte
werkplaatsen aan de hand. Het An-
dersen  Consulting Rapport is heel
duidelijk. Enkele voorbeelden : de
mobilisatie van de 3,5 miljard frank
slapend kapitaal moet heel omzichtig
gebeuren. Bedrijfsbezoeken hebben
uitgewezen dat deze reserves voor de
bedrijfsvoering levensnoodzakelij k
zijn. Daarop mag geen hold up ge-
pleegd worden. De beschutte werk-
plaatsen kunnen ook niet zonder
loonsubsidie. Het is duidelijk dat het
eindresultaat daalt en dat dit nog zal
worden versneld. Tot daar het rap-
port.

Belangrijk in dit rapport is ook de
vermelding van de daling van de
overheidssubsidiëring, maar daarop
kom ik later terug. Dit heeft tot ge-
volg dat er heel wat mensen uit de
boot vallen, en heel zachtjes, maar
toch duidelijk, door de mazen van
het net glippen naar het federaal kre-
diet.

Agalev stelt dat iedere man of vrouw,
andersvalide of niet, recht heeft op
zinvol werk en dat er bovendien zelfs
keuzevrijheid moet bestaan. Inzake
werkgelegenheid in deze sector is het
minste dat men kan zeggen dat er nog
steeds geen beleid is en dat het her-
denken over de andersvaliden in het
arbeidsproces nog niet eens gestart is
in politieke kringen.

Sedert de regionalisering zijn de be-
schutte werkplaatsen via het Vlaams
Fonds terechtgekomen in de verzor-
gende sector, en zijn ze niet, zoals
oorspronkelijk het geval was, in de
sector van arbeid en sociale voorzorg
gebleven. Dit feit heeft niet alleen
betutteling tot gevolg maar ook een
totaal onrendabele aanpak. Niet al-
leen kreeg men in drie jaar tijd 2,9
miljard frank minder inkomsten,
maar bovendien werden in die perio-
de meer dan 1 miljard frank besparin-
gen opgelegd, wat de overheidssubsi-
diëring van die sector van 65 percent
tot 40 percent van de totale inkom-
sten deed teruglopen. In Wallonië
bleef de overheidssubsidiëring 65
percent. Wat we zelf doen, doen we
niet altijd beter.

Dit feit op zich is niet het ergste. Ver-
groting van de werkdruk, hoe nefast
ook, en verhoging van de produktivi-
teit, wat dan concurrentievervalsing
wordt genoemd, kunnen de grootste
beschutte werkplaatsen leefbaar hou-
den. In de dunbevolkte gebieden
brengt deze evolutie de beschutte
werkplaatsen op termijn naar het fail-
lissement, precies omdat ze klein
zijn.

Wat deze sector ook niet aanvaardt,
is het feit dat de bestedingen uit het
Vlaams Fonds zo goed als geheel te-
rugvloeien naar de nationale sector
via RMZ, belastingen enzovoort, zo-
dat dit voor de staat in feite een nul-
operatie wordt, waarbij Vlaanderen
de nationale kas stijft via de gehandi-
capten. Ook hierover moet met de
sector worden gepraat. Zij is immers
van oordeel dat de werknemers daar-
door zwaar gedupeerd worden.

Ten slotte is er de regeringsverkla-
ring van 1992 die de sector zou door-
lichten en het rendement zou verho-
gen. De vraag is : Wat wordt bedoeld
met rendement verhogen ?

Een rendementsverhoging zal, vol-
gens ons, beslist uitmonden in een
nog groter aantal andersvaliden dat
door de mazen van het net zal vallen.

Agalev wenst dan ook de minister op
het hart te drukken een groot aantal
bedreigde beschutte werkplaatsen
niet alleen door te lichten, maar
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vooral dringend van de ondergang te
redden. Dit zal haar begroting op ter-
mijn een bonus opleveren, net zoals
in de sector van de bijzondere jeugd-
zorg. Dit noemen wij dan lange-ter-
mijnoplossingen. Ook  op  andere
deelaspecten in de welzijnszorg kun-
nen we dezelfde redenering toepas-
sen, maar het komt altijd op hetzelf-
de neer. De vraag is of Uw oplossin-
gen, die wij op zich niet negatief
beoordelen, op termijn wel oplossin-
gen zijn, of enkel een verkeerde en
daarbij nog zwaar gehypothekeerde
aanpak bijspijkeren. Wij waarderen
uw inspanningen, maar kunnen uw
begroting niet goedkeuren omdat ze
de duale maatschappij verder in de
hand werkt in de plaats van ze weg
te werken, door het basisprincipe van
een socio-vitaal levensminimum voor
de sociaal zwakkeren niet in te voe-
ren, ook al liggen de mogelijkheden
hier voor het grijpen. Ik denk daarbij
aan de beschutte werkplaatsen. (Ap-
plaus)

De voorzitter : De heer De Man
heeft het woord.

De heer F. De Man (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mevrouw de
minister, geachte collega’s, zoals de
heer Van Overmeire heb ik ook mijn
stokpaardje, met name het AIDS-
preventiebeleid. U weet allen dat
volgens het meest recente cijfer in dit
land dagelijks 3,6  personen met het
HIV-virus besmet geraken. U weet
eveneens dat AIDS niet te genezen
is, nu niet en ook niet binnen afzien-
bare tijd. Daarom is preventie het
enige wat we tegenover deze epide-
mie kunnen stellen. Ik heb het al ge-
zegd, de Vlaamse overheid heeft in-
zake preventie de voorbije jaren zeer
weinig gedaan. Ik heb dit reeds in
een vorige uiteenzetting aangeklaagd
en ik moet hier herhalen dat ik die
jarenlange laksheid niet anders dan
misdadig kan noemen.

Er is echter meer. Wanneer men de
pers van de voorbije maanden en ja-
ren naleest, blijkt dat de inspannin-
gen van de diverse ministers er voor-
namelijk op gericht zijn om paniek te
voorkomen. In de persknipsels blijkt
telkens weer dat de excellenties blij

zijn wanneer ze vaststellen dat er
geen panieksfeer heerst bij de bevol-
king. Het voorkomen van paniek- of
afkeerreacties is natuurlijk een lo-
venswaardige doelstelling maar zeker
niet voldoende.

Een ander aspect is de preventiekost-
prijs. De preventie mag blijkbaar niet
al te veel kosten. Men kan stellen dat
hier niet eens 10 frank per inwoner
aan AIDS-preventie wordt besteed.
Het is bekend dat dit bedrag bij onze
buren, onder meer in de Franstalige
gemeenschap, veel hoger ligt.

Ik wil eens een stoute vergelijking
maken. Dit land heeft wel 4 miljard
frank per jaar over voor zogenaamde
politieke vluchtelingen, maar slechts
een zeer minieme fractie daarvan
voor het bestrijden van een toch wel
zeer belangrijk probleem, met name
de AIDS-epidemie. Ook hier wordt
een welbepaald contract met de bur-
ger, in casu het vrijwaren van de
volksgezondheid, niet nagekomen.

Men kan zich afvragen waarom de
overheid en de traditionele partijen,
geconfronteerd met een bedreiging
van een dergelijke omvang niet veel
meer doen om de volksgezondheid te
vrijwaren, om de bevolking, in het
bijzonder de jeugd, in en voor te lich-
ten.

Volgens het Vlaams Blok is de reden
duidelijk. De traditionele partijen en
de aan hen verkochte media zwijgen
omdat er volgens hen discriminatie in
de lucht hangt. AIDS-lijders en virus-
dragers, seropositieven, zijn vooral
homofielen, drugsgebruikers, prosti-
tuées en vreemdelingen. Wanneer
die minderheidsgroepen in het ge-
drang zouden kunnen komen dan
gaat men natuurlijk hard zwaaien
met de Verklaring van de Rechten
van de Mens. Dan is er sprake van
de grote schroom.

Daarom verbergen de machthebbers
in dit land de waarheid. Ze worden
daarin duchtig geholpen door wat ik
zou omschrijven als de AIDS-lobby,
een wel zeer bont gezelschap van
mensenrechtenorganisaties, groepe-
ringen van seropositieven, lesbien-
nes, homosexuelen, hulpverleners
actief in de drugs- en AIDS-proble-

matiek, progressieve juristen en dito
politici.

Zij verspreiden allemaal desinforma-
tie in plaats van informatie : de doos
van Pandora moet kost wat kost ge-
sloten blijven. Zoniet zou men wel
eens in discriminatie vervallen.

Ons regime krijgt het niet over zijn
hart om de samenleving echt te be-
schermen omdat dit moet gepaard
gaan met krachtdadige, niet-permis-
sieve maatregelen tegen besmette
vreemdelingen, drugsgebruikers, ho-
mo’s en prostituées.

De progressieve redenering luidt im-
mers als volgt : als we beginnen met
bijvoorbeeld de rijkswachters of lijn-
piloten te testen, begeven we ons al
gauw op een hellend vlak. Dan wor-
den weldra alle kandidaat-werkne-
mers getest. Hierna komen de risico-
groepen, vervolgens zal wellicht ie-
dereen worden getest en geficheerd,
en tenslotte zullen de seropositieven
worden opgesloten, de homosexue-
len opgejaagd enzovoort.

In Zweden voerde de homobeweging
op een bepaald moment actie tegen
de verplichte HIV-test bij bloedge-
vers - wat logisch is - omdat zij
zich als homo geviseerd voelden.

Ook in Vlaanderen gebeuren derge-
lijke onwaarschijnlijke dingen. Ik
geef het voorbeeld van de roze inlich-
tingsfolder van het Centrum voor
Jongereninformatie en Advieswerk
(JIAC).

Deze folder staat vol onwaarheden
en immorele uitspraken. Zo staat er
bijvoorbeeld en ik citeer : Je kan als
drugsgebruiker besmetting vermijden
door drugs te roken, door drugs te
inhaleren, door drugs te snuiven. Of,
ander citaat : Hoe meer sexpartners,
hoe groter de kans op besmetting.
Dit is echter geen reden om je gedrag
te veranderen wat het aantal partners
betreft.

De opstellers van deze voorlichtings-
brochure - als dit zo mag worden
genoemd - vergeten toevallig dat
een vertrouwensrelatie met één part-
ner, of het helemaal niet gebruiken
van drugs nog de veiligste oplossing
is.
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Deze roze folder voor de jeugd werd
op kosten van de belastingbetaler uit-
gegeven door Ivan Brys, Roos Proes-
mans en met medewerking van Ida
Dequeecker.

Ivan Brys is voorman van het homo-
sexuele Roze Aktiefront, is actief in
het zogeheten Anti-Fascistisch Front
en in de stalinistische Partij van de
Arbeid.

Roos Proesmans komt uit de ex-
treem-feministische groep Dolle Mi-
na. Ida Dequeecker was eveneens
Dolle Mina en is nu bedrijvig in de
trotskistische SAP, voorheen Revo-
lutionaire Arbeidersliga. Ze zijn ook
alle drie actief bij Info-Jeugd. Dàt
slag mensen moet in Vlaanderen de
jeugd voorlichten.

Dit is echter niet alles. Soms gaat
men nog veel verder, zelfs tot in het
onbegrijpelijke toe. Zo kan men in
een aantal publicaties lezen over
AIDS-racisme, over AIDS-xenofo-
bie. Dit zijn toch op zijn minst gefor-
ceerde, onjuiste begrippen die echter
duidelijk aantonen wat de echte be-
kommernissen zijn van de AIDS-lob-
bY*

In het weekblad Intermediair van 11
juni 1991 wordt zelfs zonder scrupu-
les de link gelegd tussen maatregelen
in verband met de HIV-epidemie en
het nationaal-socialisme, de
Endlösung, de uitroeiingskampen.

Als men op deze manier het deksel
op de ketel probeert te houden, zal
de pot uiteindelijk ontploffen.

En dan is er natuurlijk de baarlijke
duivel zelf : het Vlaams Blok. Men
zal het de bevolking op radio en tele-
visie, in dag- en weekbladen wel pro-
beren wijs te maken. Het Vlaams
Blok wil echter niet dat de AIDS-zie-
ken met pestratels door de straten
lopen, het Vlaams Blok wil geen
brandstapels voor drugsgebruikers of
prostituées.

Precies daarom doe ik nog eens een
oproep om geen nonsens meer te ver-
spreiden. We wensen een aanpak zo-
als bijvoorbeeld in Zweden. Wie be-
smet wordt, krijgt immers meer dan

waarschijnlijk AIDS, en wie AIDS
heeft, sterft.

Wij hebben dan ook een hele reeks
voorstellen geformuleerd in een om-
vangrijke brochure die volgende
week wordt uitgegeven. Ik raad de
minister aan ze ook eens te lezen.
Enkele van deze voorstellen, meer
specifiek inzake preventie, heb ik
reeds besproken in mijn uiteenzetting
van eind oktober ; ik zal ze hier dan
ook niet herhalen. Wel wil ik nog
enkele kanttekeningen maken.

In nogal wat voorlichtingsmateriaal
laat men uitschijnen dat de zo ge-
roemde vrije sex helemaal niet in het
gedrang hoeft te komen : het con-
doom biedt immers toch bescher-
ming...

Twee opmerkingen
hun plaats.

zijn hierbij OP

Ten eerste, het condoom vormt geen
100 percent zekere beveiliging : het
kan scheuren of slecht worden ge-
bruikt en het vormt geen bescher-
ming voor alle sexuele praktijken.

Ook meent het Vlaams Blok dat pre-
ventie en begeleiding niet langer in
de vrijwilligerssfeer mogen blijven.
Voor een belangrijke problematiek
als deze moeten geschoolde en be-
taalde deskundigen worden ingescha-
keld. Het kan niet blijven duren dat
de AIDS-lobby als het ware beslag
legt op de hele omkadering.

Wij juichen de verhoging van de mid-
delen natuurlijk toe en wij hebben
ook de motie van aanbeveling van
collega De Groot gesteund, net als
alle andere Vlaamse partijen. Ik wil
er wel op wijzen dat, ten eerste, de
middelen volgens ons inderdaad nog
meer moeten stijgen. Ik maakte vroe-
ger reeds de voor ons beschamende
vergelijking met de Franstalige ge-
meenschap of de ons omringende
landen. Ten tweede, de motie van de
heer De Groot bewijst in feite dat
iedereen het erover eens is dat de
regering in de komende jaren een
nog grotere inspanning moet leveren.

Ten tweede, wij hebben moeite met
de inhoudelijke kant van de preven-
tiecampagnes en tekenen hierbij het
nodige voorbehoud aan. (Applaus bij
het Vlaams Blok)

De voorzitter : De heer Vanden-
driessche heeft het woord.

De heer B. Vandendriessche (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, da-
mes leden van de regering, collega’s,
in het regeerakkoord noemt de
Vlaamse regering een kansarmoede-
bestrijdingsbeleid een van haar be-
langrijkste beleidsopties. Inderdaad,
meer dan 1,5  miljard frank van de
middelen wordt aan een beleid inza-
ke de kansarmoede besteed. Ik zal
een paar bedenkingen formuleren en
enkele bekommernissen uiten over
het efficiënt en doelmatig aanwenden
van de kredieten door de Vlaamse
Gemeenschap en de lokale besturen,
inzonderheid over de werking van en
de subsidiëring via het Vlaamse
Fonds voor Integratie van Kansar-
men en de invloed van het federaal
urgentieplan op het Vlaams welzijns-
beleid.

Mevrouw de minister, uw initiatief
om het kansarmoedebeleid van de lo-
kale besturen in het kader van het
VFIK te evalueren en bij te sturen,
is lofwaardig en komt zeker niet te
vroeg.

Bij de plaatselijke besturen is immers
heel wat wrevel ontstaan over deze
projectwerking, zowel wat de opzet
als wat de uitvoering betreft.

Ondanks het wegwerken van de ach-
terstand door versterking van de ad-
ministratieve cel, ondanks het in-
schrijven van 20 miljoen frank voor
bij komend wetenschappelijk onder-
zoek, ondanks het creëren van een
bijkomend sociaal coördinatieteam
en ondanks zovele maatregelen die u
zich in uw beleidsplan voorneemt,
vrees ik dat u nog ingrijpender zal
moeten optreden.

De gemeenten en OCMW’s die een
beroep op het VFIK kunnen doen,
hebben grote twijfels over de prakti-
sche werkbaarheid, vrezen het ont-
staan van een parallel circuit en ach-
ten het een uitholling van het insti-
tuut. Degenen die er daarentegen
geen beroep op kunnen doen, voelen
zich financieel gediscrimineerd. Be-
leidsmensen van een aantal privé-ini-
tiatieven vinden dat zij oneerlijk wor-
den beconcurreerd door de promoto-
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ren van VFIK-projecten, bijvoor-
beeld de goedwerkende privé-huis-
vestingsmaatschappijen tegenover
het Sociaal Verhuurkantoor, of nog
de autonome Centra voor Maat-
schappelijk Werk.

Niemand kan ontkennen dat deze
laatsten goed complementair werk
ten opzichte van de OCMW’s ver-
richten. Zij genieten slechts een ge-
deeltelijke loonsubsidie en moeten
de rest van hun inkomsten bijeenza-
melen via het organiseren van ker-
missen enzovoort. Het zou billijk zijn
deze centra een tegemoetkoming van
100 percent voor hun personeelskost
toe te bedelen. Kunnen hiervoor niet
de weinige financiële middelen wor-
den gevonden in afname van het
VFIK-budget ? Ik wijs er trouwens
op dat deze CMW’s zich rechtstreeks
tot de kansarmen richten. De oppor-
tuniteit van een dergelijke maatregel
blijkt overigens ook uit het feit dat
het autonome centrum van Sint-
Niklaas  reeds gesubsidieerd wordt
met de VFIK-gelden van de genoem-
de stad.

In januari 1990 heeft de SERV ge-
waarschuwd voor de louter project-
matige aanpak van de fondsen. Een
visie op langere termijn blijft afwezig.
Omvangrijke middelen verliezen hun
kracht in een groot aantal kleinere
initiatieven ; er ontstaan, naast het
Bijzonder Fonds voor Maatschappe-
lijk Welzijn en het Gemeentefonds,
parallelle financieringskanalen.

In het veld geeft de VFIK-werking
aanleiding tot heel wat spanningen.
De bestaande sociale diensten in het
OCMW worden weinig betrokken en
zelfs buitenspel gezet. Door aanzien-
lijke extra middelen kunnen boeien-
de projecten worden opgezet. Ineens
is er handenvol geld beschikbaar
voor bijzondere projecten op het vlak
van de sociale begeleiding, opleiding
en tewerkstelling, ondersteuning bij
arbeidsbemiddeling, sociale werk-
plaatsen enzovoort. Heel wat sociale
diensten en maatschappelijk werkers
zien deze boeiende initiatieven aan
zich voorbijgaan. Deze projecten in
een parallel circuit trekken nieuwe-
lingen aan ; jonge buitenstaanders

worden ineens dé deskundigen. Hoe
graag hadden de sociale diensten van
het OCMW in hun dienst geen extra
marge gekregen voor vernieuwing ?
Hoeveel maatschappelijke werkers
zouden daarin geen persoonlijke
nieuwe uitdaging hebben gevonden ?

Men moet de vaste OCMW-werkers
de kans en de financiële middelen ge-
ven zodat zij kunnen bewijzen dat
ook zij een nieuwe dynamiek kunnen
geven aan een kansarmoedebestrij-
dingsbeleid.

Wanneer de VFIK-projecten de be-
staande werking hinderen of door-
kruisen, dan wekt dit aversie ; wan-
neer het financieel statuut van de
VFIK-medewerkers gunstiger is, dan
bevordert dit de aanvaardbaarheid
niet. De Vereniging van Belgische
Steden en Gemeenten, afdeling
Maatschappelijk Welzijn, heeft op
haar jongste algemene vergadering
heel wat grieven aangetekend die ik
hier wens te signaleren. Op een aan-
tal studiedagen in OCMW-kringen
werden dezelfde klachten geuit.

Ik meen dat deze problematiek ern-
stig genoeg is om deze, samen met
de plaatselijke beleidsmensen, ten
gronde te onderzoeken, wil men de
lokale besturen niet voor heel lang
negatief stemmen ten opzichte van
projectwerking.

Na deze structurele bemerking wens
ik in te gaan op een aantal problemen
die bij de uitvoering van de VFIK-
werking rijzen.

De regeling veronderstelt totaal nieu-
we initiatieven die een toegevoegde
waarde en een nieuwe dynamiek rea-
liseren. Goede OCMW-initiatieven,
die destijds om financiële redenen
dienden te worden stopgezet, konden
in de praktijk niet worden aanvaard.
Elk jaar moet een nieuw projecten-
plan worden ingediend, terwijl het
vorige nog niet is goedgekeurd. Elk
jaar is het voor vele OCMW’s en ge-
meenten een wedren tegen de tijd om
nog een aantal projecten bijeen te
schrijven. Ware het niet aangewezen
te werken met enveloppes waarbij
aan grote deelsectoren een deelbud-
get wordt toegekend, bijvoorbeeld
huisvesting, migranten of sociale te-

werkstelling ? Elke VFIK-gemeente
kan dit geleidelijk en projectmatig in-
vullen en voelt zich minder betutteld.

Het merendeel van de middelen gaat
inderdaad naar personeel en infra-
structuur. U sprak zelf over vijfhon-
derd nieuwe tewerkstellingsplaatsen.
Voor deze tewerkstellingsplaatsen
moeten echter zeer weinig formalitei-
ten worden ingevuld. Sommigen be-
weren dan ook dat VFIK een door
de overheid gesubsidieerde politise-
ring van de maatschappelijke dienst-
verlening zou kunnen worden. Een
aantal projecten kennen geen succes,
waardoor een overschot aan man-
kracht en middelen ontstaat, wat
wrevel opwekt.

Het is verwarrend en geeft aanleiding
tot spanningen om teveel mechanis-
men door elkaar te laten functione-
ren. Het zou onrechtvaardig zijn de
VFIK-werking onmiddellijk te willen
afschrijven. De minister neemt trou-
wens zelf het initiatief om grondig te
evalueren en in deze beginfase bij te
sturen. Hoe dan ook moet men dur-
ven overwegen vóór 1998 versneld
VFIK-projecten in het bestaande cir-
cuit in te voeren. Op termijn zou men
een samenvoeging met de middelen
van het Bijzonder Fonds voor Maat-
schappelijk Welzijn moeten kunnen
overwegen, desnoods met een cor-
rectie voor de huidige VFIK-gemeen-
ten. Ik sluit  hiermee het VFIK-
hoofdstuk af.

Met uw goedvinden maak ik nog een
korte bedenking bij het federaal ur-
gentieprogramma en haar impact op
het welzijnsbeleid in Vlaanderen.
Het urgentieprogramma voor een
meer solidaire samenleving bepaalt
grote financiële inspanningen voor
gemeenten met een aanzienlijk aan-
tal bestaansminimumtrekkers. De
minister heeft in de commissie gewe-
zen op de invloed hiervan voor het
Bijzonder Fonds voor Maatschappe-
lijk Welzijn, omdat grote steden en
kansarmoedegemeenten minder mid-
delen uit dit Fonds, deel Bestaansmi-
nimum, zullen opnemen, waardoor
meer middelen zullen vrij komen voor
andere Vlaamse gemeenten en ste-
den. Dit geldt ook voor de sociale
tewerkstelling, artikel 60, paragraaf
7.
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Een aantal OCMW’s vrezen echter
dat dit voor gevolg kan hebben dat
u de criteria en de verdeelsleutels van
dit sociaal fonds zou veranderen. Wij
wensen geenszins dat dit zou gebeu-
ren. Integendeel, het zou nuttig zijn
dat maatschappelijk werkers op-
nieuw in het Bijzonder Fonds voor
Maatschappelijk Welzijn worden in-
geschreven, aangezien zij op dit
ogenblik door deze nieuwe reglemen-
tering een grotere bevoegdheid krij-
gen. Denken wij maar aan het inte-
gratiecontract of de bevoegdheid
processen-verbaal op te maken.

Een allerlaatste punt betreft de op-
vang van de landlopers. De afschaf-
fing van de wet op de landloperij
heeft een belangrijke repercussie.
Ook hierover hebben wij in de com-
missie gesproken.

Mevrouw de minister, kan u al deze
mensen opvangen ? Ongeveer 430
personen verlaten Wortel, maar op
dit ogenblik zijn er slechts 1.000 op-
vangmogelijkheden, en die zijn vol-
zet.

Kan u verslag geven van de intermi-
nisteriële werkgroep die daaromtrent
gisteren heeft vergaderd ? Kan u
hiervoor nieuwe kredieten vrijma-
ken ?

Ziedaar, mijnheer de voorzitter, een
aantal bedenkingen bij deze overi-
gens evenwichtige begroting.

De voorzitter : Mevrouw
heeft het woord.

Maximus

Mevrouw L. Maximus (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, collega’s, in uw
inleiding bij de vorige begroting wees
u terecht, mevrouw de minister, op
het feit dat welzijnszorg zo oud is als
de mensheid zelf. U stelde ook vast
hoe meer de manier waarop aan deze
menselijke reflex om ook oog te heb-
ben voor het lot van anderen, con-
creet gestalte wordt gegeven cultu-
reel gebonden is, en mee evolueert
met de wijze waarop de mensen zich
als individu zelf moeten inpassen in
de maatschappij waarin zij leven en
waarop zij zichzelf moeten aanpassen

aan de eisen die deze maatschappij
ook aan hen stelt.

De bereidheid om daarvoor te beta-
len als het om anderen gaat is jammer
genoeg niet altijd evenredig met de
eisen die mensen stellen aangaande
de zorg die zij voor zichzelf opeisen
als daartoe het ogenblik is gekomen.

Wij staan dus voor een maatschappij-
keuze waarbij zeker niet mag worden
toegegeven aan het groeiend indivi-
dualisme en egoïsme. Het komt er
inderdaad in de eerste plaats op aan
de bevolking te sensibiliseren voor de
kostprijs van de voorzieningen en
voor de mogelijkheden waarover zij
beschikt om deze kostprijs via ge-
dragswijzigingen te drukken, tenein-
de het hele systeem niet op de helling
te zetten. Dit, ter weerlegging van
het ten onrechte steeds tot de socia-
listen gerichte verwijt dat zij alleen
maar geld uitgeven, maar nooit be-
kommerd zijn om het efficiënt aan-
wenden van deze middelen. Wij heb-
ben wel aandacht voor het efficiënt
aanwenden van de middelen, maar
het is daarbij steeds onze zorg dat
zulks op een rechtvaardige manier
gebeurt. Dat is de nuance die te vaak
wordt vergeten wanneer wij ter zake
stelling nemen.

Het is duidelijk dat het vrijwilligers-
werk ingevolge de groeiende behoef-
ten een enorm ondersteunende rol
kan spelen. Wie zou ertegen kunnen
zijn dat mensen zich vanuit hun socia-
le bewogenheid vrijwillig inzetten
voor anderen ? Dat is immers de es-
sentie van de solidariteit. Wat wij
echter wel moeten vermijden, is de
evolutie naar een maatschappij waar-
in honderdduizenden werkloos zou-
den zijn en de behoefte aan profes-
sionele en kwaliteitsvolle welzijns-
zorg onvoldoende wordt ingevuld.
Dat is overigens ook een bekommer-
nis op Europees vlak.

Wat in de beleidsnota wordt vermeld
over flexibiliteit, pleit trouwens voor
geschoold personeel dat zich vlot kan
omscholen e n  p o l y v a l e n t  k a n
werken.

Onze bekommernis mag dus niet
worden vertaald als een zuivere te-
werkstellingspolitiek die geen kans

biedt aan het vrijwilligerswerk. Wij
wensen een efficiënte welzijnszorg,
georganiseerd met gekwalificeerd
personeel, waarin vrijwilligers onder-
steunend kunnen worden ingezet.
Dat is een aspect van de problemen
waarvoor wij in de welzijnszorg
staan.

Een tweede aspect betreft de sprei-
ding van het aanbod en de coördina-
tie van de dienstverlening. Hiermee
kom ik tot een thema dat weinig
zichtbaar is in de begroting, omdat
het verscholen zit in de dotatie aan
Kind en Gezin, met name de kinder-
opvang. Dat is een van de permanen-
te knelpunten in de combinatie ar-
beid en gezin dat ook bij de recente
onderhandelingen over het interpro-
fessioneel akkoord tussen werkge-
vers en werknemers ruim aan bod is
gekomen.

Ondanks een gevoelige stijging van
de dotatie dienen zich opnieuw bud-
gettaire moeilijkheden aan in ver-
band met de erkenningen en de sub-
sidiëring van nieuwe en kwalitatief
goede initiatieven. Talrijke dossiers
inzake kinderopvang wachten reeds
maanden op een principieel akkoord.
Diensten voor opvanggezinnen wor-
den wel erkend en financieel bijge-
staan en de doelstelling van 1.500
nieuwe opvangplaatsen bij onthaal-
moeders zal zeker worden gehaald.

Mevrouw de minister, ik weet dat u
die keuze bewust maakt. Op budget-
tair vlak heeft zij de minste impact,
maar nochtans hypothekeert zij naar
mijn gevoel de door u uitgesproken
wens dat alle middelen, dus ook die
welke krachtens het interprofessio-
nee1  akkoord werden vrijgemaakt,
voor de kinderopvang zouden wor-
den samengebundeld.

Via tewerkstelling van personeel in
kinderdagverblijven vloeien deze
middelen voor een groot stuk terug
naar de sociale zekerheid en onder
de vorm van belastingen ook naar de
overheid en dringen zij tegelijkertijd
de werkloosheid terug. Het is logisch
dat de werknemersorganisaties zon-
der waarborg inzake de aanwending
van de middelen niet bereid zullen
zijn ze over te maken aan Kind en
Gezin.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992 Begrotingen 663



behoeften- 

de- 

OCMW's 

Vlaams-Bra- 

gezins- 

discrepanties 

vertegen- 

Maximus

Bovendien wordt ook hier gewezen
op het gebrek aan een structureel be-
leidsplan gestoeld op een behoeften-
studie, waardoor de meest efficiënte
inplanting van kinderopvang in
Vlaanderen zou worden geprogram-
meerd. Zo lang dit niet bestaat, zal
Kind en Gezin verdergaan met het
behandelen van dossiers van toevallig
ontstane initiatieven en de scheef-
trekkingen op het terrein nog vergro-
t e n .  D e  rondetafelconferentie  Bui-
tenschoolse Opvang heeft onder uw
voorganger een lijvig en interessant
dossier opgemaakt, waarnaar u trou-
wens in uw toelichting hebt verwe-
zen. Het uitblijven van een regerings-
beslissing ter zake werkt ook hier een
ongecoördineerde uitbouw in de
hand. Dit alles pleit voor een globaal
beleidsplan voor de gewone kinde-
ropvang en de buitenschoolse opvang
met daaraan gekoppeld een realisti-
sche begroting. Dat betekent niet
noodzakelijk dat meer moet worden
geïnvesteerd. Deze doelstelling kan
ook worden bereikt door alle be-
schikbare middelen te koppelen aan
duidelijke bestedingsrichtlijnen bin-
nen een invullingsplan van de reële
behoeften over gans het Vlaamse
grondgebied. Het in de begroting
duidelijk zichtbaar maken van de af-
zonderlijke kredieten en strikt na te
leven programmatienormen kunnen
misschien een doorbraak bewerkstel-
ligen.

Mevrouw de minister, u hebt geko-
zen voor een consequent beleid in de
bijzondere jeugdzorg en bent niet ge-
zwicht voor de druk van bepaalde
groepen die in de sector actief zijn.
Onze fractie meent dat jongeren die
vanaf 18 jaar meerderjarig verklaard
worden, op deze meerderjarigheid
moeten worden voorbereid door de
bijzondere jeugdzorg. Vanaf hun
meerderjarigheid moeten ze een be-
roep kunnen doen op de voorzienin-
gen van het algemeen welzijnswerk
dat een zeer gevarieerde hulpverle-
ning biedt en dat bovendien goedko-
per is. Dat betekent niet, zoals door
sommige sprekers voorgehouden, dat
alle banden met de opvoeders moe-
ten worden verbroken. Een over-
gangsfase moet situaties vermijden

als deze welke collega Merckx heeft
aangehaald, maar dubbele erkennin-
gen zijn uit den boze omdat zij de
nieuwe aanpak op het terrein onmo-
gelijk maken. Wij pleiten ervoor dat
een consequente herstructurering
van de welzijnssector zou worden
doorgevoerd om overlappingen en
dubbele subsidiëringen te vermijden.
Het aanbod wordt op die manier ook
doorzichtiger voor de gebruikers. Wij
delen dus uw bekommernis om de
financiële middelen efficiënter aan te
wenden.

Er is in het welzijnswerk naar onze
mening een coördinerende taak weg-
gelegd voor het OCMW. Op dat punt
verschillen wij dus duidelijk van me-
ning met sommige andere interve-
niënten. Het OCMW heeft historisch
deze functie : het staat centraal in de
zorg om het welzijn van de burger en
ontwikkelt op dit ogenblik een nieu-
we dynamiek, gericht op een doelma-
tige kansarmoedebestrijding, waarin
het algemeen welzijnswerk een zeer
belangrijke partner is. Heel het alge-
meen welzijnsbeleid moet er immers
op gericht zijn mensen in alle situa-
ties en op elke leeftijd kansen te bie-
den om zich volledig in de maat-
schappij in te passen. In die context
is de ambulante welzijnszorg ontzet-
tend belangrijk. Er wordt met span-
ning gewacht op de uitvoeringsbeslui-
ten die moeten worden genomen te-
gen 1 januari 1994 en op een betere
subsidiëring van de personeelslasten,
die u inmiddels reeds hebt toegezegd.

Mevrouw de minister, er is nu duide-
lijk nood aan rust en ademruimte om
de sector toe te laten zich flexibel in
te passen in het nieuwe beleid. Diep-
gaande structurele wijzigingen waren
absoluut nodig, maar ze moeten op
een korte termijn worden verwezen-
lijkt, zodat iedereen terug goed aan
het werk kan gaan.

De voorzitter : De heer Van Vaeren-
bergh heeft het woord.

De heer E. Van Vaerenbergh (op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, da-
mes en heren, in deze bespreking die
op haar einde loopt, wil ik even uw
aandacht vragen voor een aantal pun-
ten die ik vorig jaar ook reeds ter
sprake bracht bij het begrotingsde-
bat.

Mevrouw de minister, zoals u weet,
is er een decretale regeling voor de
financiering van de ondergeschikte
besturen. Ik pleit ervoor dat ook het
Bijzonder Fonds voor Maatschappe-
lijk Welzijn op een of andere manier
decretaal zou worden gestructureerd.
Op het ogenblik gelden een aantal
regels voor dit Fonds, maar een de-
cretale regeling zou het voordeel bie-
den dat dit Fonds zich beter kan or-
ganiseren met het oog op de toe-
komst.

Het verheugt mij dat binnenkort de
organieke OCMW-wetgeving zal
worden gewijzigd en een eigen
Vlaamse materie wordt. Vorig jaar
vestigde ik er nog de aandacht op dat
bepaalde OCMW’s in de provincie
Brabant onder de controle stonden
van de Franstalige gouverneur. Ik
ben gelukkig dat dit in die toekomst
met een eigen provincie Vlaams-Bra-
bant niet meer het geval zal zijn.

Een aantal mensen vallen nog altijd
door de mazen van het net van de
sociale zekerheid dat nog altijd een
federale materie is. Op een bepaald
ogenblik doen die dan een beroep op
het OCMW dat onder de gemeen-
schap ressorteert. Vorig jaar al werd
dit aspect in verband gebracht met
een splitsing van de sociale zeker-
heid. Ik herinner mij dat uzelf, me-
vrouw de minister, toen betrokken
geraakte in een discussie met de he-
ren Denys en Van Wambeke. Het
verheugt mij dat deze kwestie via de
afbouw van onverantwoorde en on-
verklaarbare transfers een oplossing
zal krijgen.

Mevrouw de minister, ik maak mij
zorgen over het feit dat de burger,
de Vlaming die recht heeft op bij-
stand de diensten die zich tussen de
overheid en hemzelf bevinden, vaak
onvoldoende kent. De bijlagen bij
het verslag bevatten ter zake heel wat
interessante gegevens, onder meer
inzake de gezins-  en bejaardenhulp
om het bij dit voorbeeld te houden
en waarvoor ook de verslaggever
heeft verwezen naar de discrepanties
tussen de verschillende streken van
het Vlaamse land. Zo kan het zijn
dat een aantal Vlamingen bepaalde
diensten niet kent, omdat ze in hun
streek onvoldoende zijn vertegen-
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woordigd, terwijl er elders een over-
aanbod is. Daar komt dan nog vaak
een ander aspect bij, namelijk dat
van de bemiddeling. Voor de gezins-
en bejaardenhulp om het bij dit voor-
beeld te houden, behoren voor wat
het aanbod of de bemiddeling betreft
de diensten voor 75 percent tot de
katholieke zuil, voor 10 percent tot
de socialistische, voor nog eens 10
percent tot de liberale en de rest zijn
onafhankelijke initiatieven of kunnen
kan niet gecatalogeerd worden. Het
zijn dus hoofdzakelijk de zuilen die
bemiddelaar spelen.

Uit de informatie van de landsbond
van de christelijke mutualiteiten
blijkt dat 70 à 97 percent van het
publiek van de dienst voor gezins- en
bejaardenhulp van de KAV tot deze
landsbond behoort. Nochtans moe-
ten de diensten voor iedereen toe-
gankelijk zijn.

Mevrouw de minister, ik dring aan
op een betere territoriale spreiding
en op het terugdringen van de mono-
polievorming in sommige gebieden,
waardoor een hele categorie van bur-
gers de facto wordt uitgesloten van
de welzijnsvoorzieningen die voor
alle Vlamingen bestemd zijn en door
alle Vlamingen worden betaald. (Ap-
plaus)

De voorzitter
het woord.

: De heer Goutry heeft

De heer L. Goutry (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, dames en he-
ren, mijn bijdrage in dit ruim debat
over de Vlaamse begroting voor 1993
is vooral gericht op de voorziene uit-
gaven voor de brede sector van de
gehandicaptenzorg. Uiteraard dien ik
mij binnen het mij toegemeten tijds-
bestek te beperken tot enkele hoofd-
accenten van dit beleidsdomein.

Allereerst wil ik toch enige aandacht
besteden aan het Vlaams Fonds. Bij
de oprichting van het Vlaams Fonds
werden immers belangrijke nieuwe
perspectieven geboden inzake hulp,
bijstand en begeleiding van mensen
met een handicap. De start schijnt in
de praktijk niet zo vlot te verlopen.
Op het terrein zijn er heel wat reac-

ties. De belangrijkste klacht heeft te
maken met de grote achterstand
waarmee de administratie te kampen
heeft. Naar verluidt zou men mo-
menteel nog maar aan de verwerking
toe zijn van de inschrijvingsdossiers
van deze zomer.

Welke maatregelen worden ter zake
overwogen ten einde op termijn een
belangrijk structureel probleem te
voorkomen ?

Een tweede belangrijke klacht heeft
te maken met de sector individuele
materiële hulp, in casu wat de aan-
schaf van technische hulpmiddelen
betreft. Een aantal betrokkenen stelt
zich hieromtrent ernstige vragen,
vooral met betrekking tot de gehan-
teerde toekenningscriteria.

Mensen uit de betrokken sector ma-
ken zich ook zorgen over de publika-
tie van een soort nomenclatuur waar-
over blijkbaar weinig vooroverleg
werd gepleegd. Het voorziene ad-
viescomité moet dringend worden
opgericht.

Er rijzen vragen in verband met een
evenwichtige samenstelling van dit
comité. Concreet verwacht men dat
ook een deskundige inzake sensorieel
gehandicapten zal worden ingescha-
keld.

Wij hopen in elk geval dat de onmis-
bare individuele materiële hulp ook
in de toekomst gegarandeerd blijft
ten einde de grootst mogelijke inte-
gratiekansen voor de betrokken ge-
handicapten te vrijwaren.

Wij hebben uiteraard begrip voor de
moeilijke start- en overgangsfase van
het Vlaams Fonds. Een vroege en
strikte evaluatie is dan ook noodza-
kelijk.

Mevrouw de minister, in het kader
van dit centendebat wil ik het uiter-
aard ook hebben over de financie-
ringsproblemen van de voorzienin-
gen voor gehandicapten.

U hebt herhaaldelijk verklaard dat u
via een belangrijke eenmalige inhaal-
beweging zou proberen om de pro-
blematiek van de achterstallen en
eindafrekeningen voor eens en voor
goed op te lossen. Hiervoor werd een

bedrag van bijna 2,4  miljard frank
uitgetrokken. U had dus duidelijk en
terecht de ambitie om het Vlaams
Fonds met een schone lei te laten
starten en ervoor te zorgen dat de
chronische financieringsproblemen
eindelijk definitief van de baan zou-
den zijn.

Een steekproef bij een aantal instel-
lingen heeft evenwel uitgewezen dat
uw nochtans zeer lovenswaardig ini-
tiatief helaas niet kan worden gerea-
liseerd. Sommige instellingen meld-
den ons zelfs dat zij hun dagprijs 1990
nog niet hebben ontvangen.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Sta mij toe dat ik hier onmiddellijk
op repliceer.

De achterstallen zijn vervat in de be-
groting 1993, die nog moet worden
goedgekeurd. Zij kunnen dus pas
vanaf 1 januari 1993 worden uitbe-
taald.

De instellingen die hun dagprijs 1990
nog niet hebben ontvangen, zijn hier-
voor zelf verantwoordelijk en niet de
overheid.

De instelling Quadens in Brasschaat
heeft zelfs de dagprijs 1988 nog niet
ontvangen omdat hun dossier niet in
orde is.

De steekproef bij de instellingen
moet tegelijkertijd worden gekop-
peld aan het feit of zij alle noodzake-
lijke informatie hebben verstrekt aan
de overheid. De dagprijzen 1991,
waarvoor de dossiers in juni 1992
moesten worden ingediend, werden
reeds voor meer dan de helft aan de
betrokken instellingen uitbetaald.
Deze vroegtijdige uitbetaling kon
worden gerealiseerd dank zij de ver-
dere informatisering maar ook omdat
ik erop heb aangedrongen dat de ad-
ministratie deze dossiers in een snel
tempo zou afwerken.

Ik dring erop aan dat de instellingen
die hun dagprijs 1990 nog niet heb-
ben ontvangen zo vlug mogelijk de
nodige informatie verstrekken aan
het Fonds 81, later aan het Vlaams
Fonds.

De heer L. Goutry : Het objectief
om in 1992 definitief schone lei te
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maken, wordt niet gehaald daar er
vele instellingen zijn die op veertien
dagen voor het einde van het jaar de
dagprijs nog niet hebben gekregen.

Minister W. Demeester-De Meyer :
De achterstallen zitten in het budget
1993. Deze kunnen maar worden uit-
betaald in 1993 nadat de begroting
door het parlement is goedgekeurd.
Men kan geen frank uitgeven vooraf.
Wanneer instellingen nog kredieten
te goed hebben voor de voorbije ja-
ren, dan is dat aan henzelf gelegen.

De heer L. Goutry : Mevrouw de mi-
nister, u bevestigt dat wanneer de in-
stellingen hun verplichtingen nako-
men vanaf 1993 de zaak volledig
wordt uitgeklaard en dat de structu-
rele tekorten die er in het verleden
steeds zijn geweest waardoor lenin-
gen moesten worden aangegaan met
alle gevolgen van dien, moeten ver-
dwijnen.

Binnen het financieringsprobleem
van de voorzieningen horen wij vaker
over onduidelijkheden met betrek-
king tot semi-internaten. Er kan niet
worden ontkend dat er een terugloop
is van het aantal internen ten voorde-
le van de aangroei semi-internen.
Zonder over de oorzaken van deze
ontwikkeling te willen uitweiden,
stellen wij vast dat het aantal erken-
ningen onvoldoende meeëvolueert.
Indien zou blijken dat er hieromtrent
een discussie moet worden gevoerd
dan dring ik erop aan dat deze plaats-
vindt. Een goed beheer van een in-
stelling moet zich immers kunnen ba-
seren op duidelijkheid en rechtsze-
kerheid.

Een element in de discussie rond het
semi-internaat, collega Merckx heeft
dit al aangestipt, heeft betrekking op
randonderwijsvormen. Wij weten
hoe daar de beslissingen soms wor-
den genomen. Niettemin is de vrees
aanwezig dat er een té grote bespa-
ringsdrang is zodat de betrokken kin-
deren uit de boot vallen. De provin-
ciale evaluatiecommissie moet hier
haar werk kunnen doen.

Ik wil nog enkele vragen stellen in
verband met de personeelsproblema-
tiek. De jongste dagen is er daar heel

wat over te doen. Mevrouw de minis-
ter, u hebt er hier reeds op gerea-
geerd. Ik wil de protesten in het mid-
den laten. Ik wil toch zeggen dat
steeds meer gespecialiseerde en geïn-
dividualiseerde hulpverlening ook
een terugslag kent op de personeels-
intensiteit. Men experimenteert en
tracht gehandicapte kinderen op een
andere manier op te vangen. Ik pleit
voor een haalbaar en betaalbaar be-
leid maar ook om het kwalitatieve
werk in stand te houden. Het is be-
langrijk dat de directies daarover
goede informatie krijgen. Zij weten
waar de normen liggen en waaraan
zich te houden. Zij mogen niet de
indruk krijgen dat binnen de adminis-
tratie met twee maten en gewichten
wordt gewerkt. Zij weten niet altijd
welke criteria worden gehanteerd.

Mevrouw de minister, ik wil nog en-
kele woorden zeggen over de tewerk-
stellingsproblematiek. Collega Maer-
tens heeft al uitvoerig gesproken over
de beschutte werkplaatsen. In de
commissie werd het rapport van Ar-
thur Anderson  besproken en geëva-
lueerd. Toch wil ik een lans blijven
breken opdat deze problematiek niet
alleen vanuit economische maar ook
vanuit orthopedagogische hoek zou
worden bekeken. Ik wil ook een lans
breken voor een goede programma-
tie gesteund op demografische en
economische regels zodat elke streek
krijgt waarop ze recht heeft. Wij
moeten ervoor zorgen dat degenen
die ander werk aankunnen de be-
schutte werkplaatsen kunnen verla-
ten, alhoewel wij weten dat dit zeer
moeilijk is.

Tot vandaag werken 12.000 gehandi-
capte Vlamingen in beschermde
werkplaatsen. Wij dienen te streven
naar een volwaardige behandeling
van deze werknemers met de uit-
bouw van een degelijk statuut en met
een prikkel die ook bij hen de ar-
beidsmotivatie opwekt.

De bejaardenzorg is een ander be-
langrijk punt van uw begroting. Kort
even iets over het constant span-
ningsveld dat er bestaat tussen de in-
tra-murale en de extra-murale zorg.

De residentiële opvangmogelijkhe-
den zullen uiteraard en noodgedwon-

gen onze demografische
moeten blijven volgen.

evolutie

Wij juichen toe dat de minister ter
zake opteert voor een beleid waarbij
zowel de lokale overheid als de vrije
initiatiefnemers aan hun trekken
kunnen komen. Van belang hierbij
blijft een consistent beleid gesteund
op een geactualiseerde programma-
tie.

Persoonlijk durf ik nog even uw bij-
zondere aandacht vestigen op de al-
ternatieve tussenvormen, de zoge-
naamde trans-murale opvangvormen
zoals de dagverzorgingscentra. Aan
deze laatste wordt immers een forfai-
taire werkingstoelage verleend. We
menen evenwel dat deze bijdrage te
miniem is om deze jonge projecten
een ruime slaagkans toe te meten.

Mevrouw de minister, helemaal tot
slot zou ik het nog even willen heb-
ben over de thuiszorg.

De reeds enkele jaren gestarte sa-
menwerkingsinitiatieven blijf ik met
enige kritische belangstelling volgen.

Nochtans voorziet uw begroting hier-
voor 55 miljoen frank. Ik durf hier
luidop de vraag stellen of we niet sa-
men creatief moeten blijven zoeken
naar nog directere stimuli die vooral
de motivatie van de thuisverzorgers
zelf kunnen aanwakkeren. Het grote
probleem bij diegenen die thuis con-
stant voor iemand zorgen, schijnt
minder een tekort aan externe hulp
te zijn dan wel een ondersteuning van
de eigen emotionele draagkracht.
Rechtstreekse waarderingsinitiatie-
ven en de bemoediging van het vrij-
willigers-netwerk lijken me hierbij es-
sentieel.

De voorzitter : Mijnheer Goutry, u
moet nu afronden.

De heer L. Goutry : Mijnheer de
voorzitter, ik wou net afronden.

Tot daar, mevrouw de minister, col-
lega’s, enkele rudimentaire beden-
kingen waarvan ik niettemin vind dat
het toch meer dan de moeite loonde
om er even uw aandacht op te vesti-
gen bij de bespreking van uw beleids-
opties voor het komend jaar.
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De voorzitter : De heer Swennen
heeft het woord.

De heer G. Swennen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames
ministers, collega’s, de uitdaging van
de vergrijzing is iets waar de voorbije
jaren heel veel over gesproken is en
nog veel meer over geschreven. Met
een beeldspraak zouden we kunnen
zeggen dat het Vlaamse heden moe-
der is van een groen verleden en
zwanger is van een grijze toekomst.
Zonder twijfel moet hierbij de beden-
king worden gemaakt dat de beleids-
makers, in casu de Vlaamse regering
en de Vlaamse Raad, de problema-
tiek hebben onderkend en een waaier
van maatregelen hebben genomen.

Op het vlak van de woonvoorzienin-
gen voor bejaarden werden belangrij-
ke initiatieven genomen. Een van die
maatregelen op dit vlak heeft zo’n
drie jaar geleden een vorm van eufo-
rie doen ontstaan. Ik doel hiermee
op het besluit van de Vlaamse Execu-
tieve van 4 april 1990 in verband met
de nieuwe financieringswijze voor de
formule van de serviceflats en wo-
ningcomplexen met dienstverlening.
Deze formule was niet nieuw maar
was reeds gepland in het bejaarden-
decreet van 5 maart 1985, het werd
echter nogal aarzelend in de praktijk
gebracht. Met het impulsprogramma
voor de bouw van 5.000 serviceflats
was de ambitie via een systeem van
alternatieve financiering versneld de-
ze wooneenheden te realiseren. De
verwachtingen waren vrij hoog zowel
inzake de aard van het concept -
een tussenvoorziening die een grote
leemte zou invullen - de kostprijs
- voor de initiatiefnemers en voor
de gebruikers interessant - de ver-
wachte regionale spreiding van deze
realisatie en tenslotte de vrijgemaak-
te overheidsmiddelen.

Het was als het ware een deus ex
machina, een seniorenwoonvoorzie-
nings-TGV die op de sporen gezet
leek te zijn. Als we op de drie voor-
bije jaren terugblikken, kunnen we
ongetwijfeld zeggen dat er een be-
langrijke dynamiek is ontwikkeld,
maar dat de euforie van het eerste
uur ongetwijfeld voorbij is. De te-
neur van mijn betoog is dat er niet

alleen een aantal schoonheidsfouten
zijn, maar dat er ook een aantal pijn-
lijke punten bloot is komen te liggen.
De pijnlijke punten situeren zich op
het vlak van het concept, de kost-
prijs, de regionale spreiding en de
vrijgemaakte enveloppes van over-
heidsgelden .

Mevrouw de minister, uw voorganger
schreef in een begeleidende brochure
over het concept dat de serviceflats
een ideale tussenvoorziening zijn tus-
sen aan de ene kant de thuiszorg en
aan de andere kant de dagzorg  en de
opname in een rusthuis. Dit werd te-
recht aangekondigd, want het was
hoog tijd dat er een dergelijke tussen-
voorziening kwam. De, klassieke rust-
huizen evolueerden namelijk meer en
meer tot verzorgingstehuizen, waar
bejaarden die slechts partiële zorg
nodig hadden zich niet thuis voelden.
De vooropgestelde praktische impli-
catie was dat de serviceflats voorna-
melijk zouden aanleunen bij bestaan-
de of op te richten rusthuizen. Nu
krijgen we uit de sector duidelijke
signalen, waaruit blijkt dat het doel
van de tussenvoorziening weinig of
niet werd waargemaakt en dat de
aanleunfunctie van de serviceflats
problemen schept. Bij de operatione-
le serviceflats blijken de initiatiefne-
mers sterk de neiging te hebben de
flats op een heel andere manier te
gebruiken dan gepland. Er is een uit-
zonderlijk geval, en ik leg er sterk de
nadruk op dat dit zeldzaam is, waarin
men het toewijzingsbewijs zo opvat
dat het een verlengstuk van een rust-
huis vormt. In een bepaalde instelling
die ik ken, werkt men met een mini-
mumleeftijd van 75 jaar omdat het
rusthuis overbezet is. Men selecteert
hier dus in functie van de graad waar-
in de mensen zorg behoeven om het
rusthuis een verlengstuk te geven. Ik
leg er nogmaals de nadruk op dat het
hier om een uitzonderlijk geval gaat.
Naar het schijnt is het omgekeerde
geval eerder regel dan uitzondering.
In dit geval selecteert men mensen
die zo weinig mogelijk zorg behoe-
ven. Om dat te bereiken, gaat men
met maximumleeftijden werken. Het
decreet ter zake bepaalt alleen de mi-
nimumleeftijdgrens. Men signaleert
mij ook een voorbeeld van een instel-
ling met een dertigtal serviceflats,

waar men veel meer aanvragen dan
plaatsen heeft. Na vele maanden is
er nog maar 80 percent van de flats
toegewezen, omdat men alleen op en
top valide senioren aanneemt. Het is
dan de bedoeling de verzorgende
functie, die de belangrijkste factor
van de exploitaitiekosten vormt, mi-
nimaal te houden. Ik hoor ook ge-
ruchten als zou men op bepaalde
plaatsen het toewijzingsbeleid oriën-
teren in functie van de financiële
draagkracht van de aanvragers, reke-
ning houdend met de kostprijs.

Het is een feit dat het impulspro-
gramma  en de alternatieve financie-
ring een rits VZW’s als paddestoelen
uit de grond hebben doen schieten.
Aanvankelijk heerste er de euforie
van de startvonk, maar na verloop
van tijd werd men geconfronteerd
met de hoge kostprijs van de onder-
neming. Mevrouw de minister, is de
serviceflat als tussenvoorziening be-
graven nog voor de voornoemde
TGV goed en wel uit het station is ?
Ik weet dat u zal zeggen dat het voor-
barig en uit den boze is om daar nu
reeds positief op te antwoorden. De
signalen stemmen alleszins tot naden-
ken en tot concrete vragen. Kent u
de problematiek van de bedreiging
van het karakter van tussenvoorzie-
ning ? Ik zou graag uw standpunt ter
zake horen.

Ik kom dan terecht bij de problema-
tiek van de aanleun-infrastructuur,
waarover ik het reeds even had. Hier
stellen zich forse problemen inzake
wederzijdse inzetbaarheid van perso-
neel. Er is in dit verband een recente
omzendbrief van het Riziv, waaruit
blijkt dat het niet is toegelaten een
in het naburig rustoord tewerkgestel-
de prestaties te laten verrichten in
een aanleunend complex van service-
flats. Volgens de omzendbrief waar-
van sprake, gelden in de sector van
de serviceflats de terugbetalingscon-
venties van de thuiszorg. Ik besluit
daaruit dat de bewoning van service-
flats eerder een vorm is van particu-
liere huisvesting dan wel van verblijf
in een instelling. Deze omzendbrief
berokkent een reeks operationele en
een nog groter aantal in aanbouw
zijnde serviceflats nogal wat proble-
men. Hier en daar past men aan het
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probleem een mouw, via een systeem
van halftijdse tewerkstellingen. El-
ders weet men niet wat gedaan en zit
men met de handen in het haar.

Mevrouw de minister, ik weet dat het
Riziv een federale, een nationale be-
voegdheid is. Ik vraag u dan ook of
er overleg hierover is geweest, of er
overleg zal volgen en of u de oplos-
sing van de Riziv-omzendbrief be-
schouwt als efficiënt in het kader van
uw beleid inzake serviceflats ?

Een tweede, niet minder cruciaal
knelpunt dient zich aan in de realiteit
van die aanleunfunctie van de servi-
ceflats. Wat is namelijk de aard van
de verhouding tussen de serviceflat-
gebruikers en de inrichter van deze
woonvoorziening ? Als jurist heeft
men de neiging om hier instinctief het
woord huurovereenkomst te gebrui-
ken, maar het huurbegrip is in de
context van de serviceflats blijkbaar
taboe. Ik verklaar mij nader. Er be-
staat blijkbaar ernstige onduidelijk-
heid of toch minstens een gebrek aan
eensgezindheid over het verband tus-
sen de serviceflatresident en de in-
richtende rechtspersoon. Dit is de
discussie over de woonzekerheid van
de resident. Een huurovereenkomst
biedt immers vrij vergaande garanties
voor die resident. Dit geldt blijkbaar
tot spijt van wie het benijdt. Ook hier
speelt blijkbaar zeer sterk de overwe-
ging mee dat bewoners bij verhoogde
zorgbehoevendheid snel moeten kun-
nen worden verwijderd uit de resi-
dentenpopulatie, wat weer samen-
hangt met de kostprijsfactor. Dit sluit
aan bij een euvel uit de praktijk dat
kort geleden werd aangestipt.

Mevrouw de minister, is het waar dat
uw administratie uitgaat van de stel-
ling dat serviceflats moeten worden
beschouwd als klassieke instellingen
en dus niet als tussenvoorzieningen,
dus niet de zelfstandigheid van de ge-
bruiker als uitgangspunt hebben ?
Als het antwoord hierop positief is,
is dit dan niet schrijnend in tegen-
spraak met de conclusie waartoe ik
zojuist kwam, die namelijk van de
particuliere huisvesting ?

De voorlaatste problematiek is deze

van de kostprijs. Dit heeft een andere
domper gezet op de aanvankelijke
euforie. Ik heb reeds gezegd dat er
een gebruiksvriendelijke prijs in het
vooruitzicht werd gesteld. In het per-
spectief van de uitgewerkte alterna-
tieve financiering werd de nieuwe
voorziening aangekaart als een rela-
tief goedkope voorziening, waarvan
de realisatie - dit behelst investering
en exploitatie of basisdienstverle-
ning , exclusief voeding en warme
maaltijd - mogelijk werd geacht
voor een maandelijkse huurprijs van
om en bij de twaalfduizend frank. Uit
cijfermateriaal blijkt dat een aange-
paste, minimalistische situatie ruim
een derde meer zal kosten dan oor-
spronkelijk werd gepland. Dit ge-
beurt dan nog ondanks positieve evo-
luties inzake BTW en rentevoeten.
In mijn minimalistisch voorbeeld van
kostenstructuur van dertig service-
flats kom ik uit op een prijs per flat
van tweeëntwintigduizend honder-
deenennegentig frank, inclusief voe-
ding. In de praktijk blijkt vijfentwin-
tigduizend frank een meer gangbare
prijs, exclusief voeding. Met voeding/
warme maaltijden komt dit uit op
eenendertigduizend frank.

Ik verneem dat de Vlaamse regering
zou overwegen de uitbetaling van de
eerste schijf van de toelage met een
jaar uit te stellen. Dit zou ertoe lei-
den dat de nu reeds aanzienlijke kos-
ten aan voorschotten bijzonder sterk
zouden toenemen.

Indien dit waar is, dan zou dit een
concrete stijging van 18 percent bete-
kenen die wordt doorverrekend aan
de gebruikers. Dit is een nominaal
surplus van 1.989 frank.

Mevrouw de minister, hebt u kennis
van deze uit de pan swingende ge-
bruikersprijs ? Worden serviceflats
als tussenvoorziening niet ontoegan-
kelijk voor bepaalde categorieën ?

Wordt overwogen of is beslist dat het
uitbetalingsuitstel daar als schepje
bovenop wordt gedaan ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Dat is beslist.

De heer G. Swennen : Het schepje
wordt er dus bovenop gedaan.

Een laatste punt gaat over de regio-
nale spreiding van de serviceflatvoor-
zieningen. Men heeft als enige norm
de gemeentelijke bouwnorm  toege-
past in het kader van de principiële
toekenningen zodanig dat hier het
wie-eerst-indient heeft principe heeft
gedomineerd.

Men heeft mij gesignaleerd dat er
nogal wat onevenwichten zijn, zowel
regionaal als subregionaal.

Mevrouw de minister, overweegt u
hier geen bijsturing, bijvoorbeeld
door het uitwerken van objectieve
criteria ?

Last but not least is er de kwestie van
de toewijzing van de serviceflats bo-
ven de vastgestelde plafonds van de
gereserveerde overheidsgelden.

Het impulsprogramma voorzag in de
bouw van 5.000 serviceflats. Ik wil
niet in de techniciteit van de princi-
piële toezeggingen vervallen, maar
het komt erop neer dat uw voorgan-
ger, minister Lenssens in totaal 7.830
wooneenheden of 2.830 wooneenhe-
den meer dan het geplande bouwpro-
gramma,  toezegde.

Een deel van die 2.830 woningen zul-
len niet worden gebouwd, maar met
evenveel zekerheid kan worden ge-
zegd dat er alleszins voor een aan-
zienlijk aantal van de in overtal  toe-
gezegde wooneenheden Vlaams geld
zal worden gevraagd.

De voorzitter : Mijnheer Swennen, u
moet afronden.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, me-
vrouw de minister, geachte collega’s,
de bespreking van de begroting zal 5
dagen duren. Alles wordt opgedeeld
in stukjes en het debat duurt zo lang
dat de aandacht verzwakt en de com-
missiebesprekingen hier worden
overgedaan.

Ik denk niet dat dit een gunstige evo-
lutie is. Zou het niet beter zijn de
begroting globaal te bespreken met
enkele goede uiteenzettingen ?

De voorzitter : Mijnheer Valkeniers,
in dat verband kan ik u meedelen dat
het reglement zal worden gewijzigd
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in januari. De commissies waar de
begrotingen besproken worden en
die nu niet openbaar zijn, zullen
openbaar worden. Dan zal de moge-
lijkheid bestaan om de begroting in
openbare vergadering, hopelijk in
twee dagen te behandelen, zodat de
bespreking korter en spannender kan
zijn.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
voorzitter, ik was daarvan niet op de
hoogte, maar ik dank u voor dit ant-
woord. Dat zal ongetwijfeld een ver-
betering betekenen.

Dames ministers, vijftien à twintig
jaar geleden was onze jeugd vol
schuldgevoelens in verband met de
ontwikkelingshulp, de gehandicap-
tenzorg, het milieu en vooral het nu-
cleaire gevaar. Ik heb het als psychia-
ter meegemaakt dat een jongeman
van zeventien jaar bij mij kwam met
schuldgevoelens over de milieuver-
vuiling en vooral het nucleaire ge-
vaar. Hij was van plan een einde aan
zijn leven te maken omdat hij vond
dat hij geen toekomst meer had. U
kent die periode, want het is in die
periode dat wij actief zijn geworden
in de politiek. Toen stonden zelfs uni-
versitairen met een diploma van bur-
gerlijk ingenieur aan te schuiven om
opvoeder te worden in een instituut
voor gehandicapten. Men had keuze
te over. Men vroeg zich soms af hoe
zoiets mogelijk was.

Vandaag moeten wij vechten voor
opvoeders en begeleiders van gehan-
dicapten ; wij moeten vechten om
jongeren in de raden van bestuur van
de instellingen te krijgen. Met andere
woorden, er is een hele evolutie op-
getreden.

Wat de ontwikkelingshulp betreft,
weten wij dat 0,7  percent een fetisj
is, maar toch is het soms moeilijk om
de projecten die aan de gang zijn tot
een goed einde te brengen en het
geld op een nuttige manier te beste-
den. Ook inzake het milieu geeft men
blijk van meer realiteitszin dan een
aantal jaren geleden.

Ik vrees dat wij inzake kansarmoede
een beetje dezelfde weg opgaan. Als

ik bepaalde politieke tribunes, het
rapport van de Koning Boudewijn-
stichting, de notulen van de ministers
van de Vlaamse regering in verband
met het kansarmoedebeleid, de so-
ciale urgentieprogramma’s en de con-
clusies van de Vlaamse Intersecto-
riële Commissie voor de Armoedebe-
strijding lees, waarin onder meer
wordt gepleit voor een versterking
van de Cel voor de Armoedebestrij-
ding en van het Vlaams Fonds voor
Integratie van Kansarmen, heb ik de
indruk dat men bezig is bij de publie-
ke opinie en vooral bij de jeugd een
soort schuldgevoel op te wekken in
verband met de kansarmoede. Er
heerst een zeker doemdenken omdat
wij in een welvaartsmaatschappij le-
ven en er daarin nog altijd kansarmen
zijn.

In de pas gepubliceerde studie van
mevrouw Bea Cantillon, directeur
van het Centrum voor Sociaal Beleid
van de universiteit van Antwerpen,
horen we een heel andere klok, die
ik trouwens veel liever hoor. Ik denk
dat wij in dit land fier mogen zijn
over ons sociale zekerheidsstelsel.
Om dit stelsel in stand te houden,
moeten wij voorzichtig zijn en moe-
ten wij uitwassen vermijden. Gedu-
rende heel mijn politieke loopbaan
heb ik gewaarschuwd voor een over-
verbruik. Ik denk dat wij met ons
systeem van kinderbijslagen en tege-
moetkomingen aan gehandicapten,
met onze fantastische infrastrucuur,
met onze voorzieningen inzake le-
vensminima, met onze RVA-vergoe-
dingen, waarbij rekening wordt ge-
houden met het feit of iemand al dan
niet gezinshoofd met of zonder kin-
derlast  is, met onze gewaarborgde
minimumpensioenen, erin geslaagd
zijn het meest efficiënte systeem van
sociale zekerheid van Europa uit te
bouwen. Het gaat dan ook niet op te
doen alsof er in bepaalde gemeenten
nog rijen mensen staan aan te schui-
ven voor een warme maaltijd. Geluk-
kig zijn er in België maar een goede
6 procent kansarmen en daarvan is
maar de helft arm gedurende een lan-
gere periode.

Als psychiater komt men veel, meer
dan eender wie, in contact met deze
6 percent. Ik vraag mij af, als men

vaststelt dat slechts 3 percent voor
langere tijd arm is, in hoever deze 3
percent nog samendrukbaar is. In dat
percentage zitten immers alcoholis-
ten, drugsverslaafden, zwak begaaf-
den en psychopaten en men moet
zich bijgevolg afvragen of al deze
voorzieningen er echt toe bijdragen
om die mensen uit de kansarmoede
te houden.

Ik ga volledig akkoord met mevrouw
Cantillon wanneer zij zegt dat wij
moeten overgaan tot selectiviteit.

Verhoogde kinderbijslagen voor een-
verdienersgezinnen zijn inderdaad
een goede zaak. Het zou de armoede
doen verminderen van 3,8  tot 1,2
percent. Ik voel ook iets voor het
voorstel van de minister om het Ne-
derlandse voorbeeld inzake het verle-
nen van RVA-steun te volgen. Zij is
ervoor dit te beperken en de mensen
na een zekere tijd te laten overgaan
naar een systeem van het levensmini-
mum. Dat zou ons brengen van 11,2
naar 4,9  percent. De onbeperktheid
in tijd leidt tot een zekere installatie.
Men kan zich in een ziekte installe-
ren, maar men kan zich ook installe-
ren in de werkongeschiktheid. Wan-
neer men er dan nog in slaagt in het
zwart bij te werken blijft er geen en-
kel motief meer over om nog ooit aan
het werk te gaan.

Ik ben het met haar ook eens dat het
geen zin heeft de minimumuitkerin-
gen nogmaals op te trekken. We
moeten t o c h  voorzichting zijn,
werken moet nog de moeite waard
zijn. Als de maximumuitkering zo-
veel bedraagt als de minimumsalaris-
sen is er geen stimulans meer om nog
te gaan werken. Ik sluit mij dus aan
bij haar visie, die ik derhalve in mijn
partij reeds herhaaldelijk heb ver-
tolkt, namelijk dat wij in België een
fantastische sociale zekerheid heb-
ben, dat de gehandicapten over de
beste infrastructuur beschikken van
Europa, samen met Nederland, De-
nemarken en andere Scandinavische
landen. Wij hoeven helemaal niet be-
schaamd te zijn en schuldgevoelens
te verwekken bij de bevolking, zeker
niet bij de jeugd, alsof wij de kansar-
men in de steek zouden laten. Wij
doen meer dan onze plicht.
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Mevrouw de minister, ik zal het dan
nog hebben over het preventief ge-
zondheidsbeleid. Er is het Vlaams in-
stituut voor Gezondheidspromotie.
Er staan heel wat zaken op papier.
Het komt er nu op aan alles in daden
om te zetten. Wat het roken betreft
ben ik van mening dat wij ons teveel
keren tegen de firma’s die sigaretten
en ander rookgerief produceren. Dat
is de politiek die vandaag wordt ge-
voerd, namelijk het verbieden van
het voeren van reclame. Er wordt
echter te weinig preventief gewerkt.
Wanneer ik zie hoeveel jongeren er
op zeer jonge leeftijd beginnen te ro-
ken, vraag ik mij af of de scholen hier
niet tekort schieten. Men moet de
jongeren meer attent maken op het
gevaar van het roken. Het aantal jon-
ge kankerpatienten neemt angstaan-
jagend toe. Ook bij de vrouwen
neemt het roken snel toe en ook daar
zullen in de eerstvolgende jaren jam-
mer genoeg meer longkankers voor-
komen. Roken is schadelijk voor
mensen met cara, dus mensen met
een chronische longaandoening. Ik
zwijg dan nog van de aandoeningen
van hart- en bloedvaten.

Hetzelfde kan worden gezegd voor
de alcohol- en drugsproblemen. De
jeugd wordt te weinig voorgelicht. Ik
kom daar zo dadelijk op terug.

Inzake AIDS-bestrijding moet ik zeg-
gen dat er toch meer coordinatie
moet komen. In het verleden werden
tegelijkertijd campagnes op het ge-
touw gezet door zowel de nationale
als de regionale ministers. Bij de be-
volking komt dit over als een vorm
van geldverspilling. Volgens mij
moet er een enkele minister hiervoor
bevoegd zijn en de campagnes leiden.

Dan nog een woord over de psycho-
sociale factoren. Het verslag dat is
opgemaakt door het Vlaams Instituut
voor Gezondheidspromotie, en dat is
goedgekeurd door de wetenschappe-
lijke raad, toont aan dat zelfmoord
een van de grootste oorzaken is van
overlijden bij jongeren en bij mensen
tussen 25 en 45 jaar.

Wat zelfmoord betreft is er buiten de
telediensten in feite geen preventie
en evenmin voorlichting.

Onlangs hebben twee jonge personen
in mijn gemeente zelfmoord ge-
pleegd, één van hen heeft zich door
het hoofd geschoten en de andere is
van de brug van de Ring gesprongen.
Ik meen evenwel dat deze twee ge-
vallen van depressie hadden kunnen
worden voorkomen via tijdige hulp.
Zij konden evenwel niet worden ge-
holpen omdat nog altijd het stigma
bestaat van de psychiatrische patiënt,
die zich tot een psychiater wendt en
waarop sommigen reageren zeggende
dat geneesmiddelen louter vergif
zijn. Nochtans, zijn er veel geschikte
antidepressiva voorhanden om der-
gelijke personen te helpen.

Het is droevig dat zoveel jongeren
van wie ik weet dat zij kunnen wor-
den geholpen, zelfmoord plegen,
maar die omwille van het stigma, dat
nog zeer sterk leeft, niet tijdig de no-
dige zorgen ontvangen.

Overbescherming vinden wij meestal
terug in gezinnen met één of ten
hoogste twee kinderen. Een overbe-
schermd  kind is een kind zonder ka-
rakter, dat op latere leeftijd dikwijls
ontspoort en mislukt.

Welnu, op bladzijde 91 van het ver-
slag, in de nota van het Vlaamse In-
stituut voor Gezondheidspromotie,
goedgekeurd door de wetenschappe-
lijke commissie, wordt gewezen op
de hulp van de media. Wat dit pro-
bleem betreft heb ik vastgesteld dat
de media zeer weinig hulp bieden.
Een toespraak van de minister die via
de media wordt verspreid, is voor mij
niet de correcte methode om aan pre-
ventie te doen. Integendeel, dat kan
beter gebeuren via een reportage
waarin personen worden geïnter-
viewd. Zonder twijfel zal dat de be-
volking meer aanspreken dan de toe-
spraak van een minister.

Een programma waarin jongeren
voorkomen, die een zelfmoordpo-
ging hebben gedaan of eraan hebben
gedacht en vertellen hoe ze tot ande-
re inzichten zijn gekomen en zich
thans fantastisch voelen, zou een veel
grotere weerslag hebben.

Ook inzake de overbescherming van
kinderen zou men een programma
kunnen maken, waarin zou worden

gewezen op de problemen die deze
kinderen op latere leeftijd ondervin-
den.

Ik denk evenwel dat wij ter zake veel
te weinig hulp krijgen van de media
en vooral van de televisie. Immers,
men is veel meer gesteld op sensatie
dan op educatieve boodschappen met
een preventieve inhoud.

Dames ministers, aangezien u beiden
deel uitmaakt van de regering die te-
vens voor de media bevoegd is, zou
het niet nuttig zijn de handen in me-
kaar te slaan en ervoor te zorgen dat
ook van die kant meer positieve me-
dewerking zou worden verleend ?

De gehandicaptensector kent thans
zonder twijfel een werkelijke wild-
groei. Destijds was dat ook het geval
in de klinische biologie, waar een
overaanbod aanleiding gaf tot mis-
bruiken. Het verheugde mij in de
commissie te vernemen dat u even-
eens van oordeel was dat het ogen-
blik van een evaluatie is aangebroken
- een status quaestionis - om waar
nodig in te grijpen.

Ik heb er reeds op gewezen dat vrij-
willigers nog moeilijk te vinden zijn,
wat een gevolg is van het zelfcentris-
me of het coconisme van onze bevol-
king die zich meer en meer in de fa-
miliekring opsluit en steeds minder
belangstelling heeft voor wat daar-
buiten gebeurt.

Mijnheer de voorzitter, ik wens nog
twee punten aan te snijden.

Inzake de bejaardenzorg sluit ik mij
aan bij wat collega Swennen heeft ge-
zegd, namelijk dat het goed zou zijn
over de serviceflats ietwat meer uit-
leg te geven.

Betreffende de thuiszorg, de gezins-
en bejaardenzorg, heb ik in de com-
missie gezegd dat ik het jammer vind
dat in bepaalde streken een echt
cliëntelisme, een zoektocht naar
klanten bestaat, terwijl het toch om
gemeenschapsgelden gaat. Ik gaf het
voorbeeld van Tongeren-Maaseik,
waar er driemaal meer uren aan ge-
zins- en bejaardenhulp worden ge-
spendeerd dan in Halle-Vilvoorde.
Als wij rekening houden met de tal-
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rijke werklozen in die streek zijn, is
het toch juist dat heel wat mensen
een handje zouden kunnen toeste-
ken. Dit is wellicht ook te wijten aan
het feit dat er te veel organismen van
een bepaalde zuil zijn, die aan de
aangeslotenen een goedkope poets-
vrouw bezorgen.

Mijns inziens is dit niet de bedoeling
van de gezins-  en bejaardenhulp die
daar waar nodig moet terechtkomen
en niet daar waar de zuil het aan-
biedt.

Om af te ronden kom ik tot het pro-
bleem van de landlopers.

In de commissie werd meermaals
aangestipt dat het niet opgaat om het
opvangtehuis te Wortel te sluiten en
nadien te moeten vaststellen dat de
landlopers in klinieken en opvangte-
huizen terechtkomen. Indien de pa-
tiënten in de klinieken terechtko-
men, vallen ze ten laste van het bud-
get van Volksgezondheid ; indien ze
in de opvangtehuizen terechtkomen
vallen ze ten laste van de Vlaamse
Gemeenschap.

Ter zake verzoek ik u om verduidelij-
king. U zou immers contact opnemen
met uw nationale collega om na te
gaan op welke manier daar een op-
lossing aan kan worden gegeven. Het
gaat niet op van op dat vlak 300 mil-
joen frank te besparen en vervolgens
de Vlaamse Gemeenschap met de
kosten op te zadelen. (Applaus)

De voorzitter : Minister Demeester-
De Meyer heeft het woord.

Minister W. Demeester-De Meyer
(op de tribune) : Mijnheer de voorzit-
ter, collega, dames en heren, ik dank
eenieder voor de vandaag gehouden
uiteenzettingen. Mi jn  dank  gaa t
vooral naar de verslaggevers, die een
uitstekend verslag uitbrachten. Ik
dank ook voor de bespreking, zowel
in de commissie als in de plenumver-
gadering.

Globaal gezien dienen welzijnsvraag-
stukken zich massaal aan. Het is be-
langrijk dat wij ons ter zake kunnen
engageren, dat wij luisteren naar wat
leeft, dat wij oplossingen aanbieden.
Maar - en ik voeg dit nog toe aan

wat in de commissie werd gezegd -
wat het aanbod betreft is het niet zó
dat het welzijn evenredig stijgt met
de bestede middelen ; het is echter
niet zo dat, indien vandaag het bud-
get wordt verdubbeld, nadien het
welzijn zal verdubbelen. Met andere
woorden : het onwelzijn zal niet to-
taal worden afgebouwd indien men
het budget verdubbelt. Voor sommi-
ge materies kan dit misschien worden
gezegd, maar voor de welzijnsproble-
matiek is dit zeker niet het geval.

Graag wil ik ingaan op enkele
collega’s aangehaalde aspecten.

door

De rol van de organisaties, van de
zogenaamde koepels, werd door
twee collega’s onderstreept. De laat-
ste tijd is hierover heel wat gediscus-
sieerd.

Op het vlak van het welzijn, de ge-
zondheid, die brede sector waar wij
verantwoordelijk voor zijn, acht ik de
rol van de organisaties, van de koe-
pels, nog altijd zeer belangrijk, op
voorwaarde echter dat zij een inter-
mediaire rol spelen en dat zij deze
intermediaire rol gebruiken om hun
communicatie te bevorderen tussen
de overheid en de bevolking.

Mijns inziens is het ondenkbaar - ik
heb dit in de commissie onderstreept
- dat de overheid rechtstreeks met
alle betrokkenen kan communiceren.
Bijgevolg zie ik de intermediaire rol
van de koepelorganisatie nog altijd
als belangrijk, teneinde de communi-
catie te bevorderen en informatie te
verschaffen.

De media kunnen een belangrijke rol
spelen, maar zij zullen deze rol nooit
volledig kunnen vervullen in de mate
dat deze koepelorganisaties ook een
belangrijke verantwoordelijkheid op-
nemen ten opzichte van degenen die
zij als het ware begeleiden.

Ik wil de verschillende sectoren die
door de collega’s werden aangehaald
even overlopen.

Ik begin met de gehandicaptenzorg.
Ook hier moeten we zeggen dat een
verhoging van de middelen niet even-
redig is met de verhoging van het
welzijn van de gehandicapten. Me-
vrouw Merckx, het spreekt voor zich

dat we een groei met het inflatieper-
centage, zoals dat in de begroting in
het algemeen wordt genoemd, niet
zullen kunnen handhaven. We moe-
ten echter ook zeggen dat zekere her-
oriënteringen mogelijk zijn, verschui-
vingen nog altijd kunnen, ook van
jongeren naar volwassenen indien dit
nodig is, omdat er een gevolg is van
een demografische evolutie. Ik ben
het met u eens dat, indien de demo-
grafische evolutie verandert, de af-
bouw waarover u spreekt niet meer
verder kan. Tot hiertoe is het duide-
lijk dat zelfs de vraag vanuit bepaalde
leeftijdscategorieën nog van die aard
is dat men in de komende tien jaar
zal zien dat nog zekere verschuivin-
gen van jongeren naar volwassenen
mogelijk zijn. Dat wordt trouwens
door bepaalde organisaties beves-
tigd. Als ik mij niet vergis, dan ne-
men nog een 6.000-tal  gehandicapte
jongeren beneden de 21 jaar, de meer
dan 18.000 plaatsen in deze sector in.
Dat is toch wel een zeer grote groep,
rekening houdend met het feit dat de
leeftijdscategorie bij de jongeren gaat
van 0 tot 21 jaar en in de volwassen-
sector van 21 tot 70, 75 en 80 jaar.
Mijnheer Valkeniers, u zal zeer goed
weten dat de gehandicapten veel ou-
der worden en dit dankzij de vooruit-
gang in de gezondheids- en welzijns-
zorgen.

Inzake het Vlaams Fonds zijn er nog
een paar belangrijke punten voor de
toekomst. De discussie wordt reeds
zo lang gevoerd. Karaktergestoorden
en kinderen met een psychische
stoornis worden tot de doelgroep ge-
rekend omdat tijdens de opvoedings-
periode een globale benadering van
hun probleemsituatie moet mogelijk
zijn. Men moet de definitie lezen met
het begrip handicap in de brede bete-
kenis van het woord. De grijze zone
moet dus ophouden te bestaan. Ik wil
daarin klaar en duidelijk zijn. Daar-
over bestaat nogal wat discussie,
waardoor sommige gehandicapten
geen toegang meer zouden hebben
tot dit Fonds. Ik wens dit dan ook in
alle duidelijkheid te zeggen zodat er
daaromtrent geen discussies meer
kunnen ontstaan. De beroepscom-
missie is al gestart met de evaluatie
van ongeveer 400 dossiers die nu niet
zijn goedgekeurd en van een hon-
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derdtal die al bij de beroepscommis-
sie werden ingeleid. Ik heb mijn
overtuiging duidelijk gemaakt omdat
ik vind dat het niet opgaat dat een
aantal gehandicapten geen gebruik
zouden kunnen maken van de moge-
lijkheden die hen geboden worden.

Aan een aantal collega’s wil ik duide-
lijk zeggen dat er geen afbouw in de
sector is. Men moet ook niet vrezen
dat er personeel zal moeten af-
vloeien. De overheid kan daarvoor
trouwens nooit verantwoordelijk
worden gesteld door het feit dat het
hier gaat over privé-instellingen. Er
zijn geen instellingen die door de
overheid worden georganiseerd. Het
gaat dus om privé-werkgevers. De
overheid is niet verantwoordelijk
voor eventuele afdankingen in deze
sector omwille van bijvoorbeeld reor-
ganisaties. Ik vind het niet juist dat
de vakbonden zich daarvoor tot de
overheid zouden richten. De over-
heid is geen werkgever, zij is derde
betaler. Wanneer er een zekere ver-
schuiving in deze sector tot stand
komt, is het niet de overheid die
daarvoor in de eerste plaats verant-
woordelijk is, maar wel het werkveld
zelf, waar een verschuiving het ge-
volg is van een ander maatschappe-
lijk gebeuren, ook in deze gehandi-
captenzorg .

Een tweede belangrijke sector is deze
van de bijzondere jeugdzorg. Ook dit
is een delicate sector die zo zacht mo-
gelijk moeten worden begeleid. Een
dubbele erkenning is vanzelfspre-
kend onmogelijk. Het zou inderdaad
niet logisch zijn dat de gehandicapte
zowel vanuit het Vlaams Fonds als
vanuit de bijzondere jeugdzorg zou
worden gesubsidieerd.

Mijnheer Maertens, u weet dat ik de-
ze sector zo goed mogelijk tracht te
begeleiden. Ten eerste zal mijn be-
kommernis om de pleeggezinnen
zeer sterk blijven omdat ik ervan
overtuigd ben dat de zorg in pleegge-
zinnen minstens even goed is als in
de residentiële voorzieningen, terwijl
ze ook goedkoper is. Het is trouwens
een vorm van begeleiding die ik ook
in andere sectoren meer en meer wil
promoten. Ten tweede : in verband

met de bijzondere jeugdzorg heeft er
zich een verschuiving voorgedaan
doordat de leeftijd van 21 op 18 jaar
is gebracht. Men begeleidt in de bij-
zondere jeugdzorg niet meer tot 21
jaar, maar tot 18.

Mevrouw Merckx, ik wil een over-
gangsperiode realiseren en het be-
staande besluit ook volgend jaar ver-
lengen, zodat 18-jarigen  die op dit
ogenblik in de bijzondere jeugdzorg
verblijven, daar nog tot hun twintig-
ste kunnen blijven. Anderzijds voor-
zie ik echter - en hiernaar werd ver-
wezen door mevrouw Maximus -
dat jongeren die hiervoor kiezen van-
af 17 jaar tot en met 25 jaar kunnen
worden begeleid in het kader van het
algemeen welzijnswerk, en dit zowel
ambulant als residentieel.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : Zal
de omkadering dan dezelfde zijn ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Het decreet op het algemeen wel-
zijnswerk gaat in op 1 januari 1994.
Wij verlengen nu het besluit in het
kader van de bijzondere jeugdzorg en
het algemeen welzijnswerk met één
jaar in uitvoering van het decreet. In-
tussen zullen wij de nodige voorbe-
reidingen treffen zodat deze twee
sectoren op een zo goed mogelijke
manier kunnen worden begeleid. Of
de omkadering al dan niet dezelfde
zal zijn, kan ik nu nog niet zeggen
omdat de gesprekken over deze ma-
terie nog moeten worden gevoerd.

Het residentieel welzijnswerk zorgt
ook voor de opvang van thuislozen.
Ik heb daar bewust meer middelen
voor ingeschreven omwille van het
feit dat de landloperij werd afge-
schaft. Ik meen dat de landlopers die
nu in Wortel verblijven ook een thuis
moeten hebben. Ik vind het zeer be-
langrijk daaraan in de toekomst meer
middelen te besteden. Ik meen - en
ik heb dat ook gezegd aan de minister
van Justitie van de federale regering
- dat Wortel niet kan verdwijnen als
gebouw. Ik vind dat men een huis
moet vinden om de eigen landlopers,
de eigen thuislozen een thuis te bie-
den.

Mevrouw T. Merckx-Van Goey : Ik
neem aan dat we in de commissie nog

de kans zullen krijgen een gesprek te
voeren over het decreet in verband
met het algemeen welzijnswerk, in-
clusief hetgeen u voorstelt in verband
met de bijzondere jeugdzorg ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Uiteraard, alles moet in overleg ge-
beuren. Overleg is er trouwens ook
met de sector. Alle voorstellen en
ontwerpen moeten worden beoor-
deeld in de erkenningscommissie.
Met de verslagen van deze commissie
stel ik dan de eigenlijke ontwerpen
OP-

Een aantal collega’s hebben vragen
gesteld in verband met de beschutte
werkplaatsen. Vooreerst wil ik zeg-
gen dat werken een belangrijk ele-
ment is voor gehandicapten.

Dat nog een aantal nieuwe initiatie-
ven  kunnen  worden  genomen,
spreekt vanzelf. Sinds lang trachten
wij de tewerkstelling voor gehandi-
capten zo positief mogelijk te laten
verlopen en te laten doorstromen
naar de particuliere ondernemingen.
Het is onjuist dat bedrijven zouden
betalen om geen gehandicapten te
moeten opnemen ; integendeel de
CAO nummer 26 zegt dat particulie-
re ondernemingen die gehandicapten
tewerkstellen, voor de verminderde
prestaties in hun onderneming wor-
den vergoed. Dit beleid wordt reeds
jaren gevoerd en getuigt dat wij kie-
zen voor een gezonde doorstroming.

Wat Kind en Gezin betreft, is inder-
daad tussen de bespreking in de com-
missie en vandaag veel gebeurd. In-
tussen werden zowel ministeriële be-
sluiten als besluiten van de regering
genomen, die ons toelaten een goed
beleid inzake kinderopvang uit te
bouwen.

Mevrouw Maximus, ik zal niet kiezen
voor de ene of de andere opvang.
Het is niet omdat ik in de commissie
heb gezegd dat de opvang in een kin-
derdagverblijf sowieso voor de ge-
meenschap duurder is dan in een ont-
haalgezin, dat ik zou kiezen voor op-
vang in een onthaalgezin. Ik kies wel
voor een voldoende en gevarieerd
aanbod, bovendien nog zo gespreid
mogelijk zodanig dat er voldoende
kinderopvangmogelijkheden zijn.
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Ik pleit er ook voor dat de kinderop-
vangmogelij kheden zo dicht mogelijk
bij de noden worden gecreëerd. In
feite bepalen de minister en de rege-
ring enkel het beleid, terwijl de raad
van bestuur van Kind en Gezin, de
beheerraad, uitmaakt of wordt geko-
zen voor onthaalgezinnen dan wel
voor kinderdagverblijven. Wij heb-
ben daar geen impact meer op.

De heer J. Valkeniers : Waarom niet
kiezen voor goedkopere, even goede
oplossingen ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer Valkeniers, ik heb die ge-
gevens verstrekt en moet vaststellen
dat er meer plaatsen zijn in onthaal-
gezinnen.

In ieder geval moet het keuze-aan-
bod voldoende rijk zijn, zodat wij
kunnen tegemoetkomen aan wat de
maatschappij vandaag vraagt, name-
lijk voldoende kinderopvangmoge-
lijkheden om mannen en vrouwen de
kans te bieden te participeren aan de
arbeidsmarkt.

Over buitenschoolse opvang, een
even belangrijk element dat door ver-
schillende leden werd aangehaald,
kan ik het volgende meedelen. Vol-
gend jaar in januari zullen mijn colle-
ga, mevrouw Detiège, en ikzelf de
discussie ter zake, die wij hebben in-
geleid, in de Vlaamse regering voe-
ren met het oog op een betere coördi-
natie. Trouwens, de beslissingsbe-
voegdheid hoeft voor mij niet bij één
persoon alleen te liggen ; wij nemen
bepaalde maatregelen tenslotte colle-
giaal.

Niet alleen op de begroting van Te-
werkstelling worden nog wat midde-
len vrijgemaakt om de buitenschool-
se opvang te organiseren ; ook in het
kader van bijvoorbeeld het Impuls-
fonds, tewerkstellingsprojecten en
het Toekomstcontract met Limburg
- daar is in een bedrag van 70 mil-
joen frank voor dergelijke projecten
ingeschreven - zal men voor zulke
initiatieven een beroep op tegemoet-
komingen kunnen doen. Ik meen
derhalve dat die verschillende finan-
cieringsvormen op elkaar moeten
worden afgestemd en gecoördineerd.

Mijnheer Van der Sande, ik zal de
kredieten voor gezinsopvoedkundige
activiteiten niet schrappen. Ik heb
dat overigens al herhaaldelijk onder-
streept. Als u een nieuw programma
wil voorstellen, dan moet u dat doen.

Op dit ogenblik - ik heb dit laten
onderzoeken  - subsidieert de
Vlaamse Gemeenschap in haar ge-
heel 50.000 VZW’s. Dat is een enorm
cijfer. In dit verband heb ik opge-
merkt dat het goed zou zijn indien
wij zouden nagaan of er geen over-
lappingen zijn. Vandaar dat wij ge-
start zijn met wat wij noemen doel-
matigheidscontroles. Ik meen dat wij
dat onderzoek in de komende jaren
moeten voortzetten. Het is goed dat
wij subsidiëren, dat wij goed subsi-
diëren. Daarbij is het belangrijk dat
wij genoeg kunnen subsidiëren, maar
dan mogen er geen overlappingen
zijn.

Een ander gewichtig element dat hier
vandaag werd aangehaald, was de
zorg om de bejaarden. Vooral de he-
ren Swennen en Valkeniers hebben
hun toespraken aan dit thema gewijd.

Het aanbod in de bejaardensector
moet mijns inziens - dat is meteen
een antwoord op het pleidooi van de
heer Anthuenis om de commerciële
bejaardentehuizen alle kansen te bie-
den - zeer verscheiden zijn. Gelet
op het groeiend aantal bejaarden is
het haast vanzelfsprekend dat het
aanbod zo veel mogelijk wordt uitge-
breid. Als parenthesis laat ik opmer-
ken dat ik de aanzet heb gegeven om
tegen eind 1993, dat toch het Europe-
se Jaar van de Derde Leeftijd wordt,
een wetenschappelijk colloquium te
organiseren over het bejaardenbeleid
tijdens hetwelke verschillende aspec-
ten, zoals huisvesting, ethische pro-
blemen, die belangrijk zijn om de se-
nioren alle mogelijke autonomie te
laten, zullen worden ontleed.

Mijnheer Swennen, de serviceflats en
het programma van de rustoorden
was een zeer belangrijk programma
en is volgens mij nu nog steeds een
belangrijk programma. Op dit ogen-
blik zijn van de 5.000 serviceflats er
4.250 principieel met de middelen
goedgekeurd. Dat wil zeggen dat bin-
nen het programma van de 5.000 ser-

viceflats er volgend
te wijzen zijn.

jaar nog 750 toe

U hebt een fundamenteel probleem
van de cijfers, de getallen aange-
haald. Ik kan vandaag niet zeggen
hoe ik dat zal oplossen.

Voor de rustoorden is er een gelijk-
soortig probleem, maar hiervoor heb
ik wel een oplossing. Hier zullen wij
verschuiven van de klassieke finan-
ciering naar de alternatieve financie-
ring en zo zullen wij wellicht tege-
moet komen aan de vele gestelde vra-
gen.

Wat is een serviceflat ? Voor wie
dient een serviceflat ? Wat is de kost-
prijs van een serviceflat ? Gedurende
mijn tochten door Vlaanderen voor
de eerstesteenleggingen, waar nu de
eerste service-flats geopend worden,
ben ik verwonderd over de verschei-
denheid van zorg die wordt verstrekt,
over de verscheidenheid van prijs die
wordt gehanteerd. Ik wens in de eer-
ste zes maanden van volgend jaar een
onderzoek te verrichten om na te
gaan welke conclusies wij daaruit
kunnen trekken. Als u mij vandaag
vraagt wat ik daaraan zal doen, moet
ik u het antwoord schuldig blijven
omdat het nog te vroeg is. Als u mij
naar mijn visie daarop vraagt, dan
kan ik u meedelen dat serviceflats, in
het pakket van zeer bescheiden aan-
biedingen waarover wij beschikken,
daarvan een onderdeel moeten uit-
maken. Wij beginnen met de thuis-
zorg, de ambulante zorg, de service-
flats, de rustoorden, de RVT’s. Wij
beschikken dus over de verschillende
categorieën waarin ouderen kunnen
worden begeleid. Volgens mij is een
serviceflat een klein huisje, een klei-
ne flat waarin men vrij zelfstandig
kan wonen, op een aantal diensten
beroep doend.

U stelde de concrete vraag of de be-
trokkenen een huur dan wel een dag-
prijs betalen. Dit wordt in de ver-
schillende private instellingen anders
opgelost. De ene keer betaalt men
een huur, de andere keer betaalt men
een dagprijs. Naargelang men een
huur of een dagprijs betaalt, zit men
in een verschillende juridische situa-
tie. Niet ik bepaal de formule of het
contract. Ik begrijp evenwel dat deze
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verscheidenheid tot discussie aanlei-
ding kan geven. Het is ook een van
de elementen die ik nog zal bespre-
ken. Ik ken het probleem zeer goed.
Wij moeten er vooral voor zorgen dat
er geen misbruik van wordt gemaakt.
Met andere woorden, het zal een van
de elementen zijn die ik in de komen-
de maanden wil laten onderzoeken.

Het financieringssysteem waarnaar u
verwijst, is helemaal op punt gesteld.
Een tweetal weken geleden is een be-
sluit van de regering uitgevaardigd
om het hele financieringssysteem op
punt te zetten. Dat betekent dat de
lening kan worden opgenomen op
het ogenblik dat men start met de
bouw, dat de terugbetaling aan de
financieringsinstelling rechtstreeks
met de overheid geschiedt, weliswaar
één jaar nadat de werken zijn opge-
start, nadat men een lening is aange-
gaan.

Het is iets duurder, maar wij kunnen
uiteraard niet betalen vooraleer wij
zeker weten dat de flat er staat. Met
andere woorden, het is een dubbel
engagement. Men kan de lening aan-
gaan op het ogenblik dat men start
en de uitbetaling aan de financie-
ringsinstelling geschiedt later. Vol-
gens mij is dat het meest logische sys-
teem. Al bij al gaat het om een ge-
deeltelijke eigendomsverwerving via
de overheid.

De heer B. Vandendriessche : Maar
ingevolge de recent genomen beslis-
sing zal de financieringslast toch met
18 percent stijgen ? Dat was aanvan-
kelijk toch niet voorzien ?

Minister W. Demeester-De Meyer :
Volgens mij gaat het niet over een
dermate hoog bedrag.

In het verleden werd nooit gezegd
wanneer tot betaling zou worden
overgegaan. Daarover bestond geen
duidelijkheid. Maar als men een le-
ning aangaat, met een waarborg van
de overheid, dan is het toch normaal
dat men hierop een fee betaald. Dat
is toch logisch. Het kan toch niet dat
de overheid ter zake alleen verant-
woordelijk zou zijn. Zowel de finan-
ciële instellingen als de particuliere

ondernemers die de serviceflats bou-
wen moeten verantwoordelijkheid
dragen. Wanneer de overheid midde-
len besteedt, dan moet de verant-
woordelijkheid worden gespreid.

Het laatste element van het debat is
het welzijnswerk. Heel wat leden wa-
ren het ermee eens dat de rol van de
verschillende werkvelden zal worden
onderzocht. Wij zullen nagaan in
welke mate de bereikbaarbeid vol-
doende is en of de drempel laag ge-
noeg is. Tevens zullen wij trachten
overlappingen ter zake te vermijden.

De heer Vandendriessche haalde een
belangrijk uitgangspunt aan met be-
trekking tot de autonome CMW’s,
met name of wij niet moeten evolue-
ren naar een subsidiëring van de lo-
nen op het normaal niveau van de
verschillende subsisiëringen in het
welzijnswerk ? In de loop van vol-
gend jaar zal ik trachten die richting
uit te gaan. Ik zal deze materie op-
nieuw in bespreking brengen, naar
aanleiding van de begrotingscontrole
1993. De vraag werd wellicht iets te
laat geformuleerd. Het is duidelijk
dat ik niet het ene werkveld  van de
welzijnszorg kan ontrieven om een
ander als het ware te bedienen.

De heer Goutry hield een uitvoerig
betoog over het gehandicaptenbeleid
en ik meen ongeveer al zijn vragen
te hebben beantwoord.

De heer L. Goutry : Nee, mevrouw
de minister, u ging nog niet in op
mijn vraag aangaande de klachten
rond de semi-internaten.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Welnu, ik zei reeds dat de klachten
rond de semi-internaten te maken
hebben met het feit dat het Vlaams
Fonds de toegangsbeoordeling tot
deze instellingen, uitgebracht door
de provinciale evaluatiecommissies,
niet aanvaardt. Ik heb deze aangele-
genheid laten onderzoeken en ben
tot de conclusie gekomen - en het
is een officieel standpunt - dat het
begrip grijze zone uit de gehandicap-
tensector moet worden gelicht.

Het probleem is dat in deze instellin-
gen licht mentaal gehandicapte of ka-
raktergestoorde personen worden
begeleid, die op dit ogenblik door de

provinciale evaluatiecommissies niet
worden beschouwd als gehandicap-
ten. Wellicht zitten er wel een paar
tussen die niet tot deze categorie be-
horen.

Er is zeer veel verwarring ontstaan
bij de bespreking van het decreet. Op
dat ogenblik, twee jaar geleden, be-
gon men het begrip grijze zone te
gebruiken. Ik ben van mening dat de-
ze term in dit verband moet worden
gebannen. Wij hebben gedefinieerd
wat een handicap is. Deze definitie
is heel duidelijk : het gaat om mensen
die een tijdelijke of langdurige stoor-
nis kennen van fysische, psychische
of sociale aard. De gehandicapte
moet als gehele persoon worden
beoordeeld.

Ik hoop dat de jurisprudentie die zal
ontstaan door de werking van de be-
roepscommissie en het uitvaardigen
van nieuwe interne richtlijnen voor
het Vlaams Fonds, een gedeelte van
de problemen zal kunnen ondervan-
gen.

De voorzitter : Mevrouw Maximus
heeft het woord.

Mevrouw L. Maximus : Mevrouw de
minister, ik wilde even repliceren op
uw antwoord over de werking van
Kind en Gezin.

Wanneer wij aan een bepaalde orga-
nisatie via een dotatie de uitvoering
van een politiek beleid toevertrou-
wen, dan mag die dotatie niet als ver-
ontschuldiging worden ingeroepen
voor de afwezigheid van dat beleid
in de activiteiten van die organisatie.
Ook bij een aantal andere leden van
de commissie leeft een zeker onge-
noegen over het gebrekkige inzage-
recht bij deze pararegionale. Tot bij
de ontvangst van het verslag hebben
de parlementairen geen enkele mo-
gelijkheid om te interveniëren in het
beleid van Kind en Gezin. Kind en
Gezin gaat daarmee een gevaarlijk
pad op en daardoor zou het geven
van die dotatie wel eens op de helling
kunnen komen te staan.

Minister W. Demeester-De Meyer :
Mijnheer de voorzitter, ik wil een al-
gemeen antwoord formuleren op de-
ze vraag naar de taak en de opdracht
van een pararegionale. Deze vraag

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992 Begrotingen 674



jongerenwerk- 

1,2 

beheersinstan- 

u 

bestaansminimumtrek- 

pro- 

Demeester-De Meyer

kan niet alleen gesteld worden voor
Kind en Gezin, maar ook voor het
Vlaams Fonds bijvoorbeeld.

Het beleid wordt gevoerd door de
overheid, in dit geval de Vlaamse re-
gering. Het is belangrijk te beklemto-
nen dat de pararegionale advies kan
verstrekken. Ofwel kan zij zelf voor-
stellen indienen, ofwel kan de minis-
ter een voorstel formuleren en bij
haar een advies inwinnen. In feite is
de pararegionale een beheersinstan-
tie met adviserende bevoegdheid. Zij
voert uit wat het beleid bepaalt. Het
beleid wordt bepaald door de uitvoe-
rende macht, de regering, en de con-
trolerende macht, het parlement.

Mevrouw Maximus, u haalt een be-
langrijk element aan, want het is niet
omdat wij raden van bestuur samen-
stellen voor de pararegionales in het
algemeen en voor de pararegionales
B in het bijzonder, dat wij niet moe-
ten nadenken over nieuwe beheers-
contracten tussen de overheid en het
parlement enerzijds en de pararegio-
nale cel anderzijds. Deze contracten
moeten voorkomen dat beleidsele-
menten ontsnappen aan de controle
van de legitiem verkozenen die het
beleid voeren.

De voorzitter : Mevrouw Detiège
heeft het woord.

Minister L. Detiège (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, ik zal nu ant-
woorden op de vragen in verband
met kansarmoede, AIDS-preventie
en sociale preventie in het algemeen.

Volgens de studie van Bea Cantillon
zijn er continu 2,8  percent kansar-
men. Maar daarnaast wordt 6 à 7 per-
cent van de bevolking geregeld met
kansarmoede geconfronteerd. Wij
hebben een goed systeem van sociale
zekerheid, maar een beperkt deel
van de bevolking valt door de mazen
van het net en die moeten ook wor-
den opgevangen. Het kansenbeleid
biedt daartoe mogelijkheden en daar
is al op ingegaan toen de tewerkstel-
lingssector aan bod was. Ik hoef daar
dus niet op terug te komen.

Het kansenbeleid wil ik wel even in
verband brengen met de VFIK-pro-

blemen. Ik krijg de indruk dat som-
mige mensen de VFIK-gelden over-
schatten. 1,2  miljard frank zal over
een vijftiental gemeenten worden
verdeeld die kampen met problemen
van karsarmoede. Hiervoor worden
bepaalde criteria in aanmerking ge-
nomen, meer bepaald inzake langdu-
rige werkloosheid, jongerenwerk-
loosheid, bestaansminimumtrekkers,
migranten enzovoort. Gemeenten
die bovendien met financiële structu-
rele problemen kampen, zien deze
steun als een welkome aanmoediging
om hun problemen van kansarmoede
aan te pakken. Ik kan begrijpen dat
sommige gemeenten jaloers kijken
naar die groep van vijftien gemeen-
ten, maar zij beantwoorden nu een-
maal niet aan de opgelegde criteria.

In Gent waar de gewone begroting 2
miljard frank bedraagt, beloopt de
buitengewone begroting 600 miljoen
frank en gaat er 105 miljoen frank
naar het OCMW en VFIK. Zoals u
zult begrijpen, kan men met dergelij-
ke bedragen voor geen grote ver-
schuivingen zorgen, alleen maar be-
paalde accenten leggen.

De gemeenten die in aanmerking ko-
men voor de VFIK-gelden zijn : Ant-
werpen, Beringen, Genk, Gent,
Hamme, Hasselt, Leuven, Lier, Lo-
keren, Maasmechelen, Mechelen,
Sint-Niklaas, Temse, Vilvoorde en
Willebroek. Deze gemeenten komen
dus ook in 1993 in aanmerking voor
de gelden. Intern kunnen er wel ver-
schuivingen zijn, die te maken heb-
ben met het feit dat de werkloosheid
is gestegen of gedaald, dat het aantal
migranten of bestaansminimumtrek-
kers is verhoogd of verminderd enzo-
voort.

Voor 1992 hebben wij de achterstand
voor de projectenplannen in verband
met VFIK nog altijd niet ingehaald.

U weet dat wij pas in de loop van
1992 zijn gestart met een groot aantal
van de projecten van 1991. De pro-
jectenplannen voor Beringen, Wille-
broek, Hamme, Lokeren en Genk
werden goedgekeurd. Zij werden ge-
deeltelijk goedgekeurd voor Antwer-
pen, Gent en Brussel. De procedure
wordt momenteel verder afgehan-
deld en is voor 1992 vrijwel beëin-
digd .

De projectenplannen voor Lier, Leu-
ven en Maasmechelen maken het
voorwerp uit van het advies van de
administratie.

Hasselt, Mechelen, Temse , Vilvoor-
de en Genk behoren tot het tweede
gedeelte.

De projectenplannen voor 1992 wer-
den nog steeds met vertraging inge-
diend. Wij trachten ervoor te zorgen
dat de projectenplannen voor 1993
op het einde van maart 1993 zijn in-
gediend zodat de inhaalbeweging kan
worden voortgezet. Dit was één van
onze objectieven bij de verdeling van
de middelen en bij het tot stand ko-
men van de projecten.

Er werden opmerkingen gemaakt in
verband met de VFIA-projecten,
waar in een aantal gevallen werd be-
weerd dat de middelen op een ver-
keerde manier werden gebruikt. Het
betreft projecten voor 1989 en 1990,
die door de OCMW’s konden wor-
den gebruikt. Sommigen hebben
hierop ingespeeld omdat deze projec-
ten  voorde l ige r  waren  dan  de
BFMW-projecten. Zij lopen echter
ten einde in maart 1993 en er werden
- afgezien van de 25 miljard frank
- geen nieuwe middelen uitgetrok-
ken opdat men na evaluatie enkele
positieve projecten, die niet door an-
dere fondsen kunnen worden overge-
nomen, zou kunnen verlengen.

Ter zake werd een bepaalde procedu-
re gevolgd. Men sloot een conventie
af, die nadien werd gespecifieerd.
Vervolgens werd een eerste trimeste-
rieel voorschot uitbetaald voor de
start van het project en moest het
project worden verantwoord. Daarna
werd een tweede voorschot uitbe-
taald tot op het einde van de termijn.
Het saldo kon pas worden voorge-
legd nadat de afrekeningen waren ge-
beurd.

Gelet op die procedure, verklaart de
administratie dat misbruiken vrijwel
uitgesloten zijn.

Inzake Gent hebben wij wel vastge-
steld dat de laatste toelage van 1989
en de voorschotten voor 1990 elkaar
hadden gekruist en dat zij op een re-
kening werden gezet. Ondertussen
heeft dit geld interest opgebracht.
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Men kan deze gegevens nagaan in de
verslagen van de betrokken
OCMW’s en gemeenten. Het ging
om een bedrag van 20 miljoen frank
dat intussen volledig terug werd op-
genomen.

De heer F. Van den Eynde : Me-
vrouw de minister, op een vraag die
ik u op 13 oktober laatstleden heb
gesteld, heeft u mij geantwoord dat
het totaal onmogelijk is . . .

Minister L. Detiège : De administra-
tie heeft mij dit verzekerd. Ik kan u
bevestigen dat deze informatie cor-
rect is.

De voorschotten worden uiteraard
niet in baar geld uitbetaald, zij wor-
den gestort op een rekening. Wan-
neer de bedragen voor 1989 en 1990
samen worden gestort, kan men ze
op een zichtrekening plaatsen. De in-
terest van dat geld kan dan worden
gebruikt, wat in Gent ook is gebeurd.

De heer F. Van den Eynde : In Gent
werd voor 20 miljoen frank op ter-
mijnrekeningen geplaatst. Sommige

van die termijnrekeningen lopen tot
1 februari 1993.

Minister L. Detiège : De eindtermijn
van deze projecten is eind maart. Zo-
lang moeten er betalingen gebeuren.
Ik zal u de laatste informatie door-
spelen. Ik weet slechts van vandaag
dat u die vraag hebt gesteld.

De heer F. Van den Eynde : In Gent
heeft men dankzij die termijnreke-
ningen eind 1992 een winst van een
klein miljoen frank gemaakt.

Minister L. Detiège : Wat de vastleg-
gingen voor de gemeenten betreft
kan ik het volgende antwoorden. In
het geval Gent zijn er voor de projec-
tenplannen voor 1991 vastleggingen
gebeurd voor 210 miljoen frank, voor
het volledige bedrag dus, en is er een
ordonnancering van 189 miljoen
frank. Wat 1992 betreft, is het projec-
tenplan in zijn eindfase maar zijn er
nog geen vastleggingen. Wij zullen de
normale procedure volgen. Ik zie niet
in wat daaraan verkeerd is. Ik veron-
derstel dat, indien men dat wou weg-
steken, het niet in de boeken te vin-
den zou zijn.

CVP-kamerlid  T. Merck.u-  Varl Goey, in gesprek  met haar ~frnctiegmote S. C’rq:f
(zittend), had het bij de behandeling van de welzijnsbegroting  over het acute
probleem van de buitenschoolse kinderopvang

De heer F. Van den Eynde : Me-
vrouw de minister, ik heb nooit ge-
zegd dat men dat wegsteekt. Ik wil
toch het volgende doen opmerken.
Met die 20 miljoen frank die men op
de termijnrekening heeft gezet maakt
men volgens mijn berekening een
winst van 856.695 frank.

Minister L. Detiège : En u vindt dat
een slecht beheer ?

De heer F. Van den Eynde : Neen
mevrouw. Voor 1993 verhoogt u in
het raam van VFIK de bedragen met
6,6 miljoen frank. Die 6,6 miljoen
frank spendeert u omdat de proble-
matiek in Gent groter wordt. Er zijn
meer vreemdelingen, er is meer
jeugdwerkeloosheid enzovoort. Op
die 6,6  miljoen frank kan u een klein
miljoen frank besparen omdat het vo-
rig jaar gestorte geld één miljoen
frank heeft opgebracht. Daar volg ik
uw logica niet meer. U weet welke
kritiek wij hebben op de projecten.
Ik wil mij niet uitspreken over de po-
litiek die wordt gevoerd. Ik ga ervan
uit dat, wanneer de stad Gent één
miljoen frank aan interesten kan vin-
den, u dat miljoen frank kan aftrek-
ken van wat u in 1993 wil toekennen,
anders heeft de stad tenminste één
miljoen frank meer voor projecten
waarvoor volgens uw antwoord een
keurige berekening is gemaakt.

Er wordt in de bijdrage die u besteedt
aan kansarmoede 1 miljoen frank ex-
tra gevonden en dat kan er bij mij
niet meer in.

Minister L. Detiège : Ik zal trachten
een balans te laten opmaken, indien
u dat wenst. Het is natuurlijk zo dat,
wat vastleggingen voor 1992 betreft,
Gent nog geen frank heeft ontvangen
en dat er waarschijnlijk toch meer
middelen zouden zijn geweest moest
dat vroeger zijn doorgestort.

Inzake sociale preventie is het zo dat
de VIG een beleidsnota heeft voor-
gesteld waaruit blijkt dat een op tien
mensen die sterven voor hun 64 jaar
in feite door preventie zouden kun-
nen worden gered. Het gaat hier on-
der andere om rokers die aan kanker
overlijden, alcoholzelfmoord, hart-
ziekten enzovoort. Zelfmoord is een
heel moeilijk probleem. Als er in de
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media over deze problemen wordt
gesproken, zijn er blijkbaar negatieve
gevolgen voor de betrokkenen. Men-
sen die bezig zijn met het probleem
weten niet altijd hoe zij de zaak moe-
ten aanpakken. Dit is een van de
punten die worden onderzocht. Het
verbod op tabaksreclame is een zaak
die nationaal wordt geregeld, maar
het VIG heeft wel een aantal projec-
ten waar roken en preventie in dat
verband wordt vooropgesteld. Dit
zijn dus een aantal problemen die
men op dit ogenblik bij de jeugd te-
rugvindt en die in de brochure over
drugs - zowel de legale als de illega-
le en daar horen ook drugs als alco-
hol, softdrugs en andere bij - zijn
terug te vinden. Wij hebben op dat
vlak een aantal onderzoeken uitge-
voerd, onder meer het onderzoek
van SODA in het Antwerpse maar
er is ook een onderzoek in het Gent-
se. Daaruit blijkt dat op dit ogenblik
binnen alle scholen een tendens be-
staat dat jongeren op bepaalde mo-
menten roken en drinken met alle
nadelige gevolgen vandien.

In de categorie van de 12 tot 14-jari-
gen moet er dus een preventie komen
en het is in dat kader dat wij twee
projecten hebben voorgesteld. Ten
eerste, een drugsbeleid op school en
ten tweede een brochure in verband
met de uitdagingen van drugs. In die
brochure leggen wij juist de accenten
op de problemen die daar kunnen be-
staan en wijzen wij op het alternatief
dat wij bieden, namelijk meer weer-
baarheid ten opzichte van het aanbie-
den van drugs. Wij zien ook dat de
tabak en alcohol op dit ogenblik vrij
veel schade aanrichten maar dat bei-
de relatief worden aanvaard bij de
meesten en dat men er niet altijd het
gevaar van inziet.

Op dat vlak trachten wij een aantal
zaken te doen. In de programma’s
die bij het VIG zijn ingediend, zijn
dat elementen die aan bod komen.
Aan de heer Valkeniers kan ik zeg-
gen dat er tegelijkertijd ook een actie
is van de Vlaamse huisartsen in sa-
menwerking met de media. Zij zullen
trachten een aantal preventieve cam-
pagnes te voeren.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 19
17 december 1992

Men heeft gezegd dat ik veel te wei-
nig middelen heb om aan preventie
te kunnen doen. Ik ben het daar vol-
ledig mee eens. In Vlaanderen zijn
er in verhouding met elders inder-
daad veel te weinig middelen. Het
was geleden van toen mevrouw De-
meester daar op nationaal vlak voor
bevoegd was, dat er een AIDS-cam-
pagne was geweest. Ondertussen zijn
er wel campagnes geweest, en wij
hebben zeker niet geprobeerd de si-
tuatie te verhullen. In de verslagen
hebben wij de geactualiseerde cijfers,
die door het provinciaal instituut wer-
den aangepast, bekendgemaakt.
Sinds er in 1984 in België met de
registratie werd gestart, zijn er 1.224
gevallen van AIDS geteld. Nu komen
er regelmatig een aantal nieuwe ge-
vallen bij. Wat de zieken betreft, zijn
er 568 mannen en 98 vrouwen. Het
is dus nog in grote mate een mannen-
zaak in België. In andere landen is
dat minder het geval. Meer dan één
patiënt op twee behoort tot de leef-
tijdsklasse tussen 20 en 39 jaar. Dat
is ook logisch, want het betreft dege-
nen die sexueel actief zijn. Op dit
ogenblik komen de verschillende ca-
tegorieën nog in grote mate aan bod,
zowel homosexuelen als bisexuelen,
drugsgebruikers die spuiten, hemofi-
lie en bloedtransfusie. Deze laatste
klasse is in ons land nog zeer klein,
aangezien men reeds in 1985 zeer
scherp begon te controleren. Wij zien
eveneens dat de moeder-kindbesmet-
ting ook aan bod komt. Verdeeld per
gewest zijn er in Vlaanderen 26 per-
cent, in het Brussels Gewest 53 per-
cent en in het Waalse Gewest 24 per-
cent van de AIDS-gevallen. De ac-
centen liggen op Antwerpen, Gent
en Luik. Dat is echter een evolutie
die vlug verandert, aangezien er bij
de seropositieven een wijziging is. Er
komt namelijk een grotere versprei-
ding over heel het land. In de brochu-
re geven wij ook de verdeling per
nationaliteit. Het gaat om 50 percent
Belgen, 10 percent Europese niet-
Belgen, 39 percent Afrikaanse Ca-
raïbiërs  en om 0,6 percent andere.
Dit geeft een totaal van 3.611 seropo-
sitieven.

De verdeling in België per groep is
de volgende : heterosexuelen nege-
nenveertig percent, homosexuelen in

Begrotingen
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mindere mate enzovoort. Wij hebben
daarover detailgegevens beschik-
baar, die u steeds kan krijgen. Zij
werden trouwens in detail gepubli-
ceerd in de verslagen van het Provin-
ciaal Instituut.

Wij hebben ook bekend gemaakt dat
wij de middelen voor AIDS verhoogd
hebben met twintig miljoen frank.

De heer F. De Man : Tégen AIDS.

Minister L. Detiège : Tegen AIDS,
inderdaad. Er is ook nog het weten-
schappelijk onderzoek met vijfen-
twintig miljoen frank. Het totaal be-
draagt dan achtenzeventig miljoen
frank. In de toekomst hopen wij op
een verschuiving binnen de preven-
tie, zodat er nog middelen vrij komen
om te verhinderen dat het probleem
zich uitbreidt.

Over een aantal punten zullen wij
nooit een akkoord bereiken. Con-
dooms kunnen scheuren, dat kan ik
ook niet verhinderen, Daarmee zal u
rekening moeten houden, mijnheer
de volksvertegenwoordiger. Ik geloof
toch dat u er in de toekomst voor zal
moeten zorgen dat wij deze proble-
men zo open en breed mogelijk be-
handelen en de bevolking zoveel mo-
gelijk voorlichten. (Applaus bij VU
en SP)

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn wij aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden voor vandaag.

Wij komen morgen om 9.30 uur en
14 uur opnieuw bijeen om onze agen-
da verder af te handelen.

De vergadering is gesloten.

- De vergadering is gesloten om
19.33 uur.
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